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prvi latnikzgornjevipavski časnik

»Še trikrat gremo spat, potem bo Angelska!« 
Tako smo včasih odštevali dneve (noči) do 
največjega praznika na Gori, tisti na planoti in 
tudi tisti na Deželi, kot Gorjani pravijo Vipavski 
dolini. Velja namreč, da se Gorjani niso odselil 
v Ameriko in druge čezmorske države prav zato, 
da so se lahko udeležili šagre. Prav tako je znano 
reklo: »Vse po dvojno in za šagro domov!« Oče 
je namreč pri bogatem kmetu na Deželi ali na 
Vrheh, kamor je peljal sina za hlapca, izposloval 
po dvoje čevljev, hlač in srajc na leto in prost 
vikend za šagro.

Še posebno je izseljevanje zaznamovalo 
Predmejo, saj so Nemci med drugo svetovno 
požgali praktično celotno vas in ljudje so bili 
prisiljeni poiskati zavetje v dolini. Mnogi se na 
požgane domove niso več vrnili, so pa prihajali 
na Predmejo (prej Dol) za šagro. Predmeja ima 
sicer svojo cerkvico, posvečeno sv. Družini, 
vendar je osrednji božji hram na Gori, tudi sedež 
župnije, na Otlici, zavetniki pa angeli varuhi, ki 
sicer uradno godujejo 2. oktobra, vendar pa se je 
ohranila tradicionalna šagra na prvo septembrsko 
nedeljo, angelsko nedeljo, ki tokrat pade na prvi 
septembrski dan. Otliška cerkev bo praznovanje 
dočakala ozaljšana. 

Sta pa imeli društvi, ki skrbita za posvetni 
(popoldanski) del šagre, srečno roko pri izbiri 
ansambla (po naključju ali ne). Firbci so namreč 
poslovenili letošnji hit, ki to poletje razsaja na 
Hrvaškem, predvsem v Istri. Družbena omrežja 
pregrevajo na Brajde, obdelali so jih tudi 
Polkaholiki in Nika Zorjan, toda Firbci so bili s 
svojim zabavnim videom najbolj uspešni.

Brajde v izvirniku so delo dveh Alenov, 
uveljavljenega Vitasovića in mladega Kozića, ki 
pa si je nadel umetniško ime Lima Len (kot da 
bi posnemal še enega Istrana, Marka Purišića - 
Baby Lazanjo). Popularnost Firbcev je po izidu 
videospota (v njem nastopata tako Lima Len kot 
izjemna Urška Vučak) skokovito narasla in se 
organizatorji veselic tržejo zanje. Videospot je z 
220 tisoč ogledi v enem dnevu tudi podrl rekord 
po ogledih med narodno zabavnimi ansambli. 

Pričakovati je torej množičen obisk šotora za 
cerkvijo na Otlici, kamor se bom po podaljšanje 
gorjanskega 'pasaporta' v nedeljo podala tudi 

Nancy Vidmar 
P. s.: So pa organizatorji angelske na največjem 

plakatnem mestu v občini (na plazu) najprej 
pozabili, nato pa, tudi na mojo sugestijo, dopisali 
še črko B – TIŠ U (B)RAJDO! 

»Vse po dvojno in za šagro 
domov!«

Skupaj za varnost na šolskih poteh 
Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu 

Občine Ajdovščina napoveduje letošnjo akcijo Varno 
na poti v šolo. Prve dni pouka bodo prostovoljci dežurali 
na prometno-kritičnih točkah v okolici šol.  Občina 
Ajdovščina pa piše tudi novo celostno prometno 
strategijo, ki želi s celostnim prostorskim načrtovanjem 
v mestu in na podeželju učinkovito slediti nadaljnjemu 
družbenemu in gospodarskemu razvoju. 

Poletje odmeva 

Za nami je res pestro poletje, zabavne dogodivščine so si podajale roke, niti vreme ni pokvarilo odličnega 
počitniškega razpoloženja. Med mnogimi zanimivimi dogodki izpostavljamo dve letošnji novosti – če so Rimljani 
v Ajdovščino privabili veliko obiskovalcev, pa je navdušenje nad klasično glasbo prijetno presenečenje – 
koncert mladih evropskih nadarjenih simfonikov je bil zaseden do zadnjega kotička. 

Rustjeva hiša odpira vrata 

V spodnjem nadstropju prenovljene Rustjeve hiše je že zadišalo po kavici in svežem kruhu – Rustjevo hišo 
kruha bo nocoj na pot pospremil koncert tolkalske zasedbe The Stroj. V nadstropju, kamor se bo širila Pilonova 
galerija, pa bodo že urejeni prostori naslednje leto dni služili tudi kot priročno skladišče – obstoječi galerijski 
objekt gre namreč v prenovo.  4



OBČINA AJDOVŠČINA2
Četrtek, 29. avgust 2024 • številka: 266

MERILA ZA PROJEKTNE PREDLOGE OBČANOV V PARTICIPATIVNEM 
PRORAČUNU OBČINE AJDOVŠČINA 2025 - 2026

V participativnem proračunu 
Občine Ajdovščina za leti 2025 in 
2026 mora vsak projektni predlog 
izpolnjevati naslednja merila:

I. merila, vezana na projektni 
predlog:

1. prispeva k uresničevanju 
javnega interesa na območju 
občine Ajdovščina,

2. prispeva k namenom 
poziva za projektne predloge: 
spodbujanje aktivne participacije 
in vključenosti občanov, dvig 
kakovosti bivanja v lokalnem 
okolju in gradnja skupnosti,

3. je takšne narave, da je 
njegova izvajalka lahko Občina 
Ajdovščina in da ga je mogoče 
izpeljati v okviru občinskih 
zmogljivosti,

4. je skladen z vsaj eno od 
naslednjih nalog občine:

• omogočanje pogojev za 
gospodarski razvoj občine tako, 
da v okviru svojih pristojnosti 
občina opravlja naloge, s katerimi 
ureja področje gostinstva, 
turizma in kmetijstva, pri čemer 
daje poudarek ekološkemu načinu 
pridelave hrane in razvijanju 
ekološkega turizma, 

• ustvarjanje pogojev za 
izobra ževanje odrasl ih, 
pospeševanje raziskovalne, 
kulturne, mladinske in društvene 
dejavnosti ter razvoj športa in 
rekreacije, 

• skrb za varstvo zraka, tal, 
vodnih virov, virov pitne vode, za 
zbiranje in odlaganje odpadkov 
in opravljanje drugih dejavnosti 
varstva okolja, 

• izgradnja, upravljanje in 
vzdrževanje igrišč za šport in 
rekreacijo ter otroških igrišč, 
parkov, trgov in drugih javnih 
površin,

• etnološko in kulturno 
oživljanje vasi,

5. bo izveden na območju 
občine Ajdovščina,

6. zemljišče, na katerem je s 
projektnim predlogom predviden 
poseg v prostor, mora biti v lasti 
Občine Ajdovščina, 

7. v preteklosti  še ni bil (so)
sofinanciran iz proračuna Občine 
Ajdovščina, 

8. ni uvrščen v plan investicij 
krajevnih skupnosti do vključno 
leta 2026,

9. je finančno ovrednoten med 
5.000 in 20.000 EUR za predloge, 
ki potekajo pretežno znotraj 
posamezne krajevne skupnosti 
in je finančno ovrednoten med 

5.000 in 30.000 EUR za predloge, 
ki v večjem delu presegajo meje 
posamezne krajevne skupnosti  
znotraj enega območja,

10. je umeščen v enega od šestih 
območij občine, določenih za 
potrebe izvedbe tega projekta ali 
v območje 7 (Mladi), v katerem se 
projektni predlogi lahko nanašajo 
na območje celotne občine. 

11. Če se tekom pregleda in 
obravnave prejetih projektnih 
predlogov ugotovi, da bo vrednost 
izvedbe projektnega predloga 
presegala vrednost, določeno s 
temi merili, se projektni predlog 
ne uvrsti v glasovanje. 

Če se preseganje vrednosti 
projektnega predloga ugotovi 
kasneje, potem ko je predlog že 
izglasovan ter racionalizacija ni 
mogoča, in je preseganje višje 
od 40 % vrednosti projektnega 
predloga, uvrščenega v glasovanje, 
se takšen projektni predlog ne 
izvede. 

Vrednost projektnega predloga, 
uvrščenega v glasovanje, 
se prenese v naslednji cikel 
participativnega proračuna v 
območje, za katero je bil projektni 
predlog podan.

II. merila, vezana na 
predlagatelja:

1. Posamezen projektni 
predlog lahko odda predlagatelj 
sam, lahko pa tudi skupaj s   
predlagateljem oz. sopredlagatelji. 

2. Predlagatelj in sopredlagatelj 
projektnega predloga na območjih 
od 1 do 6 je lahko posamezen 
občan s stalnim bivališčem 
na območju, za katerega vlaga 
projektni predlog, ki do dne 
oddaje projektnega predloga 
dopolni 15 let starosti.

3. Predlagatelj in sopredlagatelj 
projektnega predloga na območju 
7 je lahko posamezen občan, 
s stalnim bivališčem v občini 
Ajdovščina, med 15. in 29. letom 
starosti (občan, ki do dne oddaje 
projektnega predloga: a) dopolni 

15 let in b) dopolni 29 let (do 
vključno zadnjega dneva pred 
30. rojstnim dnem)). Predlagatelj 
in sopredlagatelj iz te točke lahko 
predlaga projektni predlog tudi 
na območjih od 1 do 6, in sicer v 
tistem območju, na katerem ima 
stalno bivališče.

4. Predlagatelj ne sme v 
projektnem predlogu, ki ga 

predlaga, nastopati kot izvajalec 
(ne kot fizična oseba, ne kot lastnik 
izvajalca, ne kot oseba, udeležena 
v poslovodstvu izvajalca). Enako 
velja za sopredlagatelja.

5. Posamezen občan lahko 
predlaga največ 2 projektna 
predloga. Predlagatelj mora pri 
oddaji projektnega predloga 
potrditi svojo identiteto 
(lastnoročni podpis, digitalni 
podpis). Sopredlagatelj svojo 
identiteto potrdi s podpisom 
pisne izjave.

6. Predlagatelj mora v 
projektnem predlogu predlagati 
subjekt, ki bi po realizaciji 
njegovega predloga skrbel za ta 
projekt.

7. V projektnem predlogu, pri 
katerem je za izvedbo potrebna 
izdelava projektne dokumentacije 
in/ ali strokovnih podlag, 
mora predlagatelj v vrednosti 
projektnega predloga upoštevati 
in ovrednotiti tudi te stroške.

8. Predlagatelj projektnega 
predloga, ki posega na območje 
dveh ali več krajevnih skupnosti, 
mora navesti sopredlagatelje s 
stalnim bivališčem v vsaki od 
teh krajevnih skupnosti in o tem 
priložiti pisno izjavo iz 5. točke 
poglavja II. teh meril.

9. Projektni predlog mora biti 
tehnično ustrezen, izvedljiv, ter 
skladen s predpisi in razvojnimi 
dokumenti Občine Ajdovščina.

10. Predlagatelji morajo oddati 
projektne predloge do datuma, 
določenega v pozivu za oddajo 
projektnih predlogov, tako 
da jih pošljejo po elektronski 
pošti obcina@ajdovscina.
si, preko mobilne aplikacije 
(mAjdovščina), po pošti na 
naslov Občina Ajdovščina, Cesta 
5. maja 6, 5270 Ajdovščina, ali jih 
osebno vložijo na vložišče Občine 
Ajdovščina, na za to predvidenem 
obrazcu. 

V tem pozivu uporabljeni izrazi 
v slovnični obliki za moški spol 
se uporabljajo kot nevtralni za 
moški in ženski spol.

Skupaj poskrbimo za 
varnost na šolskih poteh

 Še zadnji avgustovski teden je pred nami, še nekaj kratkih 
počitniških dni, nato pa se pričenja nova šolska sezona. Staršem 
mlajših otrok priporočamo, da v pripravah na začetek pouka 
s svojimi otroci prehodite vaše šolske poti, poučite mladež o 
pasteh v prometu. Svet za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu Občine Ajdovščina pa je že aktiviral prostovoljce za 
letošnjo akcijo Varno na poti v šolo.

Tudi ob letošnjem začetku 
bodo v prvih septembrskih 
dneh na šolskih poteh dežurali 
prostovoljci in pazili, da še 
počitniško razposajeni šolarji 
varno pridejo k pouku. Na 
povabilo Sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu so 
k sodelovanju pristopili člani 
Rdečega križa Ajdovščina, 
Kamenjske sekcije PD Ajdovščina, 
Prostovoljno gasilsko društvo 
Col, Društvo upokojencev 
Ajdovščina, ajdovska skupina 
Gorske reševalne službe Tolmin 
ter posamezni prostovoljci. 

S tem naborom bodo praktično 
»pokrite« vse šole in podružnice 
v občini, posebna pozornost pa 
bo veljala tam, kjer je promet 
nevarnejši. Tako bo največ 

prostovoljcev na mestnih šolskih 
poteh, še posebej na križiščih 
prometnejših poti in na šolskih 
parkiriščih. Prostovoljci bodo 
dežurali tudi na vseh prehodih 
čeh regionalno cesto v bližini šol 
izven mesta. 

Največ pa za varnost naših 
šolarjev lahko naredimo starši 
in udeleženci v prometu. Prvi 
tako, da jih poučite o prometnih 
pasteh, da z njimi prehodite 
šolske poti, predvsem pa, da ste 
sami kot udeleženec v prometu 
dober zgled. Vsi ostali udeleženci 
pa bomo s potrpežljivostjo in 
strpnostjo pomagali, da bo 
prehod iz radoživih počitnic v 
vsakdanje šolsko življenje čim 
manj stresen. 

Aplikacija mAjdovščina

Občina Ajdovščina je na začetku 
poletja uvedla novost – mobilno 
aplikacijo mAjdovščina, ki je 
namenjena posredovanju hitrih 
in nujnih informacij občankam 
in občanom, predvsem pa jim 
približa občinske storitve. Doslej 
si je aplikacijo namestilo že skoraj 
2000 uporabnikov, dodatna 
ugodnost prihaja z jesenjo, ko 
bo moč prek aplikacije glasovati 
tudi o predlogih za Mojo pobudo. 
Mobilna aplikacija mAjdovščina 
predstavlja digitalno rešitev 
nadgradnje procesa brezpapirnega 
poslovanja, ki Občini Ajdovščina 
preko enosmerne komunikacije 
omogoča boljši stik in 

sporazumevanje z občani občine 
Ajdovščine. »Gre za modul, s 
katerim lahko občanke in občani 
sproti pošljejo težave, ki jih vidijo 
na občinski infrastrukturi, bodisi 
na področju javne razsvetljave, 
kanalizacije, vodovodov, odvoza 
odpadkov, urejanja javnih 
površin, zelenic in javnih površin. 
Nadalje, aplikacija omogoča 
odjavo šolske prehrane za vse naše 
šole pa tudi najavo odsotnosti 
otroka v vrtcu,« izpostavlja 
župan Tadej Beočanin. Aplikacija 
omogoča hitro in učinkovito 
komunikacijo z Občino in 
drugimi javnimi zavodi. Poleg 
sporočanja težav in okvar je moč 
do občinskih storitev dostopati 
tudi pri oddaji vlog in drugih 
zahtevkov, z jesenjo pa bo mogoče 
prek aplikacije glasovati tudi za 
Mojo pobudo. Odslej bo torej 
vaš glas zabeležen na daljavo. 
Več kot odlična popotnica, da 
si aplikacijo namestite. Doslej 
jo uporablja že več kot 1500 
uporabnikov. Aplikacijo lahko 
uporabljate brez prijave, zgolj z 
namestitvijo, pri storitvah, kjer 
je potrebna potrditev istovetnosti, 
pa aplikacija zahteva uporabo 
smsPassa. 
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Pomembni datumi, ki bodo 
letos krojili potek procesa so: 

- 29. 8. 2024: objava poziva 
za oddajo pobud,

- 5. 9. 2024 ob 18.00: 
informativna ZOOM delavnica, 
namenjena zainteresiranim 
predlagateljem za pomoč 
pri vsebini, sestavi in oddaji 
projektnih predlogov, link do 
delavnice je objavljen na spletni 
strani Občine Ajdovščina pod 
razdelkom Moja pobuda v 
zavihku Podpora in delavnica. 

od 29. 8. 2024 do 17. 9. 2024 
(vsak dan), od 10.00 do 18.00 
nudenje tehnične pomoči pri 
oddaji predlogov preko mobilne 
aplikacije mAjdovščina na tel. št. 
068 68 11 73.

- od 14. 10. 2024 do 25. 
10. 2024 delavnice po krajevnih 
skupnostih za podporo pri 
e-glasovanju v aplikaciji 
mAjdovščina (pridobitev SI-
PASS), lokacije bodo objavljene v 
časopisu Latnik, ki bo izšel konec 
septembra ter na spletni strani 

Moja pobuda. 
- od 11. 11. 2024 do 17. 

11. 2024 (vsak dan), od 10.00 do 
18.00:

nudenje tehnične pomoči 
pri glasovanju preko mobilne 
aplikacije mAjdovščina na tel. 
št. 068 68 11 73.

Projektni predlogi morajo:
- do 17. 9. 2024 do 23.59 biti 

vloženi v mobilno aplikacijo 
mAjdovščina ali

- do 17. 9. 2024 do 24.00 prispeti 
po elektronski pošti na naslov 

obcina@ajdovscina.si ali
- do 17. 9. 2024 biti oddani na 

pošti in poslani na naslov Občina 
Ajdovščina, Cesta 5. maja 6a, 

   5270 Ajdovščina (kot datum 
oddaje šteje poštni žig). 

Glasovanje bo:
 - med 11. 11. 2024 od 00.01 

in 17. 11. 2024 do 23.59 preko 
mobilne aplikacije mAjdovščina, 

-  21. 11. 2024 med 17.00 in 19.00 
na sedežih krajevnih skupnosti in 

-  24. 11. 2024 med   8.00 in 12.00 
na sedežih krajevnih skupnosti.

Pobude morajo biti oddane 
na ustreznem obrazcu, ki se 
nahaja na spletni strani Občine 
Ajdovščina ali v mobilni aplikaciji 
mAjdovščina pod zavihkom Moja 
pobuda. Če ima pobuda enega, 
dva ali več sopredlagateljev, 
morajo ti predložiti pisno 
izjavo, ki se prav tako nahaja na 
omenjenih spletnih mestih.

Poziv za oddajo projektnih predlogov za izvedbo Moje 
pobude za leti 2025 in 2026

Občani občine Ajdovščina, 
starejši od 15 let, bomo lahko 
ponovno izbirali projekte, ki 
višajo kvaliteto življenja v našem 
okolju. Iz preteklih izvedb smo 
se vsi sodelujoči veliko naučili, 
skladno s tem spremenili nekaj 
meril in realizirali skoraj vse 
izglasovane projektne predloge. 
Ključno spoznanje pa ostaja 
– občani imamo dobre ideje 
in participativni proračun je 
mehanizem, ki v okolju močno 
odmeva, spodbuja participacijo, 
povezovanje in kreativnost in s 
tem pomembno prispeva k dvigu 

kvalitete življenja vseh, zato ga 
letos izvajamo ponovno! Tokrat 
se za vsako območje namenja 
sredstva v višini do 90.000 EUR.

Največja novost tokratne 
izvedbe je možnost sodelovanja 
preko mobilne aplikacije 
mAjdovščina, ki bo vsem s 
pridobljenim SI-PASS-om 
omogočala tako predlaganje 
projektnih predlogov, kakor tudi 
glasovanje zanje. 

M o b i l n o  a p l i k a c i j o 
mAjdovščina lahko naložite 
preko QR kod. 

ČASOVNICA, ODDAJA POBUD IN GLASOVANJE

Vabljeni k soustvarjanju skupnosti! 

Za Občino Ajdovščina je 
sodelovanje z vami, spoštovane 
občanke, cenjeni občani, 
izjemnega pomena. Ves čas 
si prizadevamo, da so vaši 
predlogi in mnenja slišani in 

upoštevani. Najmočnejši in 
najbolj razvit mehanizem, ki ga 
občina uporablja za sodelovanje 
z javnostjo, je z gotovostjo 
par t icipat ivni proračun. 
Izvajamo ga že od leta 2016 in 
smo prva občina v Sloveniji, ki ga 
je udejanjila od začetka do konca, 
vključno z izvedbo predlaganih 
pobud. Letošnji četrti cikel 
prinaša pomembno novost – 
oddaja predlogov in glasovanje 
o njih prek mobilne aplikacije 
mAjdovščina, kar bo omogočilo 
še hitrejšo in preprostejšo 
uresničitev vaših predlogov – le s 
klikom prek pametnih telefonov.  

Vabim vas, da tudi tokrat 
aktivno sodelujete v projektu 
priprave participativnega 
proračuna – Moja pobuda, pri 
pripravi predlogov, z glasovanjem 
o njih, kot tudi pozneje pri 
njihovem izvajanju. 

Skupaj soustvarjajmo prodorno 
in obetajočo skupnosti tudi v 
prihodnje!  

Tadej Beočanin, župan 
Občine Ajdovščina
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Ena hiša z dvema zgodbama in 
mnogimi doživetji 

Obnova Rustjeve hiše v mestnem središču je zaključena. V spodnjih prostorih je že zaživela 
Rustjeva hiša kruha, v zgornje nadstropje pa se bo širila Pilonova galerija. Za obnovo spodnjega 
nadstropja je Občina pridobila 300.000 evrov nepovratnih sredstev, za obnovo zgornjega pa še 
dodatnih 186.000 evrov.

Prenova mogočne stavbe v 
celoti predstavlja pomemben del 
revitalizacije starega mestnega 
središča Ajdovščine. Prenovljena 
je skladno z navodili Zavoda 
za varstvo kulturne dediščine. 
Ohranjeni so mnogi detajli 
stavbne dediščine (stropne 
baročne štukature v nadstropju, 
vhodni portali, mogočna krušna 
peč v pritličju …), tudi tisti, ki so 
bili odkriti med samo prenovo – 
najpomembnejše odkritje je bilo 
gotovo rimskodobno talno gretje 
– hipokavst, ki je prezentirano na 
način, da je prekrito s pohodnim 

steklom. Zaščiteni in prezentirani 
so tudi ostanki rimskega zidovja 
– arheologi so znotraj stavbe 
namreč odkrivali pravo bogastvo 
rimskodobnih ostalin. Eno 
najzanimivejših odkritij so terme, 
ki so jih odkrili v pritličju in na 
zadnjem dvorišču objekta in so 
bile očitno bistveno večje, kot je 
stroka domnevala doslej. 

Dodana vrednost prenovi pa so 
bogate vsebine, ki bodo napolnile 
Rustjevo hišo. V pritličju je tako 
prostor dobila Rustjeva hiša kruha 
– Prostor doživetij mlinarske in 
pekarske tradicije – katere vsebine 

že ustvarja Društvo ljubiteljev 
pašte. Hiša kruha je vrata javnosti 
odprla že včeraj, nocoj nas vabi 
na koncert zasedbe The Stroj ter 
hkrati obljublja bogat in pester 
kulturno-kulinarični program 
tudi v prihodnje. 

Prenovljeno nadstropje Rustjeve 
hiše pa bo namenjeno širitvi 
Pilonove galerije. Za čas prenove 
obstoječe stavbe galerije bodo 
sicer novi prostori priložnostno 
skladišče in depo za umetnine. Po 
ponovnem odprtju galerije pa bo 
v nadstropju Rustjeve hiše nekaj 
pisarn za zaposlene, primerno 
urejen depo za umetniške zbirke, 
prostora pa bo tudi za dodatno 
razstavišče, ki bo dostopno iz 
stare stavbe. Nadstropje Rustjeve 
hiše bo dostopno tudi z dvigalom. 

Eno hišo je Občina Ajdovščina 
obnavljala z dvema projektoma. 
Za projekt Prostor doživetij 
pekarske in mlinarske tradicije 
je uspela iz Evropskega sklada 
za regionalni razvoj pridobiti 
300.000 evrov sofinanciranja, 
za prenovo nadstropja, kamor se 
bo širila Pilonova galerija, pa še 
dodatnih 186.000 evrov. 

Povezovanje lepote in 
dobrote že 30 let

Na Sinjem vrhu so obeležili 30. obletnico mednarodne likovne 
akademije Umetniki za karitas. Ob pomembnem jubileju so 
snovalci akademije prejeli tudi županovo jubilejno priznanje 
za pomemben doprinos, ki ga kolonija vnaša v skupnost s 
krepitvijo pomena umetnosti in humanitarnosti. Program je 
popestril bogat kulturni program. 

V četrtek so organizatorji 
likovne kolonije umetniki za 
karitas na Sinjem vrhu pripravili 
razstavo nastalih del v sklopu 
jubilejne, 30. mednarodne likovne 
akademije Umetniki za karitas, 
tokrat pod geslom »Mostovi 
upanja.« Jubilejno kolonijo so 
popestrili s spremljevalnimi 
dogodki ves teden. V torek 
popoldne je bila na domačiji 
Vidmarjevih na injem vrhu maša 
za vse pokojne. Še zlasti so se 
spomnili pokojnega Hieronima 
Vidmarja in letos pokojne 
Jožice Ličen, ki je bila srce in 
duša kolonije. Z njeno predano 
držo kolonija že tri desetletja 
krepi plemenito sporočilo in 
dviguje pomen umetnosti v vseh 
njenih razsežnostih. Četrtkove 
slovesnosti se je ob pomembnem 
jubileju udeležil tudi župan Tadej 
Beočanin in snovalcem kolonije 
poklonil županovo jubilejno 

priznanje. V svojem nagovoru je 
med drugim izpostavil: »V čast 
mi je, da se tako pomemben in 
odmeven umetniški dogodek, 
prežet s človekoljubno noto, 
odvija v naših koncih že tri 
desetletja. Ne da se prešteti, 
koliko umetniškega navdiha se je 
že prelilo na tej idilični lokaciji, na 
gostoljubni domačiji Vidmarjevih 
tu, na Sinjem vrhu. Prav tako 
se ne da izmeriti nasmehov 
in zadovoljstva tistih, ki so ta 
čudovit dar umetnosti prejeli.« 

V kulturnem programu 
so nastopili otroci z Gore z 
gledališko točko in Vokalna 
skupina Divox, zbrane pa je 
nagovoril tudi koprski škof dr. 
Jurij Bizjak. Razstava nastalih in 
darovanih del bo na Sinjem vrhu 
na ogled do konca septembra. 
Zbrana sredstva bodo namenili 
za pomoč ostarelim in bolnim na 
območju koprske škofije.

Pričenja se prenova Pilonove galerije
Po zaključku prenove Rustjeve hiše se gradbene ograje selijo v soseščino – pričenja se gradbena prenova objekta Pilonove galerije. Za projekt Pilonova galerija 

– 5-zvezdična zakladnica umetnosti je Občini uspelo pridobiti kar 1.177.000 evrov nepovratnih evropskih sredstev Mehanizma za okrevanje in odpornost Next 
Generation EU.

Zaposleni v teh dneh selijo 
umetnine, pohištvo in ostale 
predmete iz obstoječe stavbe 
Pilonove galerije v nadstropje 
Rustjeve hiše, ki bo do zaključka 
prenove služilo kot priročno 
skladišče in depo za umetnine. 

Po prenovi pa bo tu dodatni 
razstavni prostor, pisarne za 
zaposlene in primerno urejen 
depo za umetniške zbirke, ki 
jih hrani Pilonova galerija. 
Nadstropje Rustjeve hiše bo 
povezano z matičnim objektom 

Pilonove galerije, dosegljivo pa 
tudi z dvigalom. 

Matični objekt bo doživel 
celovito prenovo zidov in vsebin. 
Obnovljene bodo stene, fasada, 
ostrešje, stavbno pohištvo, podi 
ter strojne in elektro inštalacije. 
Objekt bo v velikem delu 
prilagojen gibalno in senzorno 
oviranim. Obnova bo potekala 
pod nadzorom Zavoda za varstvo 
kulturne dediščine. Izvajalci za 
gradbena ter restavratorko-
konservatorska dela so že izbrani, 
dela bodo zaključena do oktobra 
2025. Vrednost pogodbenih del je 
898.362 evrov (z davkom). 

Pomemben del projekta pa so 
tudi nove vsebine – 5-zvezdična 
doživetja – ki bodo obogatila 

kulturno in turistično ponudbo 
v občini. V teku je javno naročilo 
za nove turistične produkte, ki so 
že določeni. Ocenjena vrednost 
tega dela projekta je 820.000 
evrov. Trije novi produkti se 
bodo navezovali na umetnika 
in njegovo zapuščino, hkrati pa 
bodo pripovedovali širše zgodbe 
oziroma ponujali pisana doživetja 
tudi izven galerijskih zidov. Po 
sledeh Vena Pilona bo ime nove 
pohodne poti, mimo kotičkov, ki 
so tako ali drugače povezani z 
življenjem in delom znamenitega 
ajdovskega umetnika. Začetek in 
zaključek kulturno-umetniškega 
potepanja bo v galeriji, kjer 
bo v vhodnem delu umeščen 
interaktivni zemljevid, po 
katerem nas bo vodil Mišek 
Venč. V nadstropju obnovljenih 
galerijskih prostorov bo svoje 
mesto dobil Atelje Vena Pilona, 

ki bo na interaktivni način oživil 
doživetje in vzdušje umetnikovega 
ustvarjanja v njegovem intimnem 
prostoru. Tretji produkt pa je 
serija animiranih filmov Mišek 
Venč in popotovanje po svetovih 
umetnosti, namenjena otrokom 
oziroma družinam. 

Projekt sofinancira Evropska 
unija na podlagi Instrumenta 
za okrevanje »Next Generation 
EU« iz sredstev Mehanizma 
za okrevanje in odpornost, 
področje: Pametna, trajnostna 
in vključujoča rast, Komponento 
4: Trajnostni razvoj slovenskega 
turizma, vključno s kulturno 
dediščino (C3 K4), Ukrep: 
Trajnostna obnova in oživljanje 
kulturne dediščine in javne 
kulturne infrastrukture ter 
vključevanje kulturnih doživetij 
v slovenski turizem (C3.K11.ID) .
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V Stomažu začetek del za nov 
vodovod in kanalizacijo

Gradbinci v Stomažu so bili uvedeni v delo – gradilo se bo novo vodovodno in kanalizacijsko 
napeljavo z ločeno meteorno odvodnjo ter sončno elektrarno. Občina Ajdovščina je za obsežen 
projekt pridobila nepovratna sredstva iz načrta za okrevanje in odpornost Next Generation EU 
v skupni višini 1.748.845 evrov.

Stomaž, položen na pobočje 
pod Čaven, sestavlja več zaselkov, 
ki se trenutno oskrbujejo s pitno 
vodo preko obstoječih vaških 
sistemov, ti niso vključeni v 
sistem javnega vodovodnega 
omrežja. Nov vodovodni 
sistem bo zagotavljal vse 
predpisane zahteve za kakovost 
in zdravstveno neoporečno 
pitno vodo, česar na obstoječi 
način ni mogoče doseči. Razen 
zastarelega in neučinkovitega 
meteornega kanalizacijskega 
sistema Stomaž nima urejenega 
odvajanja za fekalne vode, krajani 
imajo urejene greznice ali manjše 
čistilne naprave. Teren v kraju je 
razgiban, v nekaterih delih tudi 
plazovit, v središču vasi pa so 
hiše stisnjene ena ob drugo, zato 
je bil potreben natančen in celovit 
pristop k načrtovanju. V Stomažu 
se tako trenutno hkrati izvajata 
dva projekta – Vodovod Stomaž 
in Odvajanje in čiščenje odpadnih 
vod Stomaž, v tem sklopu pa bo 
zgrajena tudi sončna elektrarna.

Načrti so pripravljeni, tudi 
finančni – Občini Ajdovščina je 

uspelo precejšen delež potrebnega 
denarja zagotoviti iz Načrta za 
okrevanje in odpornost Next 
Generation EU. Pogodbena 
vrednost vodovodnega projekta 
je 1.535.000 evrov (brez 
davka), Evropa je prispevala 
skoraj polovico, 748.845 evrov 
nepovratnih sredstev. Vrednost 
del na izgradnji kanalizacije je 
2.253.457 evrov, v tem delu pa 
je Občini uspelo pridobiti kar 
okrogel milijon evrov nepovratne 
pomoči. Tema stroškoma je 
potrebno prišteti še strošek za 
nadzor obeh projektov: 69.000 
evrov ter strošek izgradnje sončne 
elektrarne v višini 175.000 evrov. 
Izvajalec je izbran in že uveden v 
delo, gradilo bo podjetje Ginex 
Internacional, ki je bilo izbrano 
preko javnega naročila kot 
najugodnejši ponudnik.

V sklopu projekta izgradnje 
vodovodnega omrežja bo zgrajen 
vodohran kapacitete 100 m3, 
črpališče v zaselkih Bratini 
in Černigoji, za 4.808 metrov 
vodovodnega omrežja ter 103 
vodni priključki (gospodinjstva 
bodo poravnala strošek izgradnje 
do hiše, tudi v Stomažu bodo ti 

priključki subvencionirani, v 
skupnem projektu jih bo gradila 
KSD Ajdovščina, krajani boste o 
vsem pravočasno obveščeni). V 
Stomažu bodo pili vodo iz izvira 
potoka Jovšček, za katerega se je 
izkazalo, da je odličen in bogat 
vodni vir. Občina Ajdovščina je 
pridobila vodno dovoljenje za 
koriščenje vode iz potoka, letno 
lahko pokoristimo kar 47.000 
m3 vode, kar zadostuje za vse 
potrebe vseh Stomažanov, pa 
še za del Lokavca jo bo dovolj.
V sklopu projekta izgradnje 

kanalizacijskega omrežja 
pa bo zgrajenih za 2.700 
metrov fekalnih gravitacijskih 
kanalizacijskih vodov, za 400 
metrov fekalnih tlačnih vodov, 
prenovljen bo sistem meteorne 
odvodnje, nameščenih bo več 
čistilnih naprav: v centru bo 
večja čistilna naprava za 350 
enot, tri manjše čistilne naprave 
(50 enot) bodo urejene na 
območju zaselka Bratini, dve 
še manjši napravi (10 enot) pa 
bosta nameščeni na vzhodnem 
delu kraja. Več čistilnih naprav v 
kraju pogojuje plazovit teren. Na 
omrežje bo priključenih okoli 100 
uporabnikov.

V začetku poletja je v Stomažu 
potekala celovita predstavitev 
obeh projektov za krajane, ki 
so se v velikem številu odzvali 
na povabilo. Krajani so zelo 
zainteresirani in so dobro sprejeli 
dejstvo, da bo v prihodnjih dveh 
letih v vasi delovno, saj bosta 
novi pridobitvi, vodovod in 
kanalizacija, bistveno prispevali 
h kakovosti življenja v Stomažu. 

Tudi malčki v Tevčah 
dobili svoje igrišče

V juliju so v Tevčah zaključili drobno, a nadvse pomembno 
naložbo v otroško igrišče, ki so si ga dolgo želeli. Tako bodo 
tudi tevški otroci lahko uživali na igralih v svojem kraju. To je 
že 43. otroško igrišče v naši občini.

Pobudo za ureditev otroškega 
igrišča je Krajevna skupnost 
Tevče dala že pred mnogimi 
leti, pa so se pokazale težave 
z zemljiščem. Po urejenem 
postopku zemljiškoknjižnega 
stanja je Občina Ajdovščina 
postala lastnica parcele. Na 
prostoru, kjer je bilo nekdaj 
balinišče, pa se je pričelo z 
urejanjem otroškega igrišča. 
Prostor je bil zapuščen, zato ga je 

bilo treba najprej očistiti in urediti 
okolico. Nato se je zemljino 
poravnalo v plato, na njem pa so 
že nameščena igrala. Dobavilo in 
montiralo jih je domače podjetje 
iz Sela: gugalnico, večnamensko 
igralo s plezali in toboganom ter 
ravnotežni most za razvijanje 
motoričnih spretnosti. Pod igrali 
je že položena posebna varnostna 
podloga, ki bo kasneje preraščena 
s travo, to se bo sejalo jeseni.  

Nadomestne volitve v Selu
Nadomestne volitve v svet Krajevne skupnosti Selo bodo v 

nedeljo 22. 9. 2024. Volišče bo v Kulturnem domu na naslovu 
Selo 39 a odprto med 7. in 19. uro. Predčasno bo možno glasovati 
v sredo, 18. 9. 2024, med 7. in 19. uro, na sedežu Občinske volilne 
komisije v prostorih Občine Ajdovščina, Cesta 5. maja 6/a, 
Ajdovščina.

Volivci, ki so v priporu, zavodu za prestajanje kazni, v bolnišnici 
ali socialnovarstvenem zavodu za institucionalno varstvo lahko 
glasujejo po pošti na območju Republike Slovenije, če to sporočijo 
Občinski volilni komisiji. Na enak način lahko glasujejo tudi 
invalidi, ki to sporočijo Občinski volilni komisiji in predložijo 
odločbo pristojnega organa o priznanju statusa invalida. Svojo 
vlogo (izjava) morajo poslati Občinski volilni komisiji Občine 
Ajdovščina, Cesta 5. maja 6/a, Ajdovščina, najpozneje do srede, 
11. 9. 2024. 

Volivci, ki se zaradi bolezni ne morejo osebno zglasiti na volišču 
dne 22. 9. 2024, lahko glasujejo pred volilnim odborom na svojem 
domu. Vlogo (obvestilo) za glasovanje na domu volivci pošljejo 
Občinski volilni komisiji Občine Ajdovščina, Cesta 5. maja 6/a, 
5270 Ajdovščina, najpozneje do srede, 18. 9. 2024. K vlogi morajo 
priložiti zdravniško potrdilo (pisna potrditev zdravnika, tudi 
elektronska pošta, iz katere izhaja, da se volivec zaradi bolezni ne 
more osebno zglasiti na volišču). Vlogi se nahajata na spletni strani 
Občine Ajdovščina, kjer so na voljo tudi podrobnejše informacije 
o nadomestnih volitvah v Selu. 

Izbran je projektant za gradnjo 
velikega namakalnega sistema

Postopki za gradnjo namakalnega sistema Zgornje vipavske doline so v teku. Poleti je bil 
izbran projektant za gradnjo ene večjih investicij v razvoj kmetijstva, vredne dobre 1,4 milijona 
evrov. Po zaključenih projektih bo vse vse nared za vložitev gradbenega dovoljenja za največji 
namakalni sistem v državi.

Pogodba za izdelavo projektne 
dokumentacije za gradnjo 
namakalnega sistema Zgornje 
Vipavske doline je podpisana. 
Projekte bo pripravilo podjetje 
LINEAL biro skupaj s partnerji 
in podizvajalci. Cilj projekta je 
izdelava projektne dokumentacije 
in pridobitev pravnomočnega 
gradbenega dovoljenja za 
izgradnjo funkcionalnega, 
energetsko učinkovitega 

namakalnega sistema Zgornje 
Vipavske doline za območji občin 
Ajdovščina in Vipava. V sklopu 
izdelave projektne dokumentacije 
bo izdelana tudi presoja vplivov  
na okolje. Namakalni sistem bo 
zajemal umestitev cevovoda s 
potrebnimi črpališči ter razvodni 
sistem za namakanje celotnega 
območja. Občina Ajdovščina bo s 
projektno dokumentacija dosegla 
še en korak več v nizu pridobitve 

vseh potrebnih dokumentov za 
pridobitev gradbenega dovoljenja. 
Cilj projekta, ki bo Vipavski 
dolini prinesel največji namakalni 
sistem v državi, je zagotavljanje 
stabilnejše in kvalitetnejše 
pridelave na kmetijskih 
površinah. Na območju občine 
Ajdovščina je načrtovanih skoraj 
1.400 hektarjev, v občini Vipava 
pa 470 ha. Projekti bodo nared do 
konca leta 2025.  
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Subvencije za odstranjevanje kritin 
ali oblog z vsebnostjo azbesta na 
kmetijskih objektih

 Občina Ajdovščina ima odprt poziv za dodelitev subvencij 
za zamenjavo kritin ali fasadnih oblog, ki vsebujejo azbest. 
3. septembra ob 17. uri pa bo v prostorih Občine potekala 
tudi predstavitev javnega poziva za zamenjavo kritin ali 
oblog z vsebnostjo azbesta na kmetijskih objektih.

Na spletni strani Občine Ajdovščina (www.ajdovscina.si) je bil 
na zadnji julijski dan objavljen Javni poziv za dodelitev subvencij 
za zamenjavo kritin ali fasadnih oblog z vsebnostjo azbesta na 
kmetijskih objektih. Poziv bo odprt do porabe sredstev oziroma 
najkasneje do 11. oktobra 2024. Na poziv se lahko prijavijo 
kmetijska gospodarstva, ki naložbe izvajajo na območju naše 
občine. Upravičeni stroški, za katere je moč pridobiti sredstva, so 
stroški varne odstranitve in odvoza kritin ali oblog z vsebnostjo 
azbesta ter stroški odlaganja, vključno z davkom, ki so nastali od 
1. avgusta letos naprej. Za subvencije po tem pozivu je namenjenih 
40.000 evrov. 

V torek, 3. septembra, ob 17. uri bo v prostorih Občine 
Ajdovščina (Cesta 5. maja 6 a, Ajdovščina) potekala 
predstavitev javnega poziva – podrobneje bodo predstavljeni 
pogoji sodelovanja in potrebna dokumentacija, sodelavci uprave 
pa bodo na voljo za vsa dodatna vprašanja. Za več informacij in 
za prijave pišite na e-naslov doris.grmek@ajdovscina.si. 

Javni poziv za dodelitev subvencij za 
zamenjavo kritin ali fasadnih oblog 
na poslovnih objektih, ki vsebujejo 
azbestna vlakna v letu 2024

V začetku septembra bo na občinskem spletišču objavljen 
tudi Javni poziv za dodelitev subvencij za zamenjavo kritin 
ali oblog z vsebnostjo azbesta na poslovnih objektih, preko 
katerega bo moč pridobiti državno pomoč za sofinanciranje 
stroškov ukrepov varne odstranitve in odvoza materialov z 
vsebnostjo azbesta iz poslovnih objektov. 

Skupni znesek razpisanih sredstev v letu 2024 znaša 50.000,00 
EUR. Višina državne pomoči za prijavljeno naložbo znaša 100 
% upravičenih stroškov, če ne presega 20 evrov/m2 odstranjene 
strešne kritine oziroma fasadne obloge, ki vsebujejo azbestna 
vlakna, pri čemer je moč pridobiti največ 10.000,00 evrov.  
Posamezen vlagatelj lahko na javni poziv poda eno vlogo. 

Subvencije (državna pomoč) so namenjene za poslovne objekte, 
ki se nahajajo na območju občine Ajdovščina, za stroške pri 
pooblaščenih odjemalcih nevarnih snovi ter stroške, ki nastanejo 
ob izvedbi odstranjevalnih del kritin ali oblog ter stroške prevoza 
do odlagališča. Na javni poziv se lahko prijavijo mikro, majhna, 
srednja, majhna enotna, srednja enotna in velika podjetja ter 
samostojni podjetniki posamezniki, ki izpolnjujejo pogoje v 
skladu z zakonodajo o gospodarskih družbah in drugih veljavnih 
predpisih s tega področja in katerih naložba se izvaja na območju 
občine Ajdovščina. 

Najava drugega javnega razpisa za 
subvencioniranje obrestne mere in 
stroškov najetih stanovanjskih kreditov 
občanov občine Ajdovščina za leto 2024

Občina Ajdovščina obvešča zainteresirane občane, da 
je na spletni strani občine objavljen Drugi javni razpis za 
subvencioniranje obrestne mere in stroškov najetih stanovanjskih 
kreditov občanov občine Ajdovščina za leto 2024.

Za subvencije so zagotovljena okvirna sredstva v višini 69.560 
€, ki se bodo med upravičence razdelila tako, da se za mlade in 
mlade družine zagotovi okvirno 51.440 €, za ostale upravičence 
pa okvirno 18.120 €. 

Prijavitelji lahko izpolnite in oddate vlogo za subvencijo obrestne 
mere in stroškov stanovanjskega kredita preko spletne aplikacije 
na portalu Tendee https://ajdovscina.tendee.net, najkasneje do 
20. 9. 2024.

Po lokalne pridelke kar v 
pametni hladilnik 

Pri nogometnem stadionu je vzpostavljen pametni hladilnik – avtomatizirano hladilno mesto 
za prevzem lokalno pridelane hrane, ki jo je moč naročiti kar s klikom prek mobilnega telefona 
in prevzeti v pametnemu hladilniku. Tovrstna oblika prevzema sadja in zelenjave ter drugih 
lokalnih izdelkov, ki deluje pod okriljem Ajdovske tržnice, je novost v vseslovenskem prostoru.

Občina Ajdovščina predstavlja 
novost – pametni hladilnik za 
prevzem sadja, zelenjave ter 
druge lokalo pridelane hrane. Do 
prevzema raznolikih dobrot vas 
odslej loči le klik prek pametnih 
telefonov. Pametni hladilnik 
– Ajdovska tržnica ENA-DVA-
TRI – je postavljen na parkirišču 
ob nogometnem stadionu 
in nudi kvalitetno hrambo z 
avtomatizirano hladilno enoto. 

Naložba je bila izvedena v 
sklopu projekta LAS – Prehod 
na sonaravno oskrbo s hrano. 
Uporaba je nadvse enostavna 
in poteka prek mobilne 
aplikacije Optifarm, kjer lahko 
izberete med ponudbo lokalnih 

ponudnikov. Izbrane izdelke 
dodate v košarico ter izvedete 
nakup. Ponudnik na določen 
dan dostavi naročene izdelke 
v pametni hladilnik, katere jih 
nato vi, s kodo, pridobljeno ob 
izvedenem nakupu, prevzamete 
iz predalnika.  

Ajdovska tržnica ENA-DVA-
TRI je sodoben prodajni sistem, 
ki omogoča hiter nakup ter 
enostaven prevzem naročenih 

pridelkov in izdelkov, na priročni 
lokaciji. Služi tistim, ki želijo 
hitro in enostavno nakupovati 
lokalne izdelke brez nepotrebnega 
čakanja v vrsti in prilagajanja 
urnikom. Končni uporabnik 
lahko tako na enostaven način 
pride v stik s ponudbo lokalnih 
pridelovalcev, izdelke in pridelke 
enostavno da v košarico ter 
prevzame ob določenem datumu. 
Tako je nakup lokalnih dobrot 
resnično postal »ena-dva-tri«. 

Trenutno je na platformi osem 
ponudnikov, ki nudijo pester 
nabor lokalnih izdelkov, prva 
naročila so že v teku. Na prevzem 
tako že čakajo mesni izdelki, 
bučke, jajčevci, krompir, male 
lubenice, pa tudi okusni sirupi in 
še in še. Enota, ki je del Ajdovske 
tržnice tako nudi sveže, pristno 
in lokalno hrano, ki predstavlja le 
korak oziroma klik stran od njive 
do nakupovalcev.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije PREHOD NA SONARAVNO OSKRBO S HRANO, ki jo 
sofinancirata Evropska unija iz Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja in 
Republika Slovenija v okviru Programa razvoja podeželja 2014–2020/ ukrep LEADER/ 

podukrep 19.3

Sopotniki na poti z novim vozilom
Podjetje Avtocenter Crono Ajdovščina nadaljuje s svojo velikodušno gesto in je že četrto 

leto zapored za prevoze starejših podaljšalo pogodbo za brezplačno uporabo vozila citroen 
C3 Aircross. Z letošnjim poletjem se je zamenjalo tudi vozilo – v uporabi je odslej nov model 
Citroen C3 Aircross v sivi barvi.

Stor i te v  bre z pl a č n i h 
prevozov starostnikov, ki v 
občini Ajdovščina poteka pod 
okriljem Zavoda Sopotniki, 
je izjemno cenjena storitev, ki 
mnogo pripomore k oskrbi 
starejših. Prevozi so s predanimi 
prostovoljci zaživeli v polnosti, 
njihova priljubljenost vse 
bolj narašča. 23 aktivnih 
prostovoljcev vsak dan bdi nad 
oskrbo starejših s prevozi do 

bolnišnice, zdravstvenih storitev 
in drugih obveznosti. »Gre za 
izjemno olajšanje, za nas, starejše, 
ki nam je s tem prikrajšana 
marsikatera skrb, obenem pa so 
vozniki tako potrpežljivi, kljub 
gužvam in vsem, kar terjajo 
obiski pri zdravniki. Res zlata 
vredna storitev,« pove Klara, ena 
izmed rednih uporabnic storitve. 
V letošnjem letu so prostovoljci 
opravili že skoraj 1000 prevozov 

za več kot 580 uporabnikov. 
Storitev ni zgolj vožnja, je tudi 
celotna oskrba starostnikov s 
podporo, pogovorom in sočutjem, 
ki ga prostovoljci namenjajo 
starejšim na poti do opravkov. 
Pomembno gesto za celotno 
skupnost je že pred štirimi leti 
prepoznalo podjetje Avtocenter 
Crono Ajdovščina, ki je v 
brezplačno uporabo za prevoze 
starostnikov doniralo avtomobil. 
Letos so starostnikom omogočili 
še udobnejšo vožnjo in v uporabo 
predali popolnoma nov model 
Citroen C3 Aircross. Novo vozilo 
je v tem poletju že krenilo na prve 
vožnje.

Udobna vožnja, sočutni in 
predani vozniki ter plemenita 
gesta rišejo nasmehe starostnikov 
iz dneva v dan. Hvala vsem, ki 
soustvarjate to čudovito zgodbo 
o tem, kako lepo je biti človek 
človeku sopotnik.



OBČINA AJDOVŠČINA 7
Četrtek, 29. avgust 2024 • številka: 266

Izteka se razpis za sofinanciranje 
letovanj za mlade

Izteka se rok za prijavo na Javni razpis za sofinanciranje 
mladinskih in otroških programov in projektov ter letovanj 
otrok in mladine v letu 2024. Občina Ajdovščina preko razpisa 
sofinanciran letovanja – organizirano druženje otrok/mladih 
do 18 let ali oseb s posebnimi potrebami (za katere ni omejitve 
starosti) – ki so bila izvedena med 1. 9. 2023 in 31. 8. 2024. Prijava 
na razpis je mogoča še do 6. septembra! 

Najavljamo Javni razpis za dodelitev 
štipendij za deficitarne poklice 

Najavljamo objavo Javnega razpisa za dodelitev štipendij 
za deficitarne poklice. Razpis bo objavljen predvidoma 
16. septembra in bo odprt do 9. oktobra. Prijave na razpis 
bodo mogoče le prek spletne aplikacije.

Deficitarni poklici v občini Ajdovščina so že izbrani, letos 
predvsem iz področja družbenih dejavnosti za zaposlitve 
v javnem sektorju. Letos bo Občina Ajdovščina podelila šest 
štipendij , in sicer: do dve štipendiji za poklic magistra farmacije, 
do dve štipendiji za zdravnika, specialista družinske medicine, 
ena štipendija za dvopredmetnega profesorja (naravoslovni 
predmeti), ena štipendija za profesorja specialne in rehabilitacijske 
pedagogike in ena štipendija za poklic računovodja. 

Ajdovščino obogatil simfonični 
koncert

V Dvorani prve slovenske vlade je 2. avgusta potekal koncert mladih evropskih glasbenikov, ki 
jih združuje ljubezen do klasične glasbe. Donele so melodije svetovno priznanih skladateljev, od 
Mozarta, Čajkovskega pa vse do Bizeta, kar je bila odlična popestritev koncertnega dogajanja 
v središču mesta.

Občina Ajdovščina je prevzela 
organizacijo koncerta mladih 
evropskih glasbenikov, ki delujejo 
pod okriljem Simfoničnega 
orkestra mladih evropskih 
glasbenikov ESYO. Za svoj prvi 
koncert poletne turneje so si 
izbrali prav Ajdovščino, kjer so 14 
dni intenzivno vadili v Glasbeni 
šoli Vinka Vodopivca in na Srednji 
šoli Veno Pilon Ajdovščina. 
Koncertno turnejo pa so 2. 
avgusta pričeli v Dvorani prve 
slovenske vlade s celovečernim 
koncertom, na katerem so 

donele melodije svetovno znanih 
skladateljev. Slišati je bilo moč 
simfonijske mojstrovine, kot so 
Mozartova uvertura iz opere 
»Idomeneo«, Bizejeva Mala Suita 
»Jeux d'enfants«, pa še Fantazija-
uvertura »Romeo in Julija« 
ruskega skladatelja Čajkovskega 
in prva suita »Arležanka« 
francoskega skladatelja Bizeta. 
Koncert so mladi evropski 
simfoniki, kot to počnejo že 
trideset let, začeli z evropsko 
himno, Beethovnovo »Odo 
radosti«.

Melodični večer ubranih 
melodij orkestra pod vodstvom 
predanega dirigenta Igorja 
Kureta je bil odlična popestritev 
koncertnega dogajanja v 
Ajdovščini in pravšnje izhodišče 
za snovanje novih koncertov 
bodisi klasične bodisi druge zvrsti 
glasbe, kar bo bogatilo kulturno 
dogajanje na Ajdovskem in 
širše. Do zadnjega kotička polna 
Dvorana prve slovenske vlade je 
temu z gotovostjo pritrdila. 

Rimsko dogajanje privabilo več 
kot tisoč glavo množico

Več kot 100 uprizoriteljev poznoantične kulture iz 10-ih držav se je zadnji julijski konec tedna 
zbralo v Ajdovščini. Vpogled v življenje Rimljanov in stik s poznoantično kulturo je v središče 
mesta privabil več kot 1000 glavo množico obiskovalcev od blizu in daleč.

Konec julija je v Ajdovščini 
potekal večdnevni festival 
poznoantične kulture, ki je v 
svoji sredi združil več kot 100 
ljubiteljev uprizarjanja rimskega 
življenja iz kar 10-ih držav. 
Rimska dediščina je bila bogato 
zastopana v svojem pristnem 
okolju, rimski Kastri, ki je vse od 
petka do nedelje privabljala tako 
domačine kot turiste. Pobližje se 
je bilo moč seznaniti z rimskimi 
običaji, rimsko glasbo, predmeti 

in ogledom rimskega tabora. 
Lokalna skupina uprizoriteljev z 
organizatorjema dogodka CAE 
events in Občino Ajdovščina je 
pripravila pravi rimski spektakel, 
ki je s pestrim dogajanjem privabil 
več kot tisoč glavo množico 
ljudi. Največ zanimanja je požel 
rimski tabor, ki je bil na ogled v 
rimskem obzidju in je uprizarjal 
življenje Rimljanov. Otroci so 
rimsko dediščino spoznavali na 
delavnicah, lokalni ponudniki 

so z izdelki in dobrotami 
privabljali na Lavričevem trgu. 
Veliko zanimanja je bilo tudi 
za vodene oglede, ki so potekali 
pod strokovnim vodstvom, med 
drugim tudi ogled arheološkega 
parka Ad Pirum v Hrušici. 
Navdušenje obiskovalcev 
in predanost uprizoriteljev 
napovedujeta novo edicijo 
rimskega dogajanja prihodnje 
leto. 
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Vizija zapisana, cilji zastavljeni
Vizija celostne prometne strategije občine Ajdovščina: »Občina Ajdovščina sledi celoviti 

prometni preobrazbi, ki podpira nadaljnji družbeni in gospodarski razvoj skupnega prostora. 
To bo dosegla s celostnim prostorskim načrtovanjem v mestu in na podeželju, z učinkovitimi 
prometnimi povezavami tako znotraj občine kot z večjimi notranjimi in čezmejnimi središči 
ter z razumevanjem in vključevanjem različnih potreb. S spodbujanjem okolju prijaznih in 
zdravju koristnih potovalnih navad bomo krepili kakovostno življenje v varni, privlačni, zeleni 
in povezani skupnosti.« 

Že sredi junija je v Domu 
krajanov Ajdovščina potekala 
prva javna razprava za občanke 
in občane v sklopu izdelovanja 
nove občinske prometne 
strategije, na kateri je bila javnosti 
predstavljena vizija, zapisana 
v uvodu tega prispevka. Cilj 
je torej zastavljen, izdelovalci 
dokumenta pa si želijo čim širšega 

sodelovanja javnosti. Prav zato 
je bila prva delavnica umeščena 
že v zgodnjo fazo izdelave. 
Predstavljeni so bili postopek 
nastajanja strategije, časovnica ter 
namen strateškega dokumenta. 
S sprejeto strategijo ima občina 
možnosti pridobivanja evropskih 
sredstev za trajnostni razvoj 
mobilnosti – za dosego tega cilja 

pa bo treba predvsem spremeniti 
naše prometne navade.

Izdelovalci so trenutno v fazi 
zbiranja podatkov, sočasno 
pa se poskuša v proces čim 
več vključevati javnost. Tako 
na osnovnih šolah že tečejo 
likovni natečaji. Odprte so 
ankete za zaposlene pri velikih 
zaposlovalcih, na občinski spletni 
strani pa je objavljena tudi anketa 
za občanke in občane – prosimo 
vas za sodelovanje, vaše mnenje 
šteje.

Zelo živahno in aktivno bo v 
septembru. Priprave na Evropski 
teden mobilnosti so že v polnem 
teku, hkrati pa se bo od jeseni 
naprej zvrstil niz delavnih in 
javnih razprav, ki bodo bolj 
konkretne in ciljno usmerjene, 
kot je bila sinočnja predstavitvena. 
Vabljeni k sodelovanju! 

Uspešno umirjamo promet
Vse tri občine, ki si v sklopu medobčinske uprave delijo redarsko službo, jeseni vstopajo v 

skupni projekt s ciljem umirjanja prometa. Opozarjanja z merilci hitrosti so dosegla cilj, večina 
voznikov spoštujemo pravila. Tistih nekaj s »pretežko« nogo pa bodo od jeseni naprej lovili 
postavljeni radarji.

Občina Ajdovščina že vrsto 
let preventivno umirja promet 
z merilci hitrosti. Prvi trije so 
bili postavljeni že pred kakšnimi 
15 leti, ob regionalko na Cesti, 
v Dobravljah in v Črničah. Ob 
teh treh, ki so še danes na istem 
mestu, so jih skozi leta dobili še 
na Colu, v Plačah, Malih Žabljah, 
v Lokavcu, v Dobravljah v centru 
vasi, na Otlici, v Selu (sicer ob 
državni cesti), pri Srednji šoli 

Veno Pilon v mestu Ajdovščina, 
imajo pa ga tudi v Vrtovinu, le 
da ga je tam namestila država. 
Ob statičnih ima Občina tudi 
premičen merilec, ki se seli po 
lokacijah, kjer so hitrosti kritične. 
Tako je minule tri mesece 
gostoval na Idrijski ulici, koder 
pelje tudi šolska pot. Rezultati 
meritev so kar zadovoljujoči 
– v dveh mesecih (od 14. maja 
do sredine julija) je 85 % vozil 
vozilo do hitrosti največ 43 
km/h, omejitev na tem odseku je 
40 km/h. Le 4 % vseh izmerjenih 
hitrosti je bilo višjih od 50 km/h, 
večina z manjšo prekoračitvijo, 
manj ko 1 % voznikov pa je po 
Idrijski ulici peljalo s hitrostjo, 
večjo od 70 km/h. Še ne tako 
dolgo nazaj so bile (pre)velike 
hitrosti kar problem Idrijske 
ulice, k umirjanju je precej 
prispeval otok sredi cestišča, svoje 

pa je k tako dobrim rezultatom 
zagotovo dodal tudi merilec, ki 
ima z velikim prikazom hitrosti 
takojšen psihološki vpliv na 
voznika.

Do konca leta bodo na treh 
ključnih mestih na območju 
občine Ajdovščina merilce 
hitrosti nadomestila ohišja za 
čisto prave radarje. Eno tako 
ohišje bo v Orešju na Colu 
(ob vstopu v izrazito šolsko 
območje vasi), drugi bo na mestu 
obstoječega merilca hitrosti na 
Idrijski ulici (tudi ta je na šolski 
poti), tretji pa na vstopu v vas 
Batuje iz smeri Sela (na koncu 
'dolge' ceste). Po teh treh ohišjih se 
bo sprehajal en radar. Nameščala 
ga bo medobčinska uprava, na 
lokacijo, kjer bo najbolj koristil. 
Iz mehkega opozarjanja torej 
prehajamo na spoštovanje pravil.  

Nadgradnja laserskega zajema cest bo 
prispevala tudi k uspehu nove prometne 
strategije

V lanskem letu smo na 
ajdovske kategorizirane in 
nekategorizirane občinske ceste 
poslali avtomobil, opremljen s 
posebnimi laserskimi skenerji, 
ki se je po podatke o naših 
cestah odpravil z namenom 
pridobitve natančnega in 
dejanskega vpogleda v stanje 
javne prometne infrastrukture. 
Z novo pridobljenimi podatki, 
urejenimi in zbranimi na enem 
mestu, smo pridobili možnost 
še učinkovitejšega upravljanja 
in nadziranja občinskih cest 
in prometa na njih. Z lasersko 
zajetimi cestami je namreč moč 
še lažje načrtovati in razvijati 
prometno infrastrukturo. 
Pregled in nadgradnja obstoječih 
podatkovnih baz pa je tudi del 

enega od tekočih projektov 
po imenu IN4SAFETY, ki ga 
sofinancira čezmejni program 
Italija-Slovenija 2021-2027. Ena 
od aktivnosti namreč predvideva 
nad g rad njo  obstoječ i h 
podatkovnih baz z dodatnimi 
podatki, pridobljenimi v 
poprejšnjih projektih ter z 
morebitnimi drugimi novimi 
podatki. Zajem naših cest je 
bil tako ponovno izveden in 
izboljšan. Prostorski upravljavci 
imajo zdaj podatke zbrane v 
obliki sodobnega 3D modela, 
ki bo v bodoče podlaga tudi za 
ustvarjanje digitalnega dvojčka 
mesta. 3D model vsebuje 
podatkovne sloje za prostorsko 
načrtovanje in druge koristne 
funkcionalnosti.  Kar pa je še 
pomembnejše, pridobljeno bo 
pripomoglo tudi k snovanju  
nove prometne strategije, saj 
imajo prostorski snovalci zdaj še 
boljši in konkretnejši pregled nad 
prostorom, v katerem živimo

Evropski teden mobilnosti v Ajdovščini 
Občina Ajdovščina se bo, tako kot prenekatera občina v Sloveniji, dejavno pridružila aktivnostim 

evropskega tedna mobilnosti, ki bo potekal med 16. in 22. septembrom. V tem tednu bomo trajnostno 
aktivni tako na nivoju Občine kot tudi in predvsem zunaj nje. Sodelavci se bomo tisti teden skušali 
v službo podati na okolju čim bolj prijazne načine, kar pomeni peš, s kolesom ali združeni v enem 
avtomobilu. To naravnanost bomo spodbujali tudi drugje, in sicer preko celega tedna. Da bo 
Ajdovščina prijazna in dostopna za vse, bomo organizirali predavanja in delavnice, v katere bomo 
vključevali mlado in staro, s programom, ki je zaenkrat še v pripravi, pa bomo prisotni tudi na 
INCASTRI. Vabljeni, da se aktivnostim tedna mobilnosti, katerega slogan je Udoben javni prostor 
– za vse, pridružite tudi sami in na ta način prispevate k dobrobiti našega skupnega okolja!     
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Angelska nedelja na Otlici
Vsako prvo nedeljo v septembru 

poteka na Gori praznovanje šagre 
– Angelske nedelje. Letošnjo 
prireditev na Otlici organizirata 
društvo ŠKTD Sinji vrh in 
Krajevna skupnost Otlica - Kovk. 
Praznovanje Angelske nedelje, 
ko godujejo zavetniki župnijske 
cerkve angeli varuhi, ima dolgo 
izročilo in je zlasti med Gorjani, 
ki živijo drugod, zelo priljubljeno, 
saj se za ta praznik tradicionalno 
vračajo v domače kraje.

Posebnost  le tošnjega 
praznovanja je prenova 
notranjosti župnijske cerkve 
angelov varuhov, ki bo zasijala 
v novih in svetlejših barvah, z 
novimi lučmi in ozvočenjem. 
Praznična maša bo ob 11. uri. 
Pod šotorom za cerkvijo se bo 
ob 15.00 začel posvetni program 
z nastopom lokalnih plesnih 
skupin in glasbenikov. Nato bo 
za razvedrilo skrbel ansambel 
Firbci, ki se mu bo pridružila 
Tjaša Božič. Organiziran bo tudi 
srečelov z bogatimi nagradami.

Vljudno vabljeni!

V Quiliano že prva odprava 
mladih

Občina Ajdovščina je bila s prijavo uspešna tudi na področju pobratenja v skupnosti v sklopu 
projekta TIC – Twinning in Community, kjer z nekdaj pobrateno občino Quiliano obuja stike in 
začenja z aktivnostmi, ki bodo veliko doprinesle zlasti mladim. Prva odprava mladih odhaja v 
Quiliano že v začetku septembra.

Lansko leto smo obudili 
pobratenje z občino Quiliano 
in prvi sadovi so že tu. Občina 
Ajdovščina je bila uspešna s 
projektom  TIC – Twinning in 
Community, za katerega smo 
pridobili skoraj 17.000 €.  V 
sklopu projekta želimo z vodilnim 
partnerjem, Občino Quiliano, 

okrepiti nekdanje vezi in vzbuditi 
evropsko državljansko zavest pri 
mladih prek aktivne participacije 
v skupnosti in izmenjave dobrih 
praks. V projekt sta z naše strani 
vključena tudi Lavričeva knjižnica 
Ajdovščina in Medobčinsko 
društvo prijateljev mladine 
Ajdovščina.  Projekt predvideva 

dve delavnici za spodbujanje 
aktivnega vključevanja mladih 
v demokratično življenje 
ter aktivnosti izmenjave 
bibliotekarskih izkušenj, tudi z 
ranljivimi skupinami. Z udeležbo 
na mednarodnih delavnicah bo 
projekt ustvarjal priložnosti za 
mlade, da na konstruktiven način 
razvijajo posluh, argumentacijo 
in zagovarjanje svojega lastnega 
mnenja, tudi v tujem jeziku.

Prva odprava mladih z 
Ajdovskega se na pot odpravlja 
že v začetku septembra, ko bo v 
Quilianu predstavitev projekta. 
Tja odhaja 15 mladih, starih med 
9 in 15 let iz različnih osnovnih šol 
pod okriljem MDPM Ajdovščina 
in Lavričeve knjižnice. V Quilianu 
bodo med 6. in 9. septembrom 
organizirali dogodke, razne 
delavnice in srečanja, na podlagi 
katerih bodo mladi udeleženci 
imeli priložnost deliti svoje ideje, 
razvijati radovednost, sposobnost 
poslušanja in sposobnost 
konstruktivnega argumentiranja 
in zagovarjanja svojega mnenja 
prek Občinskega Sveta fantov 
in deklet s Quiliana, kot tudi 
izkušnje s področja biblio-
pedagogike in vključujočega 
branja.

Kotiček Mladost na 
burji

Prisrčno pozdravljeni otroci in mladi! Novo šolsko leto prinaša 
nove zgodbe, tudi v programu Mladost na burji, ki spodbuja 
otroke in mlade pri prostovoljnih aktivnostih v lokalnem 
okolju, skrbi zase, za sočloveka in okolje ter pri raziskovanju 
poklicne prihodnosti. 

V program Mladost na burji ste lepo vabljeni vsi otroci in mladi, ki 
živite ali se šolate v občini Ajdovščina. Učenci do šestega razreda ste 
v program vključeni kot skupina v svoji razredni skupnosti. Vsi ostali 
- učenci zadnje triade, srednješolci in drugi mladi v starosti do 21 let, 
pa se prijavite s spletno prijavnico na naslovu www.mladostnaburji.si 
S prijavo in aktivnostjo v programu Mladost na burji boste pridobili 
veliko vsega - od novih znanj, izkušenj, do prijateljstev, ličnega 
dnevnika, na koncu pa priznanje, značko in še kaj bi se našlo. Vsekakor 
zanimiva izkušnja, ki bo obogatila vas in skupnost, v kateri živite.

Dnevnik Mladost na burji vam ponuja enkratno priložnost, da 
ovrednotite izvedene aktivnosti tako, da razmislite kakšne izkušnje, 
znanja in veščine ste pridobili. Vse to vam pomaga pri iskanju 
zanimivega počitniškega dela, pri nadaljnjem izobraževanju in 
mreženju, predstavlja pa tudi motivacijo za nove izzive v prihodnosti. 

Tale časopisni kotiček bo vsak mesec namenjen prav vam, da vas 
spremlja skozi izzive programa s svežimi predlogi in idejami za 
aktivnosti na vseh štirih področjih – Moja skupnost, Moj prijatelj, 
Moje zdravje in Moj poklic. Ko se boste mudili v Hiši mladih, potrkajte 
na vrata Inštituta za mladinsko politiko. Z veseljem bomo z vami 
pokramljali o aktivnostih v programu in vseh izzivih, ki vas spremljajo.

Vsaka zgodba se začne s prvim korakom, zato kar pogumno v nove 
izzive:

Moja skupnost in Moj prijatelj
Od 8. septembra do 7. oktobra obeležujemo nacionalni mesec 

skupnega branja, letošnja osrednja tema je Branje v javnem prostoru.  
S prijateljem si vzemita čas za dobro knjigo in pogovor o njej. Ne 
pozabi na starejše. Obišči jih in jim preberi odlomek iz časopisa ali 
jih preseneti s slovensko ljudsko pripovedko. Mlajšim prijateljem ali 
sorojencem preberi najljubšo pravljico. Naj v javnih prostorih branje 
dobre knjige nadomesti brskanje po telefonu.

Moje zdravje
Lepi septembrski dnevi nas vabijo, da z gibanjem poskrbimo za svoje 

zdravje. Združi prijetno s koristnim in se podaj na dvourni pohod 
po Lokarjevi poti, Slovenski pisateljski poti, posvečeni ajdovskemu 
pisatelju in zdravniku dr. Danilu Lokarju. Izpred Lokarjeve galerije se 
podaj čez Lavričev trg do Lokavščka, od koder vodi pot pod obronke 
Škola. Nadaljuj proti izviru Hublja, od tam pa po cesti mimo Fužin, 
Pal in ajdovske elektrarne po levem bregu Hublja na izhodišče. Po 
poti te bodo vodili kažipoti z znakom nalivnega peresa. 

Moj poklic
V soboto, 21. septembra, skupaj s prijatelji ali družino obišči 

največji dogodek InCastro – dan ajdovske industrije in podjetništva, 
ki ga organizira Ljudska univerza Ajdovščina. Razišči dogajanje na 
osrednjem prizorišču na letališču v Ajdovščini, vključi se v vodene 
oglede podjetij, sodeluj v spremljevalnem dogajanju in raznolikih 
delavnicah. 

Za več izzivov in idej spremljajte Facebook stran »Mladost na burji« 
in Instagram »Program Mladost na burji«.

Naj bo novo šolsko leto bogato z znanjem in novimi izkušnjami, 
naj cveti srčnost in se širi prijateljstvo.

Urška Brežnjak,
vodja programa Mladost na burji
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Podjetniški zagon za mlade in bodoče podjetnike
Spodbujanje podjetništva in 

razvijanje podjetniških veščin 
med mladimi in bodočimi 
podjetniki je ključnega pomena 
za inovacije, trajnostni razvoj 
in gospodarsko rast. Regijska 
razvojna agencija ROD Ajdovščina 
že vrsto let vodi projekte, ki 
tako mladim kot obstoječim 
podjetnikom omogočajo 
pridobivanje praktičnih znanj 
in izkušenj za uspešen vstop v 
podjetništvo. V jesenskih mesecih 
sta to projekta 'Mladi in Castra' 

ter 'PONI GORIŠKA – Podjetno 
nad izzive', ki s strokovnim 
mentorstvom, delavnicami in 
podporo udeležencem vseh 
starosti omogočata vstop v svet 

podjetništva in novih poklicnih 
priložnosti.

Projekt 'Mladi in Castra' letos 
v septembru vstopa v svojo 
četrto izvedbo. Namenjen je 
učencem 9. razredov iz občin 
Ajdovščina in Vipava, ki skozi 
različne aktivnosti razmišljajo 
o nadaljnjem izobraževanju in 
izbiri poklica. Regijska razvojna 
agencija ROD Ajdovščina je s 
skrbno zasnovanim konceptom 
projekta sledila načelu, da 
izkustveno učenje presega 
tradicionalne metode in 
omogoča aktivno vpletenost 
posameznika. Skozi igrifikacijo 
in interaktivne delavnice 
učenci pridobivajo izkušnje, ki 
jih usmerjajo k razmišljanju o 
poklicni prihodnosti. Ob pomoči 
mentorjev iz srednjih strokovnih 
šol ter podjetij se učencem skozi 
serijo različnih delavnic omogoči 
spoznavanje tehniških in drugih 
poklicev.

Lani je bil projekt nominiran za 
Evropsko nagrado za spodbujanje 
podjetništva 2023. V obrazložitvi 
je komisija zapisala, da gre za 
projekt, ki osvešča, izobražuje, 
navdušuje in spodbuja različne 
ciljne skupine k podjetniškemu, 
trajnostnemu načinu razmišljanja 
in delovanja in na svojem področju 
beleži nekaj izrednih rezultatov in 
dolgoročnih učinkov.

V letošnjem tednu med 
16. in 20. septembrom bo 
dogodek privabil več kot 350 
učencev. Izkustvene delavnice 
se bodo odvijale na Območni 
obrtni zbornici Ajdovščina, v 
mentorskem programu Garaža, 
na Ljudski univerzi Ajdovščina, 
v prostorih KS Ajdovščina ter na 
terenu.

S projektom 'PONI GORIŠKA 
– Podjetno nad izzive' bo RRA 

ROD Ajdovščina, kot partner 
projekta, v začetku septembra 
začela z intenzivnim 4-mesečnim 
usposabljanjem v Ajdovščini. 
Usposabljanje bo potekalo 
v sodelovanju z vodilnim 
partnerjem projekta RRA Severne 
Primorske d.o.o., s katero so 
udeleženci že podpisali pogodbe 
o zaposlitvi. Program, zasnovan 
v sodelovanju z različnimi 
zunanjimi strokovnjaki in 
notranjimi mentorji, bo 11 

izbranim udeležencem omogočil 
pridobitev obsežnega znanja in 
podporo pri razvoju njihovih 
poslovnih idej. Vključuje širok 
spekter podjetniških usposabljanj 
ter praktično pomoč pri 
uresničevanju poslovnih vizij in 
pripravi na vstop na trg.

Udeleženci bodo imeli dostop 
do individualnega mentorstva 
izkušenih podjetnikov in 
strokovnjakov ter do različnih 
virov informacij in orodij, ki jim 

bodo olajšali začetek podjetniške 
poti. Namen projekta je 
spodbujanje razvoja podjetništva 
in zagotavljanje podpore pri 
doseganju uspeha na poslovni 
poti.

Projekt je odprt za vse 
posameznike z inovativnimi 
poslovnimi idejami, ne glede na 
starost, izobrazbo ali trenutni 
status zaposlitve. Program 
'PONI GORIŠKA – Podjetno 
nad izzive' bo potekal še dvakrat 
v prihodnjih letih, kar predstavlja 
odlične priložnosti za vse, ki se 
želijo preizkusiti v podjetništvu 
in se podati na samostojno pot. Za 
dodatne informacije obiščite našo 
spletno stran ali nas kontaktirajte 
na info@poni-goriska.si.

'Mladi in Castra' in 'PONI 

GORIŠKA – Podjetno nad izzive' 
sta dobra primera prizadevanj 
za spodbujanje podjetništva v 
lokalnem okolju. Medtem ko 
se 'Mladi in Castra' osredotoča 
na mlade in jih spodbuja 
k razmišljanju o poklicni 
prihodnosti skozi izkustveno 
učenje, 'PONI GORIŠKA' 
bodočim podjetnikom nudi 
konkretna orodja in podporo 
za razvoj njihovih podjetniških 
idej. Skupaj projekta pomembno 

prispevata k oblikovanju 
podjetniško naravnane družbe, 
ki je pripravljena na izzive 
prihodnosti in ustvarjanje novih 
priložnosti za rast in razvoj.

Pohod na Sveto Goro v okviru projekta Go Walking
RRA ROD Ajdovščina kot vodilni partner projekta Čezmejni Martinov krog, ki ga financira SPF GO! 2025 iz programa Interreg VI-A Italija-Slovenija 2021-2027, 

se  pridružuje organizatorjem številnih dogodkov, ki se bodo odvili ob otvoritvi Dnevov evropske kulturne dediščine v Novi Gorici, 25. septembra 2024. Letos je 
osrednja tema Dediščina kulturnih poti, mreženja in povezav.

Ob 9.00 se tako lahko 
pridružite pohodoma na Sveto 
Goro iz dveh različnih smeri, ki 
se na cilju zaključita na skupnem 
dogodku. Eno izhodišče bo pred 
cerkvijo sv. Štefana v Solkanu, 

kjer se  bo začela pot po delu 
goriškega Camina, ki vodi od 
Ogleja do Svete Gore. Prehodili 
boste lahko zaključni del te nove, 
80 kilometrov dolge čezmejne 
pešpoti, ki nastaja v okviru 

Interreg ITA-SLO SPF projekta 
Walk2Spirit. 

Izpred cerkve sv. Martina v 
Grgarju pa se lahko ob isti uri 
podate na Sveto Goro po Urškini 
poti, ki je postala del Čezmejnega 
Martinovega kroga, ki bo 260 
kilometrov dolga pot in bo 
obkrožila Vipavsko dolino, del 
Brd, Krasa in Furlanske nižine 
do Ogleja.

Na skupnem srečanju ob 11.00 
bo najprej blagoslovljena nova 
Martinova stopinja, znamenje 
Velike evropske kulturne 
poti Sveta Evrope, sledila bo 
predstavitev pred kratkim 
prenovljenih prostorov Centra 
»Mir in dobro«, nato pa se 
bomo lahko skupaj okrepčali 
ob pogostitvi. S Svete Gore 

boste udeleženci pohoda lahko s 
pogledom potovali vse do Ogleja, 
kjer se obe poti začneta oziroma 
končata. 

Organizatorji dogodka:
RRA ROD Ajdovščina, 

Frančiškanski samostan Sveta 

Gora in Fundacija Socoba v 
sodelovanju s soorganizatorji: 
Evropski kulturni center sv. 
Martin Tourski Slovenija, Župnija 
Grgar in Turistično društvo 
Grgar
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Poletje se bliža koncu in šolske 
klopi že kličejo otroke. Lepi 
spomini in počitniška doživetja se 
že prepletajo s pričakovanji, ki jih 
bo prineslo novo šolsko leto. Začenja 
se obdobje, ki je lahko stresno in s 
seboj prinaša tudi manj vznemirljive 
dogodivščine, kot so prehladi in 
različna virusna obolenja. Vsi starši 
si želimo, da bi bili naši otroci zdravi 
in polni energije. Eden ključnih 
dejavnikov za dobro zdravje pa 
je močan imunski sistem. Kaj je 
imunski sistem in kako lahko torej 
poskrbimo zanj, da bodo naši otroci 
pripravljeni na nove izzive?

Imunski sistem je pravzaprav 
obrambni sistem našega telesa 
in predstavlja skupek zapletenih 
mehanizmov, ki nas brani pred 
škodljivimi organizmi, kot so virusi, 

bakterije, glivice in paraziti, ki bi 
lahko povzročili različna bolezenska 
stanja. Celice našega imunskega 
sistema so ves čas na delu in iščejo 
morebitne vsiljivce, ki jih nato 
uničijo. Zanimivo je dejstvo, da se 
kar 70 % teh celic nahaja v črevesju. 

Zato je pri vzdrževanju dobrega 
imunskega sistema zelo pomembna 
uravnotežena prehrana. Poskrbimo, 
da ima naš otrok vsak dan na 
krožniku dovolj sadja in zelenjave, 
ki so bogati z vitamini, minerali, 
antioksidanti in vlakninami. Ne 
pozabimo na beljakovine, ki so 
potrebne za rast in obnovo celic ter 
na zdrave maščobe, ki so pomembne 
za absorpcijo določenih vitaminov, 
gradnjo celic, delovanje hormonov 
ter delujejo protivnetno. Ob tem 
pa pazimo na vnos sladkarij in 

predelane hrane, ki je revna s hranili 
in na naše telo in imunski sistem 
vpliva neugodno.  

Na imunski sistem poleg prehrane 
močno vplivata tudi gibanje in 
dovolj spanja. Gibanje spodbuja 
cirkulacijo, krepi mišice, zmanjšuje 
stres in izboljšuje splošno počutje, 
medtem ko se med spanjem telo 
regenerira in tako okrepi imunski 
sistem. 

Kljub uravnoteženi prehrani, 
redni telesni aktivnosti in dovolj 
spanja, pa se lahko zgodi, da našemu 
otroku primanjkuje določenih 
vitaminov, mineralov in drugih 
hranil, ki jih morda primanjkuje v 
prehrani. Če opazimo, da otrok v 
krajšem časovnem obdobju večkrat 
zboli, po bolezni okreva daljši čas, je 
večkrat izpostavljen bolnim osebam, 
če je njegova prehrana okrnjena ali je 
pogosto utrujen, potem je smiselno 
k prehrani dodati prehranska 
dopolnila. Ta so lahko odlična 
podpora imunskemu sistemu. 

Nekateri vitamini, minerali in 
druge snovi, ki so pomembni za 
imunski sistem in so pogosto dodani 
v prehranska dopolnila, so:

- Vitamin C, ki je močan 
antioksidant, kar pomeni, da ščiti 
celice pred oksidativnim stresom, 
do katerega pride v procesu okužbe, 
stresa, osiromašene prehrane, vnosa 
škodljivih snovi v telo, onesnaženega 
zraka, sevanja itn.  Pomaga tudi pri 
absorpciji železa, tvorbi kolagena ter 
ima vlogo pri delovanju imunskega 
sistema, pljuč in črevesja.

- Vitamin D, ima pomembno 
vlogo pri razvoju kosti in zob, 
pri delovanju imunskega sistema 
ter povečuje zmožnost tankega 
črevesja, da učinkovito absorbira 
kalcij iz prehrane. Raziskave so 

pokazale, da dodajanje vitamina D 
zmanjša tveganje razvoja infekcije 
na dihalih.  Vitamin D se v zadostni 
meri sintetizira v naši koži, če smo 
izpostavljeni sončni svetlobi. Dnevne 
potrebe pokrijemo s 15 – minutno 
izpostavljenostjo soncu, če so soncu 
izpostavljene roke in obraz. Ker pa 
je to najbolj učinkovito v času od 
pomladi do jeseni, ga je v obdobju od 
jeseni do pomladi smiselno dodajati 
v obliki prehranskega dopolnila. 

- Cink, ima vlogo pri delovanju 
imunskega sistema, sintezi 
beljakovin, celjenju ran, zaščiti pred 
oksidativnim stresom, kognitivnih 
funkcijah, ter prispeva k ohranjanju 
zdravih kosti, vida, las, nohtov in 
kože. 

- B-kompleks je skupina 
vitaminov, ki so potrebni pri 
delovanju živčnega in imunskega 
sistema, obnovi celic, nastajanju 
krvi, zmanjševanju utrujenosti, 
spodbujajo apetit in povečajo 
koncentracijo. 

- Beta-glukani, aktivirajo vse 
celice imunskega sistema v telesu. 
Poskrbijo, da so celice imunskega 
sistema v visoki pripravljenosti, da 
se hitro in uspešno soočijo z virusi 
ali bakterijami. 

- Probiotiki, so koristne bakterije, 
ki naseljujejo naše črevesje in 
pomagajo ohranjati zdravo črevesno 
floro, ki je ključna za močan imunski 
sistem. 

- Črni bezeg, ima antioksidativno 
in protivnetno delovanje ter 
stimulira imunski sistem. Če sirup 
uporabimo pravočasno zaviramo 
napredovanje in razmnoževanje 
virusa.

-  Ameriški slamnik je rastlina, 
ki vsebuje številne zdravilne 
učinkovine. Deluje protivirusno, 

protivnetno in celo protiglivično. 
Pomembno vpliva na imunski 
sistem, saj poveča delovanje celic, ki 
skrbijo za imunski odziv organizma. 

- Matični mleček, naravni 
proizvod čebel, za katerega so 
raziskave pokazale antibakterijske, 
protivnetne, dezinfekcijske ter 
antioksidativne učinke. 

-  Opnasti grahovec je rastlina, ki 
ga tradicionalna kitajska medicina 
uporablja že tisočletja za krepitev 
imunskega sistema, ter za zaščito 
proti gripi in prehladu. Deluje kot 
adaptogen, kar pomeni, da uravnava 
odziv telesa na stresne situacije. Je 
odličen vir antioksidantov, ter ima 
antibakterijske, protivirusne in 
protivnetne lastnosti. Pomaga tudi 
pri izčrpanosti in utrujenosti, ter 
skrajša čas okrevanja po bolezni. 

Opisala sem le nekaj najbolj 
zastopanih vitaminov, mineralov in 
drugih snovi, ki pozitivno vplivajo 
na imunski sistem. Svet prehranskih 
dopolnil je zelo širok, naši otroci 
pa individualni in z različnimi 
potrebami. Čeprav so prehranska 
dopolnila lahko odlična podpora, jih 
je potrebno uporabljati preudarno 
in v skladu z navodili, zato je nujno, 
da se o njihovi uporabi posvetujete 
s strokovnjakom.

Naložba v zdravje našega otroka 
je naložba v njegovo prihodnost. 
Močan imunski sistem mu bo 
omogočil, da bo bolj aktiven, 
uspešen in srečen. Z zdravo 
prehrano, redno telesno aktivnostjo 
in s pomočjo prehranskih dopolnil, 
bomo okrepili njihov imunski sistem 
in jim omogočili, da se v polnosti 
posvetijo učenju in igri. 

Polona Ravnik, farm. teh., 
Lekarna Ajdovščina

Nazaj v vrtec in šolo

InCastra – dan ajdovske industrije in podjetništva

Ker en piknik na leto za zaposlene 
ni dovolj!

Ajdovščina, ki je v Sloveniji ena 
najbolj prodornih občin, hkrati 
pa zaseda sam vrh na področju 
trga dela, 20. in 21. septembra 
napoveduje priljubljen dogodek 
InCastra. Na njem se predstavljajo 
najuspešnejša podjetja iz regije, kot 
so Pipistrel, VRC Springs, Sartorius, 
Incom, Mlinotest in drugi. 
Pozornost festivala, ki je namenjen 
tako odraslim kot mladim, ki se še 
odločajo za svojo karierno pot, bo 
na sedmi InCastri – ne po naključju 
– posvečena zdravju na delovnem 
mestu. 

Iz izrazito tovarniške se 
je Ajdovščina v zadnjem 
desetletju prelevila v občino z 
visokotehnološkimi podjetij in 
družbami, ki jih zaradi inovacij 
in kakovostnih izdelkov poznajo 
po celem svetu. Danes v regiji 

najdete več kot 500 podjetij, med 
njimi vodilno podjetje tekočih 
nutrikozmetičnih formulaciji 
za premium blagovne znamke – 
Tosla, vodilno podjetje za izdelavo 
inovativnih tehnologij na področju 
bioloških zdravil – Sartorius BIA 
Separations, največjega proizvajalca 
vzmeti za prestižne avtomobilske 
in motoristične znamke na svetu 
– VRC Springs, izdelovalca prvega 
popolnoma tipskega električnega 
letala na svetu – Pipistrel – in največje 
prehrambno podjetje v slovenski 
lasti – Incom. V zadnjih 10 letih se 
je število delovnih mest povečalo za 
več kot 55 %, ajdovsko gospodarstvo 
pa je v lanskem letu ustvarilo več kot 
200 milijonov evrov čistega dobička. 
Zato ni naključje, da se dvodnevni 
dogodek industrije in podjetništva 
dogaja prav v Ajdovščini.

Zdravje na delovnem mestu. 
Delaj s srcem. 

Statistični urad RS poroča o trendu 
izrazitega naraščanja števila delovno 
aktivnih z daljšo odsotnostjo z 
dela. Glavni razlog za to so staranje 
zaposlenih, stres na delovnem 
mestu, način prehranjevanja in 
pomanjkanje gibanja. Zdravniška 
stroka opozarja: Če bi delodajalci več 
vlagali v duševno in fizično zdravje 
svojih zaposlenih in jih spodbujali 
k zdravemu načinu življenja, bi 
prihranili. Mednarodne raziskave 
namreč kažejo, da se z vložkom 
v zaposlene število bolniških 
odsotnosti občutno zmanjša, zveča 
se zadovoljstvo in posledično 
efektivnost zaposlenih. Prav zato 
se z letošnja InCastra osredotoča na 
zdravje na delovnem mestu: Delaj 
s srcem. 

»En piknik na leto za zaposlene 
ni dovolj,« pravi specialist klinične 
psihologije in mednarodno priznani 
predavatelj dr. Aleksander Zadel. 17. 
septembra bomo občutljivo temo 
zdravje na delovnem mestu načeli 
na okrogli mizi v Dvorani prve 
slovenske vlade v Ajdovščini. Med 
uglednimi gosti bo tudi dr. Zadel, s 
področja zdravstva prihajata dr. Erik 
Brecelj in dr. Metoda Dodič Fikfak, 
vidik delodajalca bo predstavila 
Meta Premrl iz podjetja TAXA, 
področje kadrovske službe in primer 
dobrih praks bo predstavila Mateja 
Tisler iz Ljubljanskih mlekarn, 
osebno izkušnjo prebolevanja raka 
na prsih pa bo z nami delila Ksenija 
Volk. 

Zdravje vstopa v ajdovska 
podjetja

»Kako skrbite za zdravje 
zaposlenih?« je bilo vprašanje, ki 
smo ga naslovili na številna podjetja. 
In zdi se, da smo s tem pritisnili na 
srčiko problema tudi pri delodajalcih. 
A najpogumnejši nas niso odslovili, 
temveč prepoznali problem in tako 
se začenja preobrazba podjetij. 
V sklopu InCastre bodo v tednu 
od 16. do 20. septembra potekala 
brezplačna predavanja in praktične 
delavnice na številnih podjetjih v 
regiji, s katerimi želijo delodajalci 
poskrbeti za zdravje zaposlenih. 

Prav tako bodo na osrednjem 
dogodku, 21. septembra, na 
Letališču Ajdovščina poleg 
interaktivnih in zanimivih stojnic 
podjetij predstavljene dobre prakse, 
ki jih bodo obiskovalci lahko tudi 
preizkusili/se posvetovali. Posebno 
pozornost posvečamo aktivnemu 
delovnemu odmoru in prehrani na 
delovnem mestu (CKZ), programom 
za izboljšanje zdravja zaposlenih 
(NIJZ), hitrim in učinkovitim 
masažam na delovnih mestih 
(različni izvajalci), preventivi pri 
stoječem delu (Urška Repič in 
Jana Piculin), gostje pa bodo lahko 
preizkusili in se naučili tudi priprave 
zdravih in energetsko bogatih 
prigrizkov za pisarne (Fitka). 

Poleg osrednjega programa in 
stojnic bo na InCastri 21. septembra 
potekal tudi vzporedni zabavni 
program za najmlajše. Pomemben 

korak pri skrbi za zdravje zaposlenih 
je namreč tudi, da so podjetja 
družinam prijazna. 

Poklici prihodnosti in dan 
odprtih vrat za osnovnošolce

Zadnja dosegljiva statistika iz leta 
2022 kaže, da na državni ravni od 
183 poklicev primanjkuje kader pri 
kar 109 poklicih. Prav zato InCastra 
že več let zapored v sodelovanju z 
lokalnimi podjetji in uspešnimi 
gospodarstveniki osnovnošolcem 8. 
in 9. razredov odpira vrata podjetij in 
jim predstavlja poklice prihodnosti.  

Devetošolci bodo pod okriljem 
Razvojne agencije ROD spoznali 
tehniške in druge poklice ter 
področja mehatronike, strojništva, 
elektrotehnike in računalništva, 
gastronomije in živi lstva, 
arhitekture, področje PR-a, 
vodarstva, gozdarstva, zdravstva, 
geodezije ipd., pri čemer je glavni 
namen izkustvena predstavitev 
poklicev.

25 ajdovskih podjetij pa odpira 
vrata šolarjem 8. razredov. Posebej 
za njih bodo organizirani vodeni 
ogledi, kjer mladi spoznavajo 
različne poklice in profile, kar jim 
olajša odločitev o svoji nadaljnji 
izobrazbi in karieri.

Vsi dogodki v sklopu InCastre so 
brezplačni.

Dogodek organizira Ljudska 
univerza Ajdovščina z Občino 
Ajdovščina ob podpori lokalnih 
podjetij. Več: https://incastra.si/ 
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V mestnem jedru Ajdovščine, kjer se tradicija
mlinarstva in pekarstva povezuje z umetnostjo, vrata 
odpira Rustjeva hiša. Pod svojo streho bo združevala 
Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije ter 

kavarno in butično pekarno. Poleg doživetij in bogate 
gostinske ponudbe je v Rustjevi hiši kruha zasnovan 

tudi pester koledar dogodkov. Prvi večji glasbeni 
spektakel nas čaka že 29. avgusta s skupino

The Stroj!

Vabimo vas, da se v Rustjevi hiši kruha ob skodeli-
ci kave posladkate z ajdovsko paštakremo, kupite 

hlebec koruznega kruha ali tisto pravo sladko žemljo, 
se udeležite katerega izmed dogodkov ali delavnic, ki 

smo jih pripravili za vas!

Iz Rustjeve hiše se bo po
bližnjih ulicah širil tudi

čaroben vonj kave in omamen 
vonj sveže pečenega kruha. 
Kavarna in butična pekarna 
bosta ponujali tradicionalne 
pekovske izdelke in slaščice, 
kot so ajdovska paštakrema, 
sladke žemlje in oljna štruca 

ter druge dobrote, ki slonijo na 
stoletnih tradicionalnih receptih 

Rustjeve pekarne. 

28. 8. ob 8.00 Rustjeva hiša kruha odpre svoja vrata
28. 8. ob 20.30 akustični koncert: Hana Jerončič

29. 8. ob 20.30 The Stroj: glasbeno scenski
spektakel #KamenOgenjKruhKladivo.

Lokacija: grajsko obzidje
30. 8. ob 20.00 Lounge večer DJ DOUBLEZ

1. 9. od 9.00 do 11.00 Otroške urice 
2. 9. Sladke urice za prvi šolski dan 

Kasneje v septembru pa sledijo tudi:
Pogovorni večer: Tradicija mlinarstva in pekarstva v 

Vipavski dolini
Pekovske in kulinarične delavnice
Vinski večer z lokalnim vinarjem

Akustični in lounge večeri
Dnevi Vena Pilona

Za še več dogodkov in podrobnosti preverite na 
rustjevahisa.si ali na naših Facebook straneh

Rustjeva hiša kruha in Kavarna Rustjeva hiša kruha.
Pridržujemo si pravico do spremembe programa.

www.rustjevahisa.siDruštvo ljubiteljev pašte, Tovarniška cesta 14, 5270 Ajdovščina

Poleg kulinarične ponudbe iz Pekarne in Kavarne ter turističnih doživetij pa bo Rustjeva hiša služila tudi kot kulisa številnim glasbenim, kulturnim,
enogastronomskim dogodkom. Društvo je skupaj z lokalnimi ponudniki že zasnovalo razgiban koledar dogodkov, prvi izmed dogodkov pa bo na sporedu

že takoj prvi dan po otvoritvi. 

V Rustjevi hiši kruha bo pod 
okriljem Društva ljubiteljev 

pašte zaživel Prostor doživetij 
pekarske in mlinarske tradicije, 

ki bo na izkustveni način
prikazoval tudi bogato
dediščino mlinarstva in

pekarstva na ajdovskem. V ta 
namen bo Rustjeva hiša nudila 
več novih turističnih doživetij, 
vezanih na kulinariko, kulturno 
dediščino ter aktivno in kreativno 

preživljanje prostega časa. 

K jer se zgodbe prepletajo z resničnostjo in kjer se zgodovina sreča s sodobnim izkustvom.

Koledar dogodkov

oglas latnik 274 x 384  -RUSTIJEVA HIŠA.indd   1 23. 08. 2024   11:06:17
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Prva žetev sivke 
Sredi julija smo v VDC Ajdovščina - Vipava opravili svojo prvo žetev sivke. Še preden se je sonce 

zbudilo, smo v objemu lavandinega polja v Kobdilju že obirali cvetove, ki bodo kmalu postali 
dišeči izdelki.

V VDCju vedno iščemo ideje, 
priložnosti in možnosti za 
nova sodelovanja, vključevanja 
in za nove izdelke, ki bi jih 
lahko uporabniki in zaposleni 
skupaj ustvarili in ponudili 
širši skupnosti. Ker v enoti 
Ajdovščina nastaja naš dišeči 
vrt in nas zelišča v zadnjem času 
posebej zanimajo, smo se zelo 
razveselili telefonskega klica, 
z vsebino: »Ali bi želeli sivko? 
Mi vam jo podarimo!«. Nismo 
dolgo oklevali in hitro začeli z 
organizacijo naše prve žetve in 
načrtovanjem kaj bomo iz sivke 
lahko pripravili.

V torek, 16. 7. 2024, se je skupina 

zaposlenih in uporabnikov 
odpravila proti Krasu. Še preden 
se je sonce zares zbudilo, smo 
v objemu lavandinega polja v 
Kobdilju pri Štanjelu obirali 
dišeče cvetove, ki bodo kmalu 
postali dišeči izdelki. 

Po dobrih dveh urah obiranja je 
bil naš kombi povsem 'nabasan'. 
Mi pa smo se veseli za novo 
izkušnjo zbrali v senčki ob pravi 

kraški malici.
Vonj lavande in izdelki, ki 

bodo nastali, pa nas bodo še 
dolgo spominjali in opominjali 
na pomembnost in lepoto 
sodelovanja in medsebojne 
podpore zaposlenih, uporabnikov 
ter dobrih in srčnih ljudi, ki nam 
podarijo materialne dobrine in 
svoj čas.

Velika ledena jama - 
Ledenica

Člani društva Abstinent smo se 
27. julija odpeljali proti Predmeji 
in naprej proti Lokvam, kjer 
smo parkirali ob makadamski 
cesti, ki pelje na Vojsko. Od tam 
smo krenili proti Veliki ledeni 
jami v Paradani. To je območje 
pod Golaki, najvišjim predelom 
Trnovskega gozda in je od leta 
1985 zavarovano kot naravni 
rezervat.

Bilo je zelo živahno, med potjo 
smo srečali skupine pohodnikov 
in posameznikov, kolesarjev, 
motoristov, pa tudi avtomobili 
so brzeli mimo nas, saj je v 
okolici veliko izhodiščnih točk za 
pohode, pa tudi vročina v mestih 
marsikoga privabi v hladno 
zavetje gozda.

Hoja po svežem zraku, dobro, 
sproščeno počutje v družbi 
prijateljev, narava ponuja čudovit 
pogled na cvetoče šopke ciklam, 
mogočne skale, povsem prekrite z 
debelo plastjo mahu, ki spominja 
na zeleno žametno odejo …

In že smo prispeli do lesenega 

smerokaza - Ledenica. Spustili 
smo se navzdol proti jami, ogled 
je možen do previsa, vhoda v 
globel, kjer na led spominja le 
oster, mrzel zrak, ki prihaja iz 
ledenice. Nekoč je bila znana po 
jamskem ledu, ki so ga izvažali 
celo v Egipt. Led so vozili v sodih, 
tako da so vmesne plasti med sodi 
zapolnili s smrekovimi vejami in 
ledenim drobirjem ter naložili 

na vozove. Ob sušah pa je bil led 
tudi vir pitne vode za okoliške 
prebivalce in napajanje živine.

Zapeljali smo se še do 
parkirišča pod Iztokovo kočo 
in se po strmi stezi povzpeli do 
nje, da bi se 'podkrepili' z joto 
ali ričetom, vendar so nam iz 
kuhinje sporočili, da je vsega 
zmanjkalo. Rekli smo -nekam 
gremo - odločitev je padla v Tiho 
dolino do koče Edmunda Čibeja, 
kjer smo naročili kosilo, ki je bilo 
ta dan v ponudbi in ga ocenili +5. 

So dnevi tako polni, tako lepi 
... in takšna je bila naša zadnja 
julijska nedelja.              Marta V.

Akcija zbiranja nevarnih odpadkov iz gospodinjstev
Nevarni odpadki nastajajo tudi v naših gospodinjstvih. To so tisti odpadki, ki imajo eno ali več nevarnih 

lastnosti oz. vsebujejo večje koncentracije okolju nevarnih snovi. So zdravju škodljivi, okolju nevarni, strupeni, 
jedki, dražljivi, oksidativni, vnetljivi ali eksplozivni.  

Z njimi moramo rokovati pazljivo, da preprečimo njihov škodljiv vpliv na naše zdravje in na okolje. Nevarnih 
odpadkov ne smemo odlagati v zabojnike za komunalne odpadke in ne v naravo. Tekočih izdelkov, ki vsebujejo 
nevarne snovi, ne smemo zlivati v odtoke ali v kanalizacijo. Ko kupimo izdelke, ki so nevarni, nase prevzamemo 
odgovornost, da jih po uporabi odstranimo na varen način.

Ali izdelek, ki ga uporabljam, vsebuje nevarne snovi?
Najbolj zanesljive podatke o nevarnih lastnostih izdelka lahko preberemo na izdelku samem, saj poleg navodil 

vsebuje tudi različna opozorila in navodila v obliki grafičnih simbolov in besedil.

Koristni nasveti:
-   Nevarne odpadke, če je le možno, hranimo v originalni embalaži, ki naj bo dobro zaprta, da ne bi prišlo do 

razlitja pri prevozu na zbirno mesto. 
-   Pomembno je, da odpadkov med seboj ne mešamo, saj lahko pride do nepredvidene reakcije med različnimi 

snovmi. 
-   Doma jih shranimo tako, da niso dostopni otrokom in domačim živalim.  
-   Nevarne odpadke ne odlagajmo med ostale komunalne odpadke!
-    Malo elektronsko in električno opremo lahko oddate v ulične zbiralnike za e-odpadke. Lokacije zbiralnikov 

najdete na naši spletni strani, www.ksda.si. 
-   Večje e-odpadke (televizije, hladilnike, mikrovalovne pečice…) oddajte skupaj s  kosovnimi odpadki, 

tako da pokličete na št. 031 302 985 in se dogovorite za odvoz. 
-   Motorna olja prevzemamo v originalni do 5 l embalaži, ki je ne vračamo in v maksimalni količini 10 l.
OPOZORILO: V akciji ne prevzemamo nevarnih odpadkov, ki izhajajo iz dejavnosti! 

Akcija zbiranja nevarnih odpadkov je namenjena gospodinjstvom vključenim v redni odvoz odpadkov na 
območju občine Ajdovščina in občine Vipava, v količinah, ki so običajna za gospodinjstva.

     

      

RAZPORED ZBIRANJA

ČETRTEK 26.09.2024 od do
AJDOVŠČINA pri ekološkem otoku na Trati (Polževa ul.) 10:00 11:00
STOMAŽ pri igrišču 11:15 11:30
GOJAČE pri ekološkem otoku 11:45 12:00
ČRNIČE pri ekološkem otoku pri marketu 12:15 12:30
BATUJE pri šoli 12:45 13:00
SELO pri pokopališču 13:15 13:30
VRTOVIN pri ekološkem otoku (Stovška vas) 13:45 14:00
KAMNJE pri ekološkem otoku 14:15 14:30
DOBRAVLJE pri dvorani 14:45 15:00
VELIKE ŽABLJE pri dvorani 15:15 15:30
PLAČE pred krajevnim domom 15:45 16:00
CESTA pri ekološkem otoku na železniški rampi 16:15 16:30

SOBOTA 28.09.2024
AJDOVŠČINA Tovarniška c. na makadam. parkirišču 8:00 9:00
ŽAPUŽE pri ekološkem otoku v križišču 9:15 9:30
LOZICE pri cerkvi 9:45 10:00
PODNANOS na parkirišču pred marketom 10:15 10:30
PODRAGA pri čistilni napravi 10:45 11:00
GOČE na trgu 11:15 11:30
LOŽE pri trgovini 11:45 12:00
SLAP na placu pri igrišču 12:15 12:30
VIPAVA na Glavnem trgu 12:45 13:00
VRHPOLJE pri gasilskem domu 13:15 13:30
BUDANJE pri šoli 13:45 14:00

ČETRTEK 03.10.2024
LOKAVEC parkirišče nasproti cerkve 10:00 10:15
PREDMEJA pri ekološkem otoku pri hotelu 10:45 11:00
OTLICA pri dvorani 11:15 11:30
COL pri ekološkem otoku proti Predmeji 11:45 12:00
AJDOVŠČINA parkirišče za gradom 12:15 13:15
USTJE pri spomeniku 13:30 13:45
PLANINA parkirišče pri pokopališču 14:00 14:15
GABERJE na placu pri Martinovem hramu 14:30 14:45
ŠMARJE pri ekološkem otoku 15:00 15:15
VRTOVČE v vasi 15:30 15:45
AJDOVŠČINA Ribnik za DSO 16:00 17:00

balkonske ograje -dvoriščne ograje-dvoriščna vrata

I-RO ALUMINIJASTE
 OGRAJE

Kvalitetna izdelava  

Kvalitetni materiali  

 Vipavska cesta 69, 
5000 Nova Gorica

+386 41 345 305borut.viro@gmail.comVi-Ro Kovinarstvo
Borut Volk s.p.
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27. junij - svetovni dan mikrobioma
Kaj je to mikrobiom? 
Mikrobiom predstavlja 

skupek genomov vseh mikrobov 
v določenem okolju (npr. 
črevesni mikrobiom), v širšem 
pomenu pa je to skupnost 
vseh mikroorganizmov in 
njihovih genomov v določenem 
okolju. S pojmom mikrobiota 
pa označujemo skupek vseh 
mikroorganizmov v določenem 
okolju. V tokratnem prispevku bo 
v središču črevesna mikrobiota. 
Človeška črevesna mikrobiota 
je združba bakterij, arhej, 
gliv, virusov in parazitov, ki v 
prebavni cevi tvorijo ekosistem, 
sestavljen iz približno 1014 
mikroorganizmov. 

Kakšen pomen ima črevesna 
mikrobiota za naše zdravje? 

Ko uživamo hrano, ne 
hranimo samo sebe, temveč tudi 
mikroorganizme, ki ustvarjajo 
presnovke. Naše telesno in 
duševno zdravje sta močno 
odvisna od mikroorganizmov, 
ki naseljujejo črevesje. Črevesna 
mikrobiota je ključna za 
normalno delovanje prebavnega 
in imunskega sistema. Porušeno 
ravnovesje med bakterijskimi 
združbami ima lahko negativne 
posledice za naše zdravje in 
lahko privede do številnih 
zdravstvenih težav. Rezultati 
raziskovalnega dela v zadnjem 
desetletju so potrdili, da 
spremenjena sestava mikrobiote 
(disbioza) prispeva k razvoju 
različnih bolezni, vključno s 
srčnožilnimi, sladkorno boleznijo 
tipa 2, kronično boleznijo ledvic, 

nealkoholno zamaščenostjo 
jeter (NASH), kronično vnetno 
črevesno boleznijo in celo 
nekaterimi vrstami raka.  

Kaj vpliva na črevesno 
mikrobioto? 

Znanstveniki so v različnih 
študijah dokazali, da ima poleg 
dednosti, na sestavo črevesne 
mikrobiote še večji vpliv 
okoljski dejavnik. To je npr. 
način prehranjevanja, živilski 
aditivi, pesticidi, uporaba in 
antropometrične lastnosti 
posameznika (npr. obseg pasu).  

Na kaj vse vplivajo bakterije v 
prebavnem traktu? 

Ra ziskova lc i  projek ta 
»MyNewGut« so odkrili, da bi 
lahko bile določene bakterijske 
vrste zdravih ljudi potencialno 
učinkovite v boju proti debelosti, 
prebavnim in duševnim motnjam. 
Tako je imel sev bakterije 
‘Bacteroides uniformis CECT 
7771’ v predkliničnih študijah 
ugoden vpliv na presnovne in 
imunske funkcije pri debelosti. 
Z njegovo pomočjo se je znižala 
raven serumskih trigliceridov in 
zmanjšali glukozna intoleranca 
ter pridobivanje telesne mase. 
Sev bakterije Bifidobacterium 
longum pa je imel ugoden učinek 
na stresne dejavnike, kvaliteto 
spanja in sproščanje kortizola (t.i. 
stresni hormon).  Novoodkriti 
sevi bi lahko bili v prihodnosti 
nova generacija probiotikov z 
namenom obvladovanja debelosti 
in stresnih motenj. 

Kako prehrana vpliva na 
črevesno mikrobioto? 

Način prehranjevanja v veliki 
meri vpliva na sestavo črevesne 
mikrobiote. V kolikor je naša 
prehrana enolična, npr. da 
v večini sestavljajo maščobe 
(predvsem nasičene maščobne 
kisline) ima to lahko negativni 
vpliv na črevesno mikrobioto, kar 
se odraža z zmanjšanjem števila 
in pestrosti mikroorganizmov. 
Odlično »gorivo« za ohranjanje 
pestre mikrobiote je prehranska 
vlaknina, ki jo najdemo npr. 
v sadju, zelenjavi, oreških in 
polnozrnatih žitnih izdelkih. 
Po zgradbi in kemijski strukturi 
vlaknino uvrščamo med ogljikove 
hidrate med katere sodi tudi 
npr. škrob. Ključna razlika je v 
tem, da vlaknina doseže debelo 
črevo še neprebavljena. Tam se s 
pomočjo bakterij fermentira, pri 
čemer se tvorijo kratkoverižne 
maščobne kisline, ki so zelo 
pomembne za zdravo črevesje. 
Pomagajo pri zaščiti celic 
prebavnega trakta, vplivajo na 
sproščanje hormonov vključenih 
v proces metabolizma glukoze, 
apetita in zmanjšujejo vnetja. 
Kot ugotavljajo strokovnjaki, bi 
morali za doseg ugodnih učinkov 
v črevesju (npr. zmanjšanje 
kazalnikov vnetja) zaužiti vsaj 
30 g vlaknin dnevno. To pomeni, 
da bi morali pri vsakem obroku 
zaužiti dober vir vlaknin, kor so 
npr. ovseni kosmiči, zelje, repa, 
radič, jabolka, hruške.  

Je lahko visok vnos prehranske 
vlaknine tudi škodljiv?  

Kljub vsem ugodnim učinkom, 
ki jih prinaša visok vnos 

vlaknin, je potrebna pozornost 
pri določenih skupinah ljudi z 
raznimi akutnimi ali kroničnimi 
stanji, npr. bolniki s prizadetostjo 
prebavil, ko visok vnos prehranske 
vlaknine celo škoduje. Visok 
vnos vlaknin lahko neugodno 
vpliva tudi na športno uspešnost, 
predvsem v obdobju pogostih in 
intenzivnih treningov ter tekem. 
Posledice previsokega vnosa 
vlaknin so lahko prebavne težave 

in problematična nizka energijska 
razpoložljivost, ki lahko vodi v 
sindrom relativnega energijskega 
pomanjkanja v športu (REDs). 
Tako je pri omenjenih skupinah 
med drugim zelo pomembna 
indiv idualna prehranska 
obravnava in sodelovanje 
multidisciplinarnega tima.  

Eva Naglost, mag. inž. živil., 
klin. diet. 

Nova lokacija ajdovske 
krvodajalske akcije

Je s e n s k a  t r i - d ne v n a 
krvodajalska akcija je že skoraj 
tu in lepo vas vabimo, da nas 
obiščete! Začeli bomo v petek, 
13. septembra, ko bodo odvzemi 
potekali od 7. do 13. ure na že 
znani lokaciji v športni dvorani 
Vojašnice Janka Premrla Vojka 
Vipava (dvorana ima ločen 

vhod za zunanje obiskovalce s 
parkirišča za vojašnico). 

V Ajdovščini pa bo akcija 
potekala na NOVI LOKACIJI! 
Prosimo, bodite pozorni in nas 
obiščite na Srednji šoli Veno 
Pilon Ajdovščina, kjer smo 
v preteklosti že bili in so nas 
ponovno gostoljubno sprejeli, za 

kar smo jim iskreno hvaležni. Na 
Srednji šoli bo akcija potekala v 
ponedeljek, 16. septembra, in 
torek, 17. septembra 2024, med 7. 
in 13. uro. 

Lepo vas vabimo, da svoj prihod 
potrdite in se dogovorite o uri 
prihoda na št. 051 389 270, 051 
671 147 ali 030 716 796. Prav tako 
vas prosimo, da s seboj prinesete 
veljaven osebni dokument s 
fotografijo in na odvzem ne 
pridete tešči, ampak pred tem 
pojeste nemasten obrok (tudi 
brez mleka ali mlečne kave), na 
primer kruh, marmelado, med, 
sadje in popijete na primer sok, 
čaj ali črno kavo. Po odvzemu 
vam bomo postregli z malico.

Že vnaprej se vam najlepše 
zahvaljujemo, če boste solidarni 
z bolniki in poškodovanimi, ki 
potrebujejo transfuzijo krvi! 
Obema gostiteljema pa se iskreno 
zahvaljujemo za njun pomemben 
prispevek k zagotavljanju ustrezne 
preskrbe s krvjo. 

Rdeči križ Ajdovščina
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Pohvala Krajevni skupnosti Goče
Na podružnični šoli Goče je 

20. junija potekala prireditev ob 
dnevu državnosti in zaključku 
šolskega leta. Ob tej priložnosti 
se je ravnateljica Mojca Pev z 
učiteljicami in učenci zahvalila 
Krajevni skupnosti Goče in 
podelila pohvalo za prizadevno 
sodelovanje, ki ga je prevzela 
predsednica KS Anja Godnič. 
Sodelovanja med krajevno 
skupnostjo in šolo je plod 
timskega dela med člani krajevne 
skupnosti, krajani in učitelji na 
podružnični šoli. 

Majhna Vaška šola je sicer 
majhna, pa vendar imajo učenci 
vse, kar imajo otroci na velikih 
šolah. Obiščejo gledališče v 

Ljubljani, Dino park Pivka, 
ogledujejo različne ustanove, 
spoznavajo kulturno in naravno 
dediščino v svojem okolju. Vsak 
je na šoli cenjen in dobrodošel. 

Prejeto priznanje je rezultat 
dela, predanosti, predvsem pa 
spoštljivega sodelovanja vseh. 

Potrjuje nam, da smo na pravi 
poti in pomeni spodbudo in 
motivacijo za nadaljnje delo v 
dobrobit naših učencev. Ponosni 
smo, da nam uspeva s skupnimi 
močmi ustvarjati spodbudno, 
varno in ustvarjalno učno okolje.

Meta Furlan

Pokukaj v naš čarobni akvarij

Poleti otroci v vrtcu preživljajo 
čas na različne načine, ki so 
prilagojeni letnemu času in 
vremenskim razmeram. Dnevna 
rutina ostaja podobna, vendar 
se večino dejavnosti dogaja na 
prostem. Vzgojiteljice otrokom 

omogočimo čim več gibanja na 
prostem, ponudimo različne 
vodne igre, igra v peskovniku, 
rajanje ob glasbi. 

V tem počitniškem času radi 
tudi likovno ustvarjamo. Tako 
smo z risanjem in barvanjem 

izdelali morski akvarij. Vsak 
otrok se je izrazil na svoj način. 
Vse izdelke smo razstavili na 
ograji vrtca. Ko otroci okrasijo 
okolico vrtca, se počutijo 
povezani s prostorom. To vpliva 
na njihovo dobro počutje in 
občutek pripadnosti. Prostor 
je bolj prijeten za vse. Otroci se 
počutijo ponosne, ko vidijo svoje 
izdelke in ko jih z občudovanjem 
opazujejo tudi njihovi starši in 
mimoidoči. To krepi njihovo 
samozavest in občutek lastne 
vrednosti.

Melita Rožič

Slavnostna prireditev ob 
podelitvi priznanj Zlata Kastra

V Mladinskem kulturnem 
centru Hiša mladih v Ajdovščini 
je 20. junija potekala slavnostna 
prireditev ob podelitvi priznanj 
Zlata Kastra, stopnji v programu 
Mladost na burji. 

Program Občine Ajdovščina 
že peto leto izvaja Inštitut 
za mladinsko politiko. Kar 
1477 otrok in mladih pod 
mentorstvom 44 vzgojiteljev in 
73 učiteljev je letos v naši lokalni 
skupnosti udejanjalo vrednote 
prostovoljstva, skrbi za druge, 
zdravega življenja in poklicne 
prihodnosti. Na prireditvi sta 
mlade nagovorila župan Občine 
Ajdovščina Tadej Beočanin in 

vodja programa Mladost na 
burji Urška Brežnjak. Zaključni 
dogodek sta vodila učenca 
Osnovne šole Šturje, Edi Maraž in 
Ana Bela Bajec pod mentorstvom 
učiteljice Ane Lorger. Glasbeno 
spremljavo so pričarali violinistka 
Klara Repič ter duet Lovrenc 
Matija Rovan na klarinetu in Izak 
Pišot na kitari. 

Priznanja Zlata Kastra so prejeli 
devetošolci:

- Nik Prek z Osnovne šole 
Danila Lokarja Ajdovščina pod 
mentorstvom Sare Kobal;

-  Metka Bizjak z Osnovne šole 
Otlica pod mentorstvom Urbana 
Štrancarja;

- Eva Rijavec in Brina Štolfa 
z Osnovne šole Dobravlje pod 
mentorstvom Katje Bone;

- Rok Bratina, Teja Kravos in 
Timotej Samec z Osnovne šole 
Šturje pod mentorstvom Darje 
Gorup;

- Beti Bajc, Maruša Bizjak, 
Tinkara Bizjak, Tilen Bizjak, 
Albina Kadrija, Jurij Kobal, Klara 
Polanc, Matija Pregelj, Stela Rušt 
in Melani Koren z Osnovne šole 
Col pod mentorstvom Nives 
Žibrik.

Iskrena zahvala vsem 
ravnateljem, mentorjem in 
koordinatorjem, ki verjamejo 
v program Mladost na burji in 
vsem sodelujočim organizacijam 
za njihov doprinos skupnosti. 
Iskrena hvala donatorju 
sladoledov za zlate devetošolce – 
podjetju Incom d.o.o.

Iskrene čestitke vsem! 
Mladim želimo prijetne 

počitnice in veliko uspehov 
na novi izobraževalni poti. 
Se vidimo v jeseni na stopnji 
programa Burja. 

Urška Brežnjak, INŠTITUT 
ZA MLADINSKO POLITIKO
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»Gradimo MOSTove!«
Ni naključje, da je most simbol naše Univerze za tretje življenjsko obdobje. Oblikoval ga je 

Anton Bavčar – Tonin. Navdih mu je bilo likovno delo, ki prikazuje star most med nekdanjima 
dvema krajema: Šturjami, ki so bile del dežele Kranjske, in Ajdovščino, ki je bila del Goriške. Med 
mladci enega in drugega kraja so se večkrat vnele strasti. Tega mostu že dolgo ni več, novi most 
je povezal oba kraja in združil prebivalce v enovito mesto Ajdovščina. 

Most je upodobil kot simbol povezovanja, pod njim pa neskončen tek in valovanje Hubljevih 
voda ter tako simbolno povezal neustavljivo voljo ljudi po znanju, učenju, ustvarjanju, gibanju 
in po biti drug z drugim.

Društvo Most smo ljudje, ki se radi družimo in smo tam, kjer se kaj zanimivega dogaja. Še posebno smo veseli vseh prireditev in razstavljenih del naših članov. 
Doma smo iz občine Ajdovščina in Vipava, sledi Nova Gorica in Idrija ter iz ostalih bližnjih občin.

Na našo Univerzo za tretje življenjsko obdobje se lahko vpišemo vsi ljudje v zrelih letih, ne glede na stopnjo formalne izobrazbe. Prisrčno vabljeni, da se nam 
pridružite. Želimo si vaših izkušenj, znanja in življenjskih modrosti. 

Z učenjem in raziskovanjem krepimo mentalno 
kondicijo.

Tujih jezikov se učimo v petih skupinah. Pri italijanščini, 
nemščini, angleščini in francoščini poleg besednega 
zaklada pridobivamo tudi znanje o njihovi kulturi, 
navadah in družbi nasploh. Ob igranju družabnih iger 
se lahko sprostimo, treniramo spomin, koncentracijo, 
prijazno komunikacijo in druženje. Še večjo angažiranost 
zahteva krožek Krepitev spomina. Poleg spoznavanja 
teoretičnih osnov o možganih in različnih tehnikah za 
izboljšanje spomina se izvajajo vaje za lažje pomnjenje, 
rešujejo uganke, besedne premetanke, krepi se logično 
mišljenje ter ohranjanja prostorski spomin. 

Umetnost bogati našo dušo
V krožku Literarna zgodovina – kratka zgodba v 

slovenski književnosti bomo raziskovali umetnost 
zapisane besede. Kratka zgodba je zgoščeno sporočilo o 
posamezniku, njegovem življenju in čustvovanju. Vodi 
nas k poglobljenemu branju drugih literarnih del. Svoje 
lastne občutke, misli in doživetja pa lahko izrazimo v 
prozi ali v pesmi pri krožku Ustvarjalno pisanje. Letos 
smo še posebej ponosni na prvenec avtorice Marjete Žigon 
z naslovom Črno bela slika v barvah. 

Člani likovnih delavnic, ob strokovni pomoči 
mentorja, sami izbirajo poljubno motiviko in likovne 
tehnike. Njihova dela bomo občudovali na samostojnih 
ali skupinskih razstavah. Lutkovna skupina Žar je v 
letošnjem šolskem letu razveseljevala šolarje, otroke v 
vrtcu, pa tudi nas odrasle z zgodbo o zelenem fantku. 
Zgodba je sodobna in govori o tem, da še vedno zelo 
težko sprejemamo drugačnost. Člani lutkovne skupine s 
svojim glasom, besedo, gibom in petjem vdahnejo lutkam 
življenje in pričarajo žar v očeh publike.

Raziskujemo in ustvarjamo
Pri Umetnostni zgodovini bomo bolje spoznali 

domačina Vena Pilona - slikarja, fotografa in grafika ter 
si ogledali zanimive dosežke v arhitekturi in v likovni 
umetnosti doma in čez mejo. Zgodovinska potepanja 
nas bodo popeljala v preteklost. Ogledali si bomo tako 
kulturno, arhitekturno kot tehnično dediščino pri nas in 
v zamejstvu. Nevidne glasbene svetove bomo odkrivali 
v krožku Potopimo se v glasbo – čarobnost zvokov. Ob 
pomoči informacijske tehnologije, bomo potovali skozi 
glasbeno-zgodovinska obdobja, spoznavali skladatelje in 
njihova dela. Kritično bomo poslušali različne pesmi, 
v njih iskali kvaliteto in užitek v glasbeni čarovniji. Pa 
tudi sami bomo poizkušali ustvariti glasbo, skratka, 
zanimivo bo. Spet bomo šli v kino, se v zadnji vrsti držali 
za roke in uživali v filmski umetnosti. Posebno Vipavsko 
svetlobo bomo poskušali ujeti v fotografski objektiv. S 
kombinacijo terenskega dela in analizo fotografij se bomo 
v fotografskem krožku naučili, kako posneti dobro 
fotografijo. 

Z gibanjem ohranjamo mobilnost in zdravje.
Ples in gibanje sta za zdravje in dobro počutje 

najprimernejša oblika rekreacije. Ples poskrbi poleg fizične 
razgibanosti tudi za urjenje spomina, saj si je potrebno 
zapomniti različne plesne korake in figure. Lahko plešete 
v paru, kjer bližina partnerja daje še dodatno zadovoljstvo, 
ali pa plešete posamezno. Oblikovanih je več skupin. 
Medijsko najbolj poznana je plesna skupina Ajda, ki 

nastopa na domačih in tujih prireditvah, povsod žanje 
velike uspehe in prejema nagrade. Učijo se različnih 
plesov, s poudarkom na pop glasbi, blizu jim je ples v 
vrsti (line dance) na country glasbo, show ples in drugi. 

Folkloristi ohranjajo plesno kulturno dediščino zlasti 
Primorske, Dolenjske in Štajerske. Oblečeni so v narodno 
nošo zgornje Vipavske doline. Na harmoniki jih spremljata 
Slavko Likar in Simon Štokelj 

Plesalci v svoje vrste vabijo vse, ki ples že obvladajo, pa 
tudi tiste, ki so še bolj na začetku. Z veseljem nas bodo 
naučili vsega, kar znajo. 

Telovadba in razgibavanje poteka ob spremljavi nežne 
glasbe in je primerna tako za moške kot ženske v zrelih 
letih. Vključuje strokovno vodene vaje za krepitev mišic, 
gibljivost sklepov, raztezanje telesa, pravilno držo in za 
ohranjanje ravnotežja. 
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TAI CHI – QI GONG je energetska telovadba za 
telo, um in duha. Vaje delujejo kot preventiva zdravju 
in kurativa po kakšni bolezni. Gibi so počasni in niso 
naporni. Izvaja se stoje ob glasbi, njeni učinki pa se 
pokažejo takoj. Najbolj primerna je za ženske, tako 
mlajše kot starejše. Pri Jogi se človek umiri, pravilno 
zadiha, naredi vaje za zdravo hrbtenico, za gibljivost 
sklepov in se sprosti.  

Narava nas bogati
Hoja je osnova našega gibanja. Hodimo lahko v različnih 

skupinah, ki so prilagojene našim sposobnostim in željam. 
Sprehodi so kratki pohodi, z vmesnimi postanki, kjer se 
predihamo in še dodatno malo razgibamo. Krajši pohodi 
od 8 do 10 km so namenjeni vsem, ki radi spoznavajo 
kraje in lepote narave v bližnji okolici in so radi telesno 
aktivni. Krajši pohodi trajajo dve do tri ure. Pohodništvo 
– spoznajmo Slovenijo je namenjeno daljšim pohodom po 
lahkih do srednje težkih poteh, ki so primerne kondiciji 
pohodnikov. Na poti se vedno najde kakšna znamenitost, ki 
popestri izlet. Vedno je priložnost za druženje in pogovor. 
Kolesarski izleti so prilagojeni navadnim kolesom in 
sposobnostim udeležencev. Kolesarji spoznavajo okolico 
z druge perspektive. Vabijo, da z njimi kolesarite po 
Vipavski dolini, po Krasu, ob izlivu Soče, po obali ... 

V krožku Spoznavajmo naravo raziskujemo naravne 

parke, botanične vrtove, zanimive rastlinske in živalske 
vrste, kamnine, kraške jame, muzeje na prostem in 
podobno. 

Pridružite se gibanju, ki vam bo v veselje. 
Pri astronomiji nastane tudi kakšna prav zanimiva 

zgodba. Jana Črnigoj je letošnje poletje iskala obešalnik 
in zapisala: »Tokrat mi je uspelo. Po nekajdnevnem 
orientiranju na nebu in pregledovanju zvezdne karte sem 
si rekla, zdaj pa dovolj! Dokler ga ne odkrijem, ne grem 
spat! Zamenjala sem daljnogled in počasi prečesavala 
območje, kjer naj bi bil moj Obešalnik. In ... to so tiste 
zvezdice, ki ga oblikujejo, našla sem ga. S prostim očesom 
ni videti prav nič, daljnogled pa zajame vse zvezde, ki ga 
oblikujejo. Kaj pa zdaj, kaj naj obesim na moj Obešalnik za 
obleke. Ne, oblek se ne obeša v vesolje, tokrat bom obesila 
to neznosno vročino, ki nas ovira vse, tako rastline, živali 
in ljudi. Drugič bom obesila kaj drugega.«

Ohranjamo in razvijamo nove ročne spretnosti
V delavnici Aranžiranje: cvetja … bomo pripravljali 

aranžmaje za okrasitev prostorov ob različnih praznikih. 
Kamnoseki v Mančah so zelo ustvarjalni. Iz kamna 
izvabijo razne podobe na tradicionalen ali pa bolj sodoben 
način. Sodelujejo pri ustvarjanju večjih projektov tako v 
Sloveniji kot na Hrvaškem in v Italiji. Če se jim pridružite, 
vas bodo z veseljem naučili, kar znajo. 

Za bolj fine ročne spretnosti sta tu ustvarjalni delavnici 
Klekljanje in Kvačkanje. Klekljarice ustvarjajo čudovite 
čipke - od unikatnega nakita, do rožic in drugih okraskov. 
Pri kvačkanju nastajajo zelo lepi izdelki - od igračk za 
vnuke do kvačkanih posodic za 
sadje do raznih oblačil. Glina je 
za oblikovanje in ustvarjanje zelo 
hvaležen material. Različnih tehnik 
oblikovanja, načinov barvanja, 
glaziranja in ustvarjanja trdnosti 
se lahko naučimo v delavnici 
Ustvarjanje z glino.  

Dela ustvarjalnih rok se javnosti 
predstavljajo na razstavah doma in v 
tujini. Svoje znanje radi predstavijo 
in delijo z mladimi. Prav tako ga 
bodo radi delili z novimi člani.

Vpis v novo študijsko leto 

bo potekal od 9. do 20. septembra 2024 od 9. do 12. ure
 v prostorih društva Most, Gregorčičeva 21 v Ajdovščini.

Druge aktivnosti
Občasno se organizirajo predavanja in delavnice na 

temo ohranjanja zdravja ali o drugih aktualnih temah, 
prirejamo razna praznovanja, medgeneracijsko sodelujemo 
(z nastopi v domovih starejših občanov, počitniško varstvo 
v Garaži, skupno izobraževanje z gimnazijci …) ter si 
izmenjujemo izkušnje z drugimi Univerzami za tretje 
življenjsko obdobje. 

Z burjo v svet po novo znanje

Naša univerza je na Erasmus+ prijavila projekt 'Z burjo 
v svet po novo znanje'. Odobrili so ga v celoti. S tem 
projektom postajamo del mednarodnega učnega prostora. 
V tujini bomo pridobivali nova znanja, si izmenjali primere 
dobrih praks in razširili mrežo strateških partnerstev za 
bodoča sodelovanja.

Razpisujemo novosti
Če imate željo po petju v mešanem pevskem zboru, 

se nam pridružite. V instrumentalno vokalno skupino 
vabimo vse, ki že imate nekaj osnov igranja kateregakoli 
inštrumenta. Ker nas je veliko, ki smo skozi življenjska 
obdobja gojili željo po igranju kitare, pa zaradi 
najrazličnejših vzrokov ni bilo nikoli pravega časa, 
imamo sedaj možnost, da se naučimo nekaj osnov igranja 
v skupini Kitara za začetnike. Vaje za vse tri glasbene 
novosti bodo potekale enkrat tedensko v dopoldanskem 
času. Na naši univerzi smo tudi trajnostno naravnani, zato 
smo se odločili, da iz neuporabnih oblačil naredimo nekaj 
novega. Naučili se bomo šivanja uporabnih predmetov. 

V novo študijsko leto
Kakovostno življenje danes v družbi zahteva neprestano 

učenje, spremljanje in prilagajanje spremembam. Na naši 
univerzi za tretje življenjsko obdobje vam ponujamo 
prijazen in odprt dostop do znanja, združujemo ljudi in 
širimo obzorja. Učimo se z veseljem, ker se tu  dobro 
počutimo. Vabimo vse, tudi tiste, ki še niste člani, da nas 
obiščete, se prepričate in se nam pridružite. 

Lepo vabljeni, veseli vas bomo!
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Jubilejni pohod z Nanosa na Triglav
Veterani vojne za Slovenijo 

območnega združenja OZVVS 
Ajdovščina/Vipava in pridruženi 
člani za vrednote NOB smo 
uspešno izvedli pohod z Nanosa 
na Triglav – od 7. do 13. julija, 
z zaključkom na osrednji 
proslavi v spomin pristopa prvih 
partizanskih patrulj na vrh 
Triglava leta 1944. 

Na pobudo članov pohoda smo 
na jubilejni, 20. pohod povabili 
naše dolgoletne prijatelje iz 
Radovljice in tako smo izpred 
obeležja osamosvojitvene vojne 
pred Vojkovo kočo na Nanosu 
družno štartali na dolgo in 
naporno pot proti vrhu naše 
domovine.

Pot nas je kot vsa leta poprej 
vodila v dolino Vipavsko, 
vendar tokrat v Kamnje, na grob 
Stanislava Rovtarja, ki je lani med 
pohodom v bližini Studorskega 
prevala umrl. Z veteranskimi 
častmi in z govorom nekdanjega 
dolgoletnega predsednika 
OZVVS Ajdovščina/Vipava Ivana 
Marca smo zaključili prvi dan 
pohoda.

Naslednji dan nas je pot vodila 
pod Čavnom na Predmejo skozi 
Trnovski gozd in Čepovansko 
dolino do Taborske hišice. Ob 
hudi vročini, prehojeni poti 
večinoma po razbeljenem asfaltu, 
so noge že pošteno pekle.

Tretjega dne so se nam na 
Mostu na Soči pridružili veterani 
društva Sever Nova Gorica, 
oziroma pohodniki Koper – 
Cerje – Triglav in skupaj smo 
nadaljevali pot do Tolminskih 
korit, kjer smo se razšli. Naša 
skupina v dolino Polog in mimo 
izvira Tolminke do lovske koče 
'Na vrtičih' na višino 819 m! 

Četrti dan se vse začne zares. 
Noge so utrujene in vse gre samo 
še navzgor proti 2.864 m, po 
strmi 'mulatjeri' čez Bogatinsko 
sedlo do koče pod Bogatinom. 
Pohodniki iz Radovljice prenočijo 
ločeno od nas v bližnji koči na 
Komni.

Peti dan se v zgodnjih jutranjih 
urah podamo proti Sedmerim 
Triglavskim jezerom. Pri koči se 
ponovno snidemo z Radovljico, 
tokrat z malce grenkobe. Vodji 

njihovega pohoda je na spolzkem 
terenu zdrsnilo in posledice 
so bile kar hude, tako da je bil 
helikopter poklican v pomoč. 

Šesti dan se v rahlo vetrovnem 
in jasnem jutru preko Triglavskih 
podov odpravimo na vrh, ki 
ga dosežemo točno ob 10.00. 
Bolečina izgine in na trenutke 
privrejo ven tudi solze sreče. 
Nadaljevali smo do Kredarice 
na proslavo in veselo druženje 
številnih pohodnikov. 

Zadnjega dne smo se vsi skupaj 
odpravili mimo Vodnikovega 
doma proti Pokljuki. Na mestu 
lanskega tragičnega dogodka, kjer 
je zastalo srce Stanislava Rovtarja 
– Staškota, smo mu že poprej 
postavili obeležje v spomin. 
Oba Marjana Vidmarja sta mu 
položila cvetje, s težkim srcem 
pa smo mu zapeli dve pesmi, 
tudi himno pohodnikov Nanos-
Triglav 'Domovina Triglava'. 
Pohod je bil zaključen na Rudnem 
Polju na osrednji proslavi. 

Vsak pohodnik je v povprečju 
prehodil 229.000 korakov 
oziroma 135 km. Na pohodu smo 
sodelovali Borut Fras, Zoja Fras, 
Matic Slekovec Vidervol, Boštjan 
Vodopivec, Anton Kreševec (88 
let), Silvan Kompara, Dimitrij 
Marc, Marjan Vidmar - Ustje, 
Marjan Vidmar - Kovk, Martina 
Vodopivec, Danijel Vodopivec, 
Silva Vodopivec, Ivo Saksida, 
Frenk Bernik, Zmago Stegovec 
in Valter Likar ter 7 pohodnikov 
iz OZVVS Zgornja Gorenjska.

Valter Likar, štabni vodnik, 
vodja pohoda

Na Colu ohranjajo 
spomin na ročno košnjo

Na podeželju je veliko 
dogodkov in prireditev, ki so 
poletna stalnica. Med njimi so 
tudi mnoge, katerih rdeča nit 
je ohranjanje starih običajev in 
ljudskega izročila. Na Colu nad 
Ajdovščino že leta skrbijo, da ne 
bi šla v pozabo ročna košnja.

Kosa še ni pozabljeno orodje 
in marsikdo je še vedno spreten 
z njo. Tu pa tam jo pravzaprav 
še uporabljajo, saj pride prav za 
košnjo na vrtu ali v sadovnjakih. 
Dogodek, ki smo mu v društvu 
Trillek dali ime ''Košnja po 
starem' in je še eden iz bogate 
zakladnice starih kmečkih 
opravil in običajev, je sicer iz 
sedanjega zornega kota malce 
neobičajen – ročno košnjo so pač 
že zdavnaj izpodrinili stroji. 

Košnja po starem, kakršne 
se lotevamo na Colu, seveda 
ni klasična prireditev, ali celo 
tekmovanje koscev, ampak 
bolj osebno doživetje; starejši 
se spomnijo ne tako davne 
preteklosti, ko je bil ročna košnja 
nuja in potreba ter del poletnega 
vsakdanjika, mlajšim pa pomeni 
svojevrsten preizkus spretnosti 
in vzdržljivosti. Na prvi pogled 
je rokovanje s tako preprostim 

orodjem enostavno, vendar pa se v 
elegantnih gibih skriva marsikaj. 
Ob vonju sveže pokošene trave je 
nekaj posebnega tudi prebujajoče 
se poletno jutro.

Morda je vse skupaj nekoliko 
idilično, kajti pravi delovni dan 
koscev je bil zagotovo precej bolj 
naporen in neizprosen, toda za 
vse, ki smo vpeti v ta dogodek, 
so zgodnja jutra nekaj posebnega: 
starejši se, verjetno tudi s 
kančkom nostalgije, spomnijo 
na ne tako oddaljeno preteklost, 
ki je kljub težkemu življenju 
imela nek poseben čar. Mlajšim 
pa zgodnje poletno jutro zagotovo 
pomeni tudi svojevrsten postanek 
v današnji naglici pehanja za 
uspehom.

V društvu Trillek v vseh teh 
letih poskrbimo tudi za to, 
da nekaj tovrstnega vzdušja 
prenesemo tudi gledalcem, 
poslušalcem in bralcem. To je 
tudi namen naše košnje po starem 
– obuditi in predvsem ohraniti 
spomin na eno glavnih poletnih 
dejavnosti na kmetijah ter na ta 
način prispevati k ohranjanju 
dediščine.

Društvo Trillek

Letošnjo 82. obletnico 
tragičnega požiga naše vasi 
Ustje smo obeležili s sveto mašo 
ter polaganjem venca v čast in 
spomin osmim padlim talcem. 
Ob spomeniku je Nastja Štrancar 
v nagovoru opisala dogodke 
tistega usodnega dne, ki so za 
vedno zaznamovali našo vas in 
njene prebivalce:

»Med drugo svetovno vojno, 
v soboto, 8. avgusta 1942, se je 
takratna italijanska vojska kruto 
in brezkompromisno znesla 
nad našo vasjo. Ustje, skupaj 
z zaselkom Uhanje, je bilo 
dobesedno izbrisano z zemljevida, 
saj so ga sovražniki neusmiljeno 
požgali do tal. V tej strašni 
tragediji je življenje izgubilo 
osem nedolžnih ljudi. Vojni 
dogodki so globoko in neizbrisno 
zaznamovali našo skupnost, 
zato menimo, da je izjemno 
pomembno, da jih ohranimo 
v kolektivnem zgodovinskem 
spominu. Obkroženi s smrtjo so 
se naši predniki tistega grozljivega 
dne, v obupu, dimu in ognju, 
zaobljubili, da bodo, če preživijo, 
8. avgust vsako leto praznovali 
kot zaobljubljen praznik naše vasi. 

Njihova pretresljiva pričevanja 
nas danes opozarjajo, da se takšen 
dan nikoli in nikjer več ne sme 
ponoviti.«

Polaganju venca je sledila 
slovesna proslava, v kateri so 
sodelovali tako otroci in mladi 
kot tudi odrasli iz naše skupnosti. 
Kulturni program z naslovom 
Od Triglava do morja, ki ga je 
povezovala Nastja Štrancar, je 
pritegnil pozornost prisotnih 
z izbrano vsebino in nastopi 
domačinov. Ti so recitirali poezije 
slovenskih pesnikov Srečka 
Kosovela in Simona Gregorčiča, 
glasbeno pa je proslavo dopolnil 
Tercet sester Kobal.

Proslavo je z govorom 
oplemenitil tudi mlad zgodovinar, 
doktor Matic Batič, ki je 
osvetlil širšo zgodovinsko sliko 
takratnega časa ter strokovno in 
podrobno opisal dogodke, ki so 
se odvijali v naši bližini in ki so 
neposredno pripeljali do požiga 
naše vasi. Njegov prispevek 
je pripomogel k boljšemu 
razumevanju zgodovinskih 
okoliščin, ki so vplivale na 
tragedijo naše skupnosti.

Spomine vaščanov, ki so to 
grozovito izkušnjo doživeli na 
lastni koži, je pred približno 
desetimi leti zbrala Polona Ipavec 
v dokumentarni fotografski 
seriji Lastovke 8. avgusta. Ob 
tej priložnosti so bile fotografije 
ponovno postavljene na ogled, 
kar je bilo za marsikoga 
čustveno. Razstavo smo dodatno 
obogatili z novim kratkim 
dokumentarnim filmom Požig 
vasi Ustje, za katerega je avtorica 
Karin Vončina črpala navdih 
iz pretresljivih pripovedi svoje 
prababice, ki je tudi na lastni koži 
doživela grozote požiga.

Naša obeležitev ni bila zgolj 
poklon preteklosti, temveč 
tudi opomin, da moramo biti 
vedno pozorni na vrednote 
miru, sožitja in solidarnosti, ki 
nas povezujejo kot skupnost. 
Predsednik krajevne skupnosti 
Simon Štrancar in Polona Ipavec, 
predsednica društva Numulit.
us, sta poudarila pomembnost 
sodelovanja in podpore za 
dobrobit skupnosti. Pohvalila 
sta prostovoljno udejstvovanje in 
požrtvovalnost članov društva 
ter krajanov pri organiziranju 

krajevnega praznika. 
Posebno pozornost smo 

namenili tudi otrokom, za 
katere sta Hana Vovk in Monika 
Kobal skupaj s skupino mladih 
z Ustja pripravila razburljivo 
orientacijsko igro, kjer so otroci 
raziskovali skrite kotičke in 
odkrivali zanimive zgodbe o 
našem kraju. Na koncu dneva 
smo s tradicionalnim pečenjem 
hrenovk in penic na žerjavici 
zaključili že tretji Lov na lisico.

Naš tradicionalni petkov 
glasbeni dogodek smo tokrat 
preoblikovali v nekaj posebnega 
– v vokalni koncert domačink, 
Terceta sester Kobal, ki je potekal 

v čudoviti cerkvici svetega Janeza 
na vrhu naše vasi. Dekleta so 
pela tako ljudske in klasične kot 
moderne pesmi domačih in tujih 
avtorjev. Koncert sta z izbranimi 
besedami povezovali Žana in 
Hana Vovk. Vzdušje v cerkvici 
je bilo resnično nekaj posebnega, 
napolnjeno s pristno domačnostjo 
in prijetnimi zvoki. K temu so po 
prireditvi še dodatno pripomogle 
ušanske gospodinje, ki so se 
izkazale s pripravo slastnega 
peciva. 

Zabavni del Krajevnega 
praznika Ustje 2024 bomo izvedli 
v soboto, 14. septembra, s skupino 
Zoo Baand, srečelovom itd.

Krajevni praznik Ustje 2024
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Krajevni praznik v Dolgi Poljani

Letošnji krajevni praznik v 
Dolgi Poljani je potekal v treh 
delih. Začeli smo v nedeljo, 
23. 6., z lutkovno predstavo 
za najmlajše, Zeleni fantek, v 
izvedbi lutkovne skupine Žar. 
Večer smo nadaljevali z ogledom 
slovenskega mladinskega filma za 
naše osnovnošolce. 

V ponedeljek, 24. 6., smo 
slavnostno obeležili obnovo korit 
na studencu, v okviru projekta 
Moja pobuda. Otroški pevski zbor 
iz Dolge Poljane je pod vodstvom 
Lucije Praček zapel nekaj prelepih 
pesmi. Trak ob obnovljenih 
koritih sta prerezala predsednik 
KS Dolga Poljana Marjan Curk in 
najstarejši vaščan Franc Bratina, 
ki je ob tem povedal tudi nekaj 
prigod iz starih časov, ki so se 
zgodile prav ob naših studencih.

Večer smo zaključili ob rezini 
odličnega pršuta in ob hladni 
vinski kapljici naših domačinov. 
Za dobrote se zahvaljujemo 
Damjanu Preglju, našemu 
krajanu, ki je letos prejel Zlati 
znak občine Ajdovščina.

Po pripovedovanju starejših 
vaščanov je prvo korito na 
studencu naredil stric Pavle 
Angeln, okrog leta 1935. Spodnji 
del studenca je bil narejen za 
napajanje živine, zgornji pa za 
pranje perila. Korito na drugi 
strani pa je bilo narejeno za 
pranje perila okrog leta 1941 in 
mu zato pravijo tudi italijansko 
korito. Na obeh koritih so prale 
mame in dekleta iz Dolge Poljane, 
Šumljaka in celo iz Dupelj. Žene 
so si pripeljale perilo na 'karejtah' 
v lesenih vrčih oz. v lesenih škafih. 

Imele so celo domačo 'žajfo', ki jo 
je izdelovala teta Ruštjeva - od 
Janeza Ruštjevega žena. Sestavine 
za žajfo je kupovala v Italiji. 
Skuhala jih je z domačim lojem 
in nastala je rjava zmes. Žajfo 
je ulivala v lesene pravokotne 
modele. Ženske pravijo, da žajfa 
ni dišala, prej smrdela, je pa dobro 
sprala umazanijo z oblek, srajc in 
hlač. Perice so morale nato dobro 
sprati oblačila pod tekočo vodo in 
jih odpeljale domov na sušilo. Na 
studenec so hodili vaščani tudi 
vsak dan po vodo za živino in za 
gospodinjstvo. Danes, ko nam 
priteče voda iz pipe v vsakem 
domu, si komaj predstavljamo, 
kako zelo naporno in težko delo 
so imeli naši predniki. S prenovo 
studencev in srečanjem vaščanov, 
smo se ponovno spomnili na to. 

Krajevni praznik smo 
praznovali v petek, 2. 8., v 
športnem parku Martinše. 
Uživali smo v glasbi skupine Ne 
joči pevec in ob zvokih DJ Samota. 
Večer pa so nam popestrile tudi 
plesalke iz moto kluba Q VEJTR 
Wajdušna. Zbralo se nas je res 
veliko, krajanke in krajani vseh 
generacij, obiskali pa so nas 
tudi iz sosednjih vasi. Otroci so 
bili še posebej navdušeni nad 
srečelovom.

KS Dolga Poljana in ŠKD 
Tabor Dolga Poljana

Tradicionalno srečanje 
invalidov na Nanosu

Zadnja sobota v juniju je 
namenjena druženju invalidov 
Slovenije na Nanosu, na Turistični 
kmetiji Abram. Začelo se je s 
pozdravom predsednice Društva 
invalidov Ajdovščina – Vipava 
Manice Jerkič vsem prisotnim, še 
posebej tistim, ki so se srečanja 
udeležili prvič.

Častni gost srečanja župan 
Občine Vipava mag. Anton 
Lavrenčič je izpostavil veselje, 
da vidi tako veliko število 
nasmejanih in srečnih ljudi, kljub 
temu, da jih je bolezen močno 
zaznamovala. Poudaril je pomen 
tovrstnih srečanj, ki moralno 
in psihično krepijo vsakega 
posameznika. Povedal je še, da 
se tudi Občina Vipava pripravlja 
na pridobitev naslova 'Občina po 
meri invalida'.

Za veliko presenečenje je s 
prihodom poskrbela slovenska 
vinska kraljica Sanja Ferjančič. 
Fotografiranja kar ni hotelo biti 
konca, saj se s kraljico res ne 
družiš vsak dan. Zahvalila se je za 
povabilo in nam zaželela zdravja 
in lepo praznovanja.

Druženje smo nadaljevali ob 
živi glasbi, ki je mnoge člane 
privabila na plesišče. Čeprav 
niso bili vsi koraki strokovno 
pravilni, pa je bilo zagotovo 
odprto in nasmejano prav vsako 
srce. Pozitivna energija je bila 
neizogibno nalezljiva in tako 
smo rajali … Čas do kosila je 
hitro mineval tudi v skupnih in 
posameznih pogovorih.

Mnogi invalidi so se prvič 
udeležili srečanja na Nanosu in z 
veseljem so povedali, da se drugo 
leto zagotovo vrnejo.
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1. otroški tabor koscev in grabljic na Mali gori

V soboto, 10. avgusta zjutraj, 
smo se kamenjske družine druga 
za drugo podale na Malo goro. 
Vsaka družina na sebi lasten 
način, a vse z istim ciljem: da 
tam preživimo konec tedna ob 
druženju in spoznavanju starih 
kmečkih opravil, povezanih s 
košnjo in spravilom sena.

Idejo je podal dobil predsednik 
Planinskega društva Ajdovščina 
Damjan Pregelj in z njo navdušil 
vodilnega planinske sekcije 
Kamnje. Jožko Vodopivec je 
skupaj z ostalimi člani kamenjske 
sekcije pripravil idejni načrt za 
druženje in k sodelovanju povabil 
družine.

Ko so se otroci v soboto zjutraj 
zbrali, so izvedeli, da so včasih 
kosili zato, ker je bila v vasi živina 
in je bilo seno hrana za krave in 
teličke za celo leto. Izvedeli so, 
da je košnji sledilo grabljenje, 
obračanje, spravilo … In tako 
so komaj čakali, da tudi vidijo, 
kako se to počne in tudi sami 
poskusijo. Med prikazom, kako 
in s kakšnim orodjem so kosci 
koso najprej klepali, so otroci in 
tudi starši spremljali dogajanje 
odprtih ust in široko razprtih 
oči. Tudi brušenje z 'waslo', ki se je 
shranila v lesenem 'wasovniku', je 
bilo posebno zanimivo. Spoznali 

smo še veliko drugih imen 
predmetov za košnjo in nato 
gledali, kako nonoti in očetje ter 
drugi odrasli moški prav zares 
kosijo. Pravo navdušenje pa je 
sledilo, ko je vsak dobil v roke 
kos orodja – deklice grablje in 
fantje vile, prilagojene njihovi 
velikosti. Čeprav smo spoznali, 
da delo ni bilo lahko, je veliko 
rok neverjetno hitro pokosilo 
travo, nato pograbilo pokošeno 
travo iz sence na sonce, sledilo 
je trosenje trave, pa obračanje 
in delanje ograbka. Imeli smo 
priložnost videti, kako se še ne 
posušeno seno pospravi v kopice 
– t.i. lonce, in videli tudi, kakšno 
prenočišče – guto – so si kosci 
včasih pripravili. Ko je bilo prvo 
veliko opravilo za nami, je bilo na 
sporedu spoznavanje zdravilnih 
rožic in zelišč, ki rastejo na 
Mali gori. Izvedeli smo, kako se 
imenujejo in kdaj in kako se jih 
lahko uporabi.

Aktivnemu delu in učenju je 
sledilo odlično kosilo. Malogorska 
kuharska ekipa, ki že vrsto let 
pripravlja hrano za različne 
dogodke na Mali gori, nam je 
postregla z eno tradicionalnih 
jedi. Med počitkom po kosilu so 
nam izkušeni igralci prikazali 
že skoraj pozabljeno igro volka 

in ovc. Potem pa smo si tudi mi 
postavili prenočišča, le da ne 
gut, temveč šotore. Za marsikoga 
je bilo tudi to prvič in zato še 
posebej vznemirljivo. 

Po večerji – polenti s kislim 
mlekom in košenino, kot se 
streže na Velikonočnem pohodu 
- smo se sprehodili na rob Male 
gore in si ogledali, kako izgleda 
Vipavska dolina, ko nanjo začne 
padati mrak in se druga za drugo 
počasi prižigajo luči. V soju 
lučk smo se vrnili v naš tabor, 
kjer nas je pričakal čisto pravi 
mali taborni ogenj, za katerega 
so drobne otroške roke že prej 
nabrale obilo češarkov. In v 
prijetnem vzdušju smo ob njem 
pod jasnim zvezdnatim nebom in 
ob spremljavi kitare skupaj zapeli. 
Zvok harmonike pa nas je povabil 
v petje in tudi ples … vse dokler 
nismo utrujeni odšli v šotore, 
kjer smo nekateri za uspavanko 
poslušali tuljenje volka.

V nedeljsko jutro nas je 
pospremil slovenski kmečki 
zajtrk. Podprti z njim smo se 
odpravili na Kucelj. To pot so 

naši nadobudneži prehodili brez 
vsake težave. Po povratku pa 
sta animatorki in motivatorki 
otroke povabili v drugačno delo 
in ustvarjanje in tako so dobili 
čisto prave delovne liste, na 
katerih so dvodnevne vtise strnili 
z barvanjem in risanjem. Nastali 
so različni, a sami lepi izdelki.

Preden smo po še enem 
tradicionalnem kosilu lahko 
pospravili naš tabor, je sledilo 
še veliko skupnega dela, da smo 
lahko seno pripravili - podobno 
kot včasih - za odhod v dolino. 

Ob zaključku – likofu smo tisti 
malo manj mladi, a še vedno 
premladi, da bi kdaj sodelovali 
pri takem opravilu, ko je šlo 
zares, modrovali o tem, da je 
bilo to takrat za preživetje nujno 
in težaško delo, in da so morali 
naši nonoti in pranonoti ter none 
in pranone kar en lep čas preživeti 
tam v precej manj udobnih 
pogojih. Ni pa našim klepetom 
ušlo niti to, kar smo vsi začutili 
v teh dveh dneh skupnega dela: 
kako veliko pomeni, ko se iz 
resnične potrebe po sodelovanju 

stopi skupaj – ko ni več niti 
problem, niti veselje samo moje 
ali od moje družine, ampak je 
naše skupno – takrat, ko smo 
skupaj pri delu, skupaj pri varstvu 
otrok in skupaj v veselju. Takrat je 
skupno dobro res večje od vsote 
dobrobiti posameznika. Danes 
smo hvaležni za avtomobile in 
stroje ter ostale naprave, ki nam 
omogočajo sodobno življenje, a 
vidimo, kako so nas oddaljile od 
žive skupnosti.

Po takem bogatem druženju 
podelitev plaket več kot 20 
sodelujočim otrokom ni šla mimo 
brez globokih čustev. Iskrena in 
srčna hvaležnost udeležencev 
in enako iskrena ganjenost 
prizadevnih organizatorjev je 
dodala piko na i nepozabnemu 
druženju. Pogledi in nasmehi, ki 
smo si jih ob odhodu izmenjali, 
so bili drugačni, kot dan prej - 
bogatejši za izkustvo, bogatejši 
za odnose, za nova znanja in 
znanstva smo prižgali nove 
iskrice v očeh.

Praznik ajdovskih planincev na Čavnu

Pomembno je le veliko srce  
Prva avgustovska nedelja je že več desetletij namenjena srečanju pohodnikov na Čavnu. Tudi 

letos ni bilo drugače.
Že v zgodnjih jutranjih urah 

smo se odpravili pohodniki po 
znanih poteh proti Bavčerjevi 
koči na Čavnu. Izbirali smo si 
dobro znane poti, saj so nekateri 
med nami njeni gostje vsak dan, 
drugi jo obiščejo enkrat tedensko, 
spet tretji le včasih. Hodili smo 
posamezno in v skupinah, 
si pripovedovali planinske 
dogodivščine, se veselili in 
občudovali lepoto in popolnost 
narave, katere del smo. Ona je 
večna, mi smo minljivi.

Praznik je napovedovalo 
poletno jutro, ki je obsijalo poti 
proti Čavnu. Pohodniki smo 
se veselili lepega dne, srečanja 
s prijatelji, prijazne besede in 
svojega cilja na vrhu.

Pred kočo se nas je zbralo 

veliko, od blizu in daleč, nekateri 
so se pripeljali s pomočjo 
elektrike, drugi s poganjanjem 
koles, tretji so pritekli na vrh, 
četrti so prisopihali v kapljah 
svojega znoja. Vrvež pred kočo se 
je polnil, kmalu je bilo premalo 
prostora za veselo družbo.

Ob enajstih se je začel kulturni 
program. Bogatile so ga misli 
velikega alpinista, ki je goram 
podaril svoje življenje, Nejca 
Zaplotnika. Gimnazijki Iris in 
Špela sta z njegovimi mislimi 
spletali planinski šopek, Patricija 
je s svojo flavto pripela rdeč 
cvet, Erik je dodal list, srčnost 
sta vdihnila mlada glasbenika 
s harmoniko in kitaro. Tako 
spleteno cvetje, povezano 
s trakcem domoljubja in 

kulture, je obogatilo doživljanje 
praznika pred Bavčerjevo kočo v 
avgustovskem dopoldnevu.

Tomaž, podpredsednik 
Planinskega društva Ajdovščina, 
je poudaril v svojem pozdravnem 
nagovoru pomen pohodništva in 
planinstva. To in vse povezano z 
njim je velika življenjska šola.

Ko je sonce že prepotovalo pol 
svoje poti, so se začeli pohodniki 
vračati, in sicer vsak po svoji 
poti proti domu. Obljubili so si, 
da se bodo ponovno srečali na 
Čavnu ob letu osorej. Črn oblak, 
ki je prinesel osvežitev in dež, je 
pospešil odhod proti domu.

Družina ajdovskih planincev 
ima globoke korenine, saj je lani 
praznovala 120-ti rojstni dan. 
Prav močne korenine jo ohranjajo 

pri življenju, jo povezujejo, 
z vsakim novim članom je 
močnejša in trdnejša. Zgodovina 
priča, da so njeni stebri kljubovali 
viharjem časa, se za trenutek 
zamajali, vendar nikoli se niso 
umaknili. Vztrajali so, se borili 
in zmagali. Ponosni smo nanje, 
dajejo nam moč in pogum. Danes 
šteje ta planinska skupnost že 
okrog 500 članov, tudi to vliva 
pogum. Praznik na Čavnu, ki je 

bil že 31., daje priložnost, da si 
postavimo ogledalo pred svoje 
delo. Naše je kristalno, čeprav ga 
včasih zasenčijo meglice. 

Ajdovski planinci smo 
prepričani dobro in še boljše 
nadaljevati delo iz preteklosti, kar 
je obveza planinskim stebrom, ki 
so postavili na noge Planinsko 
društvo Ajdovščina.

Irena Šinkovec
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Planinsko društvo Ajdovščina

Povzpeli smo se na Ojstrico
Leto se je prevesilo v poletne dni in s tem se tudi naši planinski izleti pomikajo bolj prosti 

visokogorju. Eden je bil izveden v nedeljo, ko smo v organizaciji s PD Ajdovščina osvojili Ojstrico.
Z vodnikom Božom ter 

devetimi pohodniki smo 7. julija 
iz Ajdovščine krenili novim 
dogodivščinam naproti - na 
izhodišče pri planini Podvežak, 
kjer se nam pridružijo štirje 
pohodniki iz Vipave in Olga iz 
PD Rečica ob Savinji, ki nam je 
del poti delala družbo. 

Z izhodišča se odpravimo po 
lepo markirani stezici do planine 
Podvežak, tam pozdravimo krave 
in njihove teličke in sledimo poti 
naprej. Ob hoji nas skoraj ves 
čas spremljata sonce in čudovita 

preproga gorskih cvetlic. Po 
dobri uri hoje pa le v daljavi 
zagledamo Ojstrico in greben 
Male Ojstrice na njeni desni. Ko 
pridemo do sedelca, se pred nami 
odpre Korošica. Najdemo zavetje, 
pomalicamo in se okrepčamo. 
Ves čas spremljamo vremensko 
napoved in ker kaže poslabšanje v 
popoldanskem času, se odločimo 
opraviti vzpon čez Malo Ojstrico 
in sestop do Korošice.

Na Mali Ojstrici se od nas 
poslovi Olga. Razdelimo se v dve 
skupini: ena gre dol na Korošico 

in tam počaka, druga pa na vrh. 
Toda razgledi se začnejo zapirati 
in malo pod vrhom smo že v megli. 
Na Ojstrici se odpira še okno 
proti Krofički in Logarski dolini. 
Še 'gasilska' in se odpravimo proti 
Korošici. Nekaj časa še v megli, 
potem se pa le za kratko odpre 
razgled na Lučkega dedca in 
Korošico. Ogledamo si pogorelo 
kočo in se pridružimo drugi 
skupini. Nekoliko poklepetamo 
še z vodnikom iz PD Šoštanj in 
se vrnemo na Podvežak. 

Čaka nas vzpon do sedelca, 

pozdravijo pa nas že tudi prve 
dežne kaplje. V daljavi se zasliši 
nekaj grmenja, že pred planino 
Podvežak pa ponovno sonce. Tam 
izpraznimo zaloge kislega mleka 

in ker se vreme naglo slabša, 
gremo urno do avtomobilov in 
se odpeljemo proti Ajdovščini.

T. V., Planinsko društvo 
Ajdovščina

S prostovoljci do morja

Avtobus prostovoljcev OZRK 
Ajdovščina se je 22. junija 
odpeljal proti morju. Čeprav je 
bil prisoten strah, da nas bodo 
ustavile kolone na Primorki, se 
to ni zgodilo. V Kopru nas je 
pozdravilo čisto modro nebo. 
Turistična ladjica nas je sprejela 
na dogovorjenem mestu. Vozili 
smo se ob naši obali. Čeprav je 
majhna, je najlepša, ker je naša. 
Pomahali smo Izoli, Strunjanu z 
Mesečevim zalivom in pred nami 
se je odprl Piranski polotok.

Nad morsko vodo nismo bili 
navdušeni, saj so jo bogatile 

alge, ki nam niso nudile 
užitka. Tartinijevo mesto nas 
je pozdravilo že v zgodnjem 
dopoldnevu. Ustavili smo se ob 
spomeniku velikemu virtuozu 
in mu namenili nekaj misli in 
znanja. Svoj razgled smo obogatili 
od cerkve sv. Jurija. Kot na dlani 
smo imeli Savudrijo, Trst pa se 
je sramežljivo skrival. Zavetnik 
sv. Jurij je pustil nekaj sledi v naši 
književnosti, nas pa je tistega 
dopoldne spominjal na domačo 
cerkev. 

Sprehodili smo se po ozkih 
piranskih ulicah, ki so nam 

nudile senco v močnem soncu. 
Pridih gospodarjev iz preteklosti 
smo opazili na različnih mestih. 
Piran je naše najlepše obmorsko 
mesto. V njem si podajata roko 
preteklost in sedanjost. 

Kosilo nam je vlilo novih moči. 
Pot nas je vodila v Piranske 
soline. Bili smo prijavljeni, 
pohiteli smo, da ne bi zamudili, 
vseh dogovorjenih predpisov smo 
se držali, vendar tuš v solinah je 
bil zelo mrzel. Redko se zgodi, da 
pošiljajo avtobus turistov od vrat 
do vrat od recepcije do recepcije, 
vendar nam se je tako godilo. 
Solin nismo obiskali, čeprav so 
bile eden od naših ciljev na poti.

Nedoslednost in neodgovornost 
v solinah nam nista pokvarili 
lepega razpoloženja, ki nas je 
spremljalo tudi na poti proti 
domu. Tudi razočaranje je del 
življenja, ostale pa so prijazne 
besede, ki smo jih namenili drug 
drugemu, nova poznanstva in 
odločitev, da bomo še bolj pogosto 
prihajali na RK Ajdovščina, ki 
nam je polepšal dan. HVALA!

Irena Šinkovec

Gasilska mladina PGD Col na 
taborjenju

Tudi v letošnjem letu je mladina 
Prostovoljnega gasi lskega 
društva Col redno sodelovala na 
tekmovanjih iz gasilske orientacije 
in gasilskega kviza. V septembru 
se bo mladina udeležila tudi 
tekmovanja iz gasilske orientacije 
na regijskem nivoju.

Za nagrado in spodbudo za 
aktivno in intenzivno delovanje 
smo tudi letos naše najmlajše 
člane odpeljali na sedaj že 
tradicionalni gasilski tabor. Letos 
smo taborili pri Kolpi in sicer v 
kampu Lovšin v Križevski vasi pri 
Metliki. Taborjenje je potekalo 
prvi teden v juliju. Tokrat smo se 
z mladimi izobraževali na temo 

gasilstva, učili smo se gašenja 
začetnih požarov in veščin iz 
gasilske orientacije in ostalih 
gasilskih vaj. Seveda nismo 
pozabili na zabavo. Vsak dan smo 
se kopali v nežni vodi reke Kolpe, 
se igrali, se špricali s gasilskimi 
brentačami, igrali razne vodne 
igre ter tekmovali z žogo. Pod 
večer smo si ogledali kakšen 
film. Med tednom smo se tudi 
kulturno izobraževali. Ogledali 
smo si znamenitosti v bližnji 
okolici. Odpravili smo se na ogled 
Slovenskega gasilskega muzeja 
dr. Branka Božiča v Metliki. 
V muzeju smo se seznanili z 
zgodovino gasilstva ter tako 

spoznali razliko v gasilstvu takrat 
in danes.

Tabor smo zaključili v nedeljo 
s sveto mašo ter pogostitvijo 
in zaključnim piknikom. Za 
organizacijo samega taborjenja 
gre velika zahvala mladinski 
komisiji gasilskega društva in 
našemu zvestemu članu Milanu 
Preglju za vse njegovo aktivno 
sodelovanje na dosedanjih 
organiziranih taborih. Seveda ne 
smemo pozabiti na naše kuharice, 
ki nas spremljajo na taborjenjih in 
skrbijo, da so naši želodčki vedno 
polni in zadovoljni.

Jan Logar 

Regijsko preverjanje 
ekip prve pomoči

Tri ekipe prve pomoči, ki jih je 
Rdeči križ Ajdovščina ustanovil 
v sodelovanju z ajdovsko in 
vipavsko občino, so se izjemno 
izkazale na regijskem preverjanju 
usposobljenosti ekip prve pomoči 
Civilne zaščite in Rdečega križa 
15. 6. v Materiji. 

Na preverjanju je sodelovalo 
dvanajst ekip z območja izpostav 
Uprave RS za zaščito in reševanje 
(URSZR) Postojna, Koper in 
Nova Gorica. Namen regijskega 
preverjanja je utrjevanje znanja 
za preprečevanje nesreč, 
dajanje učinkovite pomoči v 
primeru njihovega nastanka, 
obnavljanje praktičnega znanja 
članov ekip, vzdrževanje trajne 
usposobljenosti za dajanje prve 
pomoči ter upoštevanje sodobnih 
učnih metod, dosežkov ter novih 
smernic v prvi pomoči. 

Na preverjanju so ekipe nudile 
prvo pomoč več poškodovanim 
v štirih namišljenih realistično 
prikazanih nesrečah na delovnih 
točkah, razporejenih v prelepem 

naravnem okolju. Eno od treh 
ajdovskih ekip je vodila Marica 
Batič, njeni člani pa so bili: 
Jasmina Simonič, Mateja Durn, 
Benedikt Ličen, Avrelija Curk in 
Jurij Urbančič. Poleg nje sta se 
Preverjanja sta se prvič udeležili 
dve novi ekipi, katerih člani so 
opravili izpit za bolničarja konec 
leta 2023. Eno od ekip je vodila 
Tamara Rijavec, njeni člani pa so 
bili: Kristina Novak, Lana Marc, 
Sanja Dumenčič in Polona Bajc. 
V ekipi, ki jo je vodil Jan Likar, 
sta bili še Lara Kete in Tina Bajc 
Hlad. Na državno preverjanje, ki 
bo jeseni, se bo uvrstilo 14 ekip z 
najvišjim doseženim odstotkom 
uspešnosti vseh sodelujočih ekip 
na regijskih preverjanjih, ki še 
potekajo.

Vse tri ekipe RK Ajdovščina 
so pokazale visok nivo znanja 
in usposobljenosti za ravnanje v 
nesrečah, tako da lahko zagotovo 
nanje računamo tudi v primeru 
resničnih nesreč. 

Rdeči križ Ajdovščina
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Cres nas je sprejel kot stare znance

Sobotno jutro se je že risalo nad 
našimi hribi. Prvi sončni žarki 
so veselo obarvali vrh Čavna in 
napovedovali lep in topel dan. 
Na naši avtobusni postaji je 
bilo živahno, namreč Društvo 
upokojencev je organiziralo 
zanimiv dan za svoje člane. Dva 
avtobusa nas je bilo, na enem so 
bili prostovoljci, na drugem smo 
bili vsi drugi. Odpeljali smo se 
novim dogodivščinam naproti in 
se veselili dneva, ki bo drugačen 
od drugih.

Avtobusa sta rezala kilometre 
in kmalu smo zapustili državno 
mejo s Hrvaško, namenjeni smo 
bili na Cres. Vzdušje na avtobusu 
je bilo vedro, veselo, razjasnilo se 
je marsikatero mračno oko. 

Cesta nas je vodila po 
notranjosti Istre, kjer so nas 
pozdravljale posamezne vasice, 
pokošeni travniki in grmičje.

V Bakarcu nas je čakala 
ladja. Prijazna posadka nas je 

gostoljubno sprejela. Ladja je 
zarezala v valove, prvi galebi so 
nas pozdravili, naše navdušenje 
je raslo.

Prva postaja, namenjena 
ohladitvi v morski vodi, je bila 
v čudovitem samotnem zalivu. 
Čeprav smo prerasli romantiko, 
se je tu vtihotapila med nas. Hitro 
kopalke gor in … Voda je bila 
kristalno čista. Občutek ugodja 
je polnil telo in dušo. Z ladje, 
zasidrane ob pomolu, so se širili 
vabljivi vonji, namreč posadka je 
vrtela kuhalnice za kosilo.

Ko smo se vrnili v ladijsko 
restavracijo, so brbončice kar 
vzdrhtele, hrana je bila okusna, 
dobra, morska, prijazno 
postrežena. Spremljale so nas jate 
galebov, ki smo jim prostodušno 
ponujali, kar nam je ostalo. V 
njihovi družbi smo nadaljevali 
pot. V mislih in spominih smo 
se ozirali proti Stari Gavzi, ki jo je 
marsikdo povezoval z najlepšimi 

doživetji iz preteklosti, drugi 
pa tudi s svojimi žulji, ki so jih 
pustili tam. 

Cilj našega izleta je bilo mesto 
Cres, središče otoka z enakim 
imenom. Sprejelo nas je kot 
stare znance. Spremenilo je 
svojo podobo, polepšalo se je, 
pravi turistični dih veje iz njega. 
Vendar spomini so kar v rojih 
zaživeli med ozkimi ulicami, po 
katerih nas je vodil skrben vodič. 
Razlagal nam je staro zgodovino 
mesta, na katero so zelo ponosni. 
Vročina, ki je pripekala, je 
skrajšala naš potep in nas prisilila 
v senco prijaznih slaščičarn.

Ladja je z glasnim piskom 
naznani la naš odhod. 
Obrnili smo se proti obali. 
Poskočna pesem harmonike 
je razveseljevala vzdušje, da so 
zasrbele marsikatere pete in 
restavracija se je spremenila v 
plesišče, večina potnikov je vsaj 
poskočila v vedrih taktih. Veselje, 
veselje in še enkrat veselje …

Čeprav je trajala naša vožnja do 
obale več kot uro in pol, je bila 
prekratka, prav tako se je prehitro 
iztekel dan.

Avtobusa sta nas spočita 
pričakala v Rabcu in nas odpeljala 
po znani poti domov. 

Ko smo zavili v našo dolino, nas 
je za slovo pobožala še Marjanova 
pesem in naš čudovit dan je s 
soncem zašel.

Irena Šinkovec, DU 
Ajdovščina

Planinsko društvo Ajdovščina

Dvodnevni pohod na Triglav 

Na sobotno jutro, 13. julija 
2024, smo se zbrali v Ajdovščini 
in se odpeljali proti Trenti, da 
začnemo naš dvodnevni pohod 
na Triglav. Projekt zbiranja žigov 
na Slovenski planinski poti, ki ga 
je lani prekinil dež, je letos skoraj 
prekrižala močna burja, ki nam je 
preprečila vzpon čez Plemenice. 
No, te nas bodo pač še malo 
počakale. Spremenili smo smer 
in se iz Trente (620 m) vzpeli proti 
Prehodavcem (1451 m). Naših 
21 pohodnikov je proti planini 
Lepoč (1090 m) in Trebiški dol 
sprva komaj lovilo sapo, a kmalu 
so se pljuča napolnila s svežim 

gorskim zrakom in korak je postal 
odločen. Tako smo začeli zgodbo 
o vztrajnosti in usmerjenosti k 
našemu cilju, čeprav iz doline 
dvatisočaki delujejo skoraj 
nemogoče visoki.

Več kot polovica skupine se je 
iz Zasavske koče na Prehodavcih 
povzpela na razgledni Kanjavec 
(2569 m), ostali pa na Vrh 
Hribaric (2388 m). Med potjo 
proti sedlu Dolič in koči na 
Doliču smo prečkali snežišča, 
ki vztrajno kjlubujejo poletju, a 
niso bila preveč strma. Od koče 
na Doliču smo pot nadaljevali 
proti Planiki, zavedajoč se, da 

smo v srcu Triglavskega pogorja. 
Nad nami so budno bedele skale 
Rjavca, pozdravile so nas gorske 
rože in kozorogi.

Na Kredarici, kjer smo 
prenočili, smo naslednje jutro 
opazovali sončni vzhod. Vodniki 
so preverili našo opremo in nas 
vodili do vrha Triglava. Ponosni 
na vsakega pohodnika smo na 
vrhu (brez razgledov) držali 
prapor društva ob Aljaževem 
stolpu in ustvarili spomine. Spust 
čez Škrbino in mimo italijanske 
kasarne proti Doliču ter Zadnjici 
je bil tudi izziv, saj so bile noge 
že uturjene.

Hribi so prava ljubezen vsakega 
planinca, še posebej naš mogočni 
Triglav. A zelo pomembno je, 
da naše korake nadgradimo 
s spoštovanjem do narave in 
občutkom do soplanincev. 
Naši vodniki, Stojan, Tomi in 
Petra, so se izkazali z odličnim 
vodenjem! Zahvala in pohvale 
gredo tudi vsem pohodnikom za 
njihovo sodelovanje, medsebojno 
podporo in motivacijo. Komaj 
čakamo na prihodnje društvene 
podvige! Srečno vsem planincem!

Avtor: Anja Klančnik

Planinsko društvo Ajdovščina v Dolomitih

Lagazuoi Picollo - 2777m
Zadnja julijska sobota je v Planinskem društvu Ajdovščina 

že tradicionalno rezervirana za pohod v Dolomite. Tokrat je 
bil na vrsti vzpon na Lagazuoi Picollo (2777 m) nad prelazom 
Falzarego.

Razdelili smo se v tri skupine in 
s tem omogočili pohod praktično 
vsakomur, saj je tretja skupina za 
vzpon uporabila kabinsko žičnico. 
Prva in druga skupina pa sta se 
na Lagazuoi povzpeli po poti 
Kaiserjager, oziroma položajih 
avstroogrskih vojakov v prvi 
svetovni vojni. Lepa in ne pretežka 
pot je ponudila tudi fotogeničen 
mostiček. Prva skupina je dodala 
še spust po kavernah in tunelih, 
kjer so bili v prvi vojni položaji 
italijanskih vojakov. Izjemno 
zanimivo doživetje. Vračali so 
se preko sedla Travenanzes pod 
mogočnimi Tofanami in naprej 
sledili drugi in tretji skupini 

preko dolgih podov do jezera 
Lagazuoi, ki je v čudoviti kulisi 
ponudilo prekrasen postanek. 

Vse tri skupine so se planirano 
ujele na zelo lepi koči Scotoni, 
od koder nas je samo še slaba 
ura hoje ločila od avtobusa. Pri 
avtobusu pa zopet presenečenje, 
kuhan pršut in krepčilni požirek 
ali dva. Petdeseterica zadovoljnih 
planink in planincev je uživala 
v prekrasnem okolju gora v 
Dolomitih pod vodstvom 
vodnikov Tomaža Velikonje, 
Petre Fučka, Polone Vetrih in 
Ožbeja Marca, kateri je tudi 
tokrat sestavil prekrasen pohod. 
Planinsko društvo Ajdovščina

Delovno družabna akcija 
na Čavnu in Golakih

Narava, vreme in drugi 
zemeljski pojavi poskrbijo, 
da se stvari, ki se uporabljajo, 
tudi obrabijo in jih je potrebno 
obnoviti. Ravno tako je potrebno 

urejati naše planinske poti 
(čiščenje, košnja ...). Ajdovski 
planinci smo stopili skupaj in 
naredili veliko delo in zraven še 
poskrbeli za druženje.
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Počitniške uživancije in priprave na novo šolsko leto

Poletne počitnice so čas za 
oddih, kopanje v morju, igranje, 
šport, obisk gora in prireditev, 

branje … Poletni dnevi pa so 
za nekatere otroke bolj enolični, 
preživeti doma ali na ulici. Da 

bi tudi otrokom iz socialno 
ogroženih družin omogočili 
različne počitniške radosti, smo 
zanje organizirali brezplačno 
letovanje med 9. in 16. julijem 
v Zdravilišču RKS Debeli rtič. 
Udeležilo se ga je 11 otrok. Zavod 
za šport Ajdovščina pa je kar 55 
socialno ogroženim otrokom 
in njihovim spremljevalcem 
omogočil brezplačno kopanje na 
letnem bazenu čez celo sezono. 

Zavod velikodušno donacijo 
otrokom omogoča že 14 let in le-
ti nam z veseljem na obrazu že 
vsa leta pripovedujejo o osvežitvi 
v vodi, spuščanju po toboganu, 
doživetjih na igralih ... Tudi v 
njihovem imenu se zavodu iz srca 
zahvaljujemo za izjemen posluh 
za socialno najšibkejše.

Ob počitniških radostih pa 
kmalu stečejo tudi priprave na 
novo šolsko leto. Da ga bodo 

otroci še z večjim veseljem 
pričakali, staršem pa tudi ne bo 
v preveliko breme, smo v juliju 
71 socialno ogroženim družinam 
razdelili bone za pomoč pri 
nakupu delovnih zvezkov in 
šolskih potrebščin v skupni 
vrednosti 3.550 evrov.

Vsem otrokom želimo veliko 
novih prijateljstev in osvojenega 
znanja v novem šolskem letu.

Rdeči križ Ajdovščina

Poletje s prijatelji mladine

Tradiciona lni program 
Medobčinskega društ va 
prijateljev mladine Ajdovščina 
sledi namenu prispevati h 
kakovostni in pestri ponudbi 
preživljanja prostega časa za 
otroke in mladostnike v lokalnem 
okolju ter tako poskrbeti za dobro 
počutje, izobraževanje, kulturno 
udejstvovanje in družbeno 
vključenost. Številni otroci so 
povabilo z veseljem sprejeli in se 
nam pridružili na brezplačnih 
delavnicah, kjer ni manjkalo 
ustvarjanja, glasbe, plesa, pravljic, 
gibanja, raziskovanja, druženja 
in smeha. Mladi so ustvarjali v 
prostorih krajevnih skupnosti, v 
svojem domačem okolju. Obiskali 
smo vasi ajdovske in vipavske 
občine, in sicer Brje, Gradišče 
pri Vipavi, Goče, Kamnje, 
Lokavec, Plače in Selo. Štiri 
tedne smo gostovali v MKC Hiša 
mladih Ajdovščina, ki je izvajala 

celodnevno počitniško varstvo 
za otroke, kjer smo izvajali 
tudi program 'Hura, prosti čas'. 
Zajemal je športne dejavnosti 
na zunanjih športnih objektih 
ter v njihovi okolici. Tako smo, 
pod strokovnim mentorstvom 
srčnih prostovoljcev izvedli 34 
raznolikih, vsebinsko bogatih 
prostočasnih delavnic v skupnem 
številu 68 polnih ur. 

Tudi letos smo organizirali 
dve večji morski letovanji, 
ki sta bili zapolnjeni z dobro 
družbo, smehom in številnimi 
prostočasnimi aktivnostmi. 
Ravno smo zakorakali v poletne 
počitnice, že se je prva skupina 
odpravila novim morskim 
dogodivščinam naproti v 
Nerezine, v juliju pa druga 
skupina v Piran. Mladi so se iz 
obeh letovišč vrnili polni lepih 
spominov, bogatejši za nova 
spoznanja in neprecenljive 

izkušnje. Letovanje otrokom ne 
omogoča le zabave in sprostitve, 
temveč jim nudi izobraževalno, 
vzgojno in socialno izkušnjo, 
skozi katero si razširijo obzorja 
in bolje razumejo svet okoli njih

Izvedli smo petdnevne 
avgustovske delavnice, namenjene 
mladostnikom od 15. leta naprej. 
Druženje mladih je potekalo v 
sproščenem vzdušju, mladim pa 
ponudilo varen prostor za odprt 
in iskren pogovor. Medvrstniška 
srečanja so potekala v obliki 
interaktivnih delavnic na temo 
čustev, konfliktov, komunikacije, 
čuječnosti, zdravega življenjskega 
stila ipd., ki so jih vodili izkušeni 
mentorji in animatorji, in 
sicer specializantka sistemske 
psihoterapije pod supervizijo 
Nina Baša, psihologinja Urška 
Čuk, specialistka za Mladinsko 
delo Sara Bone in Mladinski svet 
Ajdovščina. 

Ponosni smo na uspešno 
izpeljan program, s katerim smo 
ohranili sloves organizacije, ki 
si že 71 let prizadeva za skupen 
cilj - dvig kakovosti življenja 
otrok, mladostnikov in družin, 
zastopanje in uveljavljanje 
njihovih interesov in potreb ter 
zaščita njihovih pravic.

MDPM Ajdovščina

Zavod BETA je tudi letos 
uspešno organiziral tri tedne 
aktivnega počitniškega varstva 
za osnovnošolce. Dva termina sta 
potekala v začetku julija, zadnji 
pa v avgustu. Program, ki so ga 
pripravili mladinski delavci in 

animatorji Zavoda BETA pod 
vodstvom Valerije Jevšnik, je 
bil zasnovan na inovativnem 
pristopu k učenju in ohranjanju 
dediščine. Otroci, stari od 6 do 
12 let, so skozi igre, ustvarjalne 
delavnice in izlete na prostem 

spoznavali lokalno okolje in 
bogato kulturno dediščino.

Pester program je obsegal 
pet tematskih delavnic, ki so se 
odvijale v Garaži, na prostem in 
na lokacijah, povezanih s temo 
posameznega dne. Prvi dan so 
otroci obiskali Vilo Lavanda, 
kjer jim je Urška Lemut Šušterič 
predstavila zelišča in postopek 
destilacije. Pod mentorstvom 
Vasje Černica so izdelovali hotel 
za žuželke, namizno igro in 
druge unikatne izdelke, kar je 
spodbudilo njihovo kreativnost.

Poseben poudarek je bil 
namenjen tudi znanstvenim in 
kulturnim vsebinam. Na delavnici 
astronomije so otroci opazovali 
sončne pege s teleskopom, 
medtem ko so se na delavnici 
klekljanja, ki sta jo vodili Karmen 
Trampuž in Majda Ambrožič, 
naučili osnove te stare obrti. Na 

delavnici iz gline so otroci pod 
mentorstvom Majde Ambrožič, 
Marinke Kverh in Jane Črnigoj 
ustvarjali unikatne posodice v 
obliki mačke, medtem ko so na 
delavnici kamnoseštva oblikovali 
risbe in figure iz kamna pod 
vodstvom Aljoše Jerkič in Stanka 
Fornazariča. Vsi Društvo Most.

V današnji digitalni dobi so 
otroci skozi delavnico DigiComp, 
ki jo je organizirala Ljudska 
univerza Ajdovščina, pridobili 
tudi osnovna znanja uporabe 
programa Canva, s katerim so 
ustvarili lastne razglednice.

En dan so otroci posvetili 
raziskovanju pekarske in 
mlinarske dediščine. Obiskali 
so Jochmannov in Polžev mlin, 
kjer jim je gospod Ivan Božič 
predstavil delovanje vodnega 
mlina. Na koncu dneva so spekli 
tradicionalno Vipavsko pogačo 
po receptu gospe Marjetke 
Terbižan iz Ajdovščine.

Poleg izobraževalnih vsebin je 
bil velik del programa posvečen 
igri. Otroci so v Garaži izdelali 
različne družabne igre, med 
katerimi so najbolj priljubljeni 
štrbunk, človek ne jezi se in križci 
krožci. Visoke temperature so 
poskrbele, da je bil poligon vodnih 
iger na vrtu zelo priljubljen.

Pri varstvu so kot animatorji 
sodelovali tudi maturanta Blaž Š 
in Blaž K. ter študentka Hana, ki 
so prispevali k uspehu programa. 
Hana je svoj teden opisala 
kot enega najbolj zabavnih v 
letošnjem poletju in izpostavila 
'poroko v Garaži' kot posebno 
doživetje. Blaž je izpostavil 
vročinske razmere in zabavne 
vodne igre, medtem ko je Blaža K. 
presenetilo, da imajo otorci precej 
razvite ročne spretnosti, sporoča 
pa jim, naj ostanejo radovedni 
in se vedno trudijo po svojih 
najboljših močeh. 

Počitniško varstvo sofinacira 
Občina Ajdovščina.

Počitniško varstvo Zavoda BETA

Debata 

'Me moj telefon 
spravlja v depresijo?'

Dogodek, ki bo 16. 9. 2024 
ob 18.00 v prostorih Srednje 
šole Veno Pilon Ajdovščina, 
bo namenjen razpravi o vplivu 
tehnologije na duševno zdravje. 
Strokovnjak Miha Kramli bo 
skupaj z moderatorjem predstavil 
svoje izkušnje, raziskave in 

izsledke, sledila bo razprava 
o mehanizmih za ohranjanje 
duševne odpornosti. Vabljeni 
mladi, starši in pedagoški delavci. 
Ne zamudite tega pomembnega 
dogodka!

Dogodek sof i na nc i ra 
Zavarovalnica Triglav.
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Primorska hranilnica Vipava je najmanjša bančna 
institucija v Sloveniji z bogato in dolgo zgodovino, 
ki slovi po izredno prilagodljivih in ugodnih bančnih 
storitvah. Vedno prisluhnemo željam in potrebam 
strank ter poiščemo najboljše rešitve.

Velik razvojni napredek in preboj Primorske hranilnice se 
je zgodil v zadnjih letih. Hranilnica namreč posodablja 
in digitalizira poslovanje ter širi ponudbo tudi na ostala 
področja. Stranke, ki z nami že sodelujejo, so vesele 
visokih prihrankov, osebnega pristopa in strokovne 
podpore svetovalcev. 

Odlično ponudbo za fizične osebe imamo na vseh 
poglavitnih področjih bančništva:

• potrošniško kreditiranje – izjemno ugodni kreditni 
pogoji,

• depoziti in varčevanja – privlačne obrestne mere,
• bančni paketi – vrsto let prejemniki neodvisne 

nagrade Naj banka za najugodnejše bančne pakete in
• sodobne bančne poti – elektronska banka e@HIP, 

mobilna banka m@HIP, FLIK takojšnja plačila itd.

Zadovoljstvo naših strank je naša skrb in prioriteta, zato 
vljudno vabljeni v poslovno enoto v Vipavi, Ajdovščini, 
Novi Gorici ali Ilirski Bistrici. Preverite ponudbo in 
izkoristite Paket dobrodošlice s kar 12 mesečnim 
brezplačnim vodenjem paketov. Z velikim veseljem vam 
bomo prisluhnili in se vam posvetili.

Vse dobro želimo!
Primorska hranilnica Vipava d.d.

www.phv.si

• Privlačni depoziti
• Ugodni potrošniški krediti
• Najboljši bančni paketi

Zaupajte
domači banki.
Zaupajte Primorski hranilnici.
Kjer nam je mar.

Primorska hranilnica Vipava. 
Domača banka vredna zaupanja. 

NAGRADA

Najugodnejša 

BANKA
2023

NAJUGODNEJŠA KOŠARICA
6 OSNOVNIH BANČNIH STORITEV
ZA POVPREČNEGA KOMITENTA
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1. Mednarodno modelarsko srečanje vojnih ptic - 
Lubejzn je u zraki/Love is in the Air

Obeta se pravi letalsko-plesni 
spektakel “Lubejzn je u zraki”, 
ki se bo premierno odvil pod 
taktirko Jurija Batagelja, svetovno 
priznanega plesalca, koreografa 

in ljubitelja starodobnikov ter 
letalstva. Idilično letališče v 
Vipavi bo 31. avgusta od 10. ure 
dalje (uradni program ob 18. uri) 
gostilo 1. mednarodno srečanje 

modelarjev vojnih ptic ter 
starodobnih vozil. Dogajanje bo 
obogateno s plesom, živo glasbo 
in swing plesnim večerom ter z 
različnimi aktivnostmi čez dan, 
ki vas bodo zagotovo očarale in 
ponesle v pristno vzdušje obdobja 
40-ih let prejšnjega stoletja.

“Lubejzn je u zraki” – edinstvena 
zgodba, kjer se preteklost prepleta 
z umetnostjo. Jurij Batagelj, znan 
po nekaterih najodmevnejših 
plesnih predstavah v Sloveniji, 
je tokrat združil svojo strast do 
plesa in glasbe z letalstvom. Kot 
strasten modelar že od malih nog 
živi svoje sanje z izdelovanjem in 
letenjem legendarnih modelov 
letal, kar nam bo predstavil skozi 
unikatno zgodbo in nas navdušil 
z nastopi priznanih slovenskih in 

tujih modelarskih skupin.
Prvič v Sloveniji bomo tako na 

enem mestu združili atraktivne 
letalske nastope s plesnimi 
predstavami in bomo priča 
nepozabni zgodbi, ki nas bo 
popeljala v zgodovino razvoja 
letalstva, glasbe in plesa vse od 
leta 1920 do 1950.

Za dodatno vzdušje bodo 
poskrbeli tudi lastniki 
starodobnih civilnih in vojaških 
vozil. Celodnevni dogodek bo 
imel tudi izobraževalni pomen, 
saj bomo obiskovalcem ponudili 
vpogled v del zgodovine preko 
interaktivnih dejavnosti in 
delavnic, ki bodo namenjene 
širjenju znanja. Poseben poudarek 
bo na aktivnostih za otroke, 
ki bodo skozi igro in različne 

dodatne aktivnosti pridobivali 
nova znanja in veščine.

Vse skupaj bomo popestrili 
z nepozabnim swing plesnim 
večerom, kjer se boste lahko 
na krajši swing plesni delavnici 
naučili nekaj osnovnih plesnih 
korakov, nato pa uživali v živi 
glasbi, druženju in plesanju.

Program:
- Atraktiven letalski program
- Swing plesni nastopi
- Razstava vojaških vozil
- Swing plesni večer z živo 

glasbo
- Maketarske delavnice za 

otroke in aktivnosti za vse 
generacije

Pripravite se na dan poln 
vznemirjenja, kulture in 
nostalgije v duhu 40-ih let!

Poletni tabor v Latviji

Učenci in spremljevalci smo 
se v prvem junijskem tednu 
udeležili Erasmus + projekta v 
Latviji. Pridružili smo se ekipam 
iz Italije, Poljske in Latvije ter 
skupaj preživeli pet dni. 

Skupina udeležencev je bila zelo 
raznolika. Iz Italije so se taboru 
pridružili dijaki gimnazije, 
Poljakinje so bile osnovnošolke, 
domačini iz Latvije so bili učenci 
posebne šole za gluhe in naglušne 
osebe. 

Na pot smo se dobro pripravili. 
Potovanje z letalom je bilo za 
večino učencev povsem nova 
izkušnja. Iz Ljubljane smo poleteli 
proti glavnemu mestu Rigi. V 
ponedeljek smo se srečali z novimi 
prijatelji. Skupaj smo se odpeljali 
v prijazno, obmorsko mesto 
Jurmala. Ob obali Baltskega morja 
smo se sprehodili, si zmočili noge 
s hladno vodo in se spoznavali z 
ostalimi udeleženci tabora.

Ostale dneve smo preživeli v 
mestu Valmiera. Tabor je imel 
pester program, aktivni smo bili 
od jutra do večera. Dnevi so bili 
polni novih dogodivščin in novih 
izkušenj. Prvi dan smo ostalim 
udeležencem tabora predstavili 
našo državo v angleškem jeziku in 
s slikami tudi glavne zanimivosti 
Slovenije. Vse smo navdušili z 
narodnim plesom špicpolka, da 

so z nami zaplesali vsi. Pozorno 
smo prisluhnili tudi ostalim 
udeležencem pri prestavitvah 
njihovih dežel.

Naslednje dni smo spoznavali 
mesto, raziskovali zanimive 
kotičke, opazovali naravo, se 
igrali ... Na delavnicah smo skupaj 
ustvarjali obeske iz blaga, barvali 
na steklo, izdelovali majice s tie 
dye tehniko, pobarvali klop s 
svojimi imeni in si na kuharski 
delavnici pripravili kosilo in 
sladico iz rabarbare. 

Zelo zanimiv je bil tudi nočni 
pohod preko travnikov in gozdov, 
po brezpotjih ob reki Gauji. Po 
večurni hoji smo prispeli na 
travnik, kjer smo si ob tabornem 
ognju spekli klobase. Kljub pozni 
uri je bilo še svetlo, kar se nam je 
zdelo zelo zanimivo.

Tudi ogled srednjeveškega 
mesta Cesis je bil lepo doživetje. 
Mesto je znano po starem gradu 
in muzeju, najbolj pa nas je 
pritegnila pot v stolp v popolni 
temi po ozkih in okroglih 
stopnicah s svetilkami v rokah. 

Teden je minil hitro, navezali 
smo stike, se pogovarjali z 
očmi, nasmehi, s preprostimi 
kretnjami. Učenci so se izkazali z 
znanjem angleških besed zahvale, 
pozdravov in razumevanja 
posameznih fraz. 

Čas za slovo je prišel zelo hitro. 
Kljub razlikam med nami smo 
bili v dneh skupnega druženja 
skupina, ki je dihala skupaj in 
čutila pripadnost. Veliko majhnih 
pozornosti, prijaznih pogledov, 
smeha in objemov je ogrelo naša 
srca. 

Pred odhodom v domovino 
smo si ogledali zanimivosti 
mesta Riga in se polni novi 
izkušenj vrnili v zavetje staršev. 
Dogodivščina nas je spremenila 
in opogumila. Spoznali smo, da 
zmoremo. Učenci so bili izjemni, 
upoštevali so navodila, skrbeli 
zase in za vse skupaj. Bili so 
spoštljivi, prijazni in sočutni. 

Spremljevalci smo bili nanje 
zelo ponosni in skupaj smo bili 
odlična ekipa. 

Spomin na naš teden v Latviji 
bo ostal za vedno, z novimi 
prijatelji pa bomo ostali v stiku.

Mogoče, nekje se spet srečamo.
VEIKSMI!
BUONA FORTUNA!
POWODZENIA!
SREČNO!

Učenci in spremljevalci 
Cirius

Dan s konji dveh 
CIRIUS-ov

Redki 'srečkoti' smo se 4. junija 
iz CIRIUS Vipava odpeljali v 
CIRIUS Kamnik, kjer so nam 
tamkajšnje hipoterapvtke 
pripravile čaroben dan druženja 
z njihovimi konji. Učenci so 
z veseljem spoznali vseh 8 
kamniških konj, ki živijo v 
'Konjskem mestu'. Hlev imajo 
urejen kot mesto in kot se za 
vsako mesto spodobi, ima pošto, 
zdravstveni dom, policijo, šolo ... 

Lipicanko Ajšo smo čistili, 
gledali lonžiranje, jo vodili, jahali 
in peljali v izpust.

Dan s konjem v CIRIUS 
Kamnik je prinesel veliko 
dinamike, izzivov in novih 
spoznanj. Želimo si, da bi ta dan 
postal tradicija in bi se ga tako 
udeležilo več naših otrok.

V našem Centru izvajamo 
hipoterapijo redno dvakrat 
tedensko na posestvu na Brjah. 
Zahvalili bi se Kristini Naglost, 
ki vsa ta leta (že od leta 1997) 
skrbi, da dejavnost teče, da 
so terapevtski konji zdravi, v 
kondiciji in primerno pripravljeni 

za izvajanje hipoterapije.
Hipoterapija je dopolnilna 

nevrofizioterpevtksa dejavnost, 
ki poteka z in na konju (Straus, 
2000). Otrok hipoterapije ne 
doživlja kot terapije ampak kot 
posebno doživetje, ki mu vedno 
znova prinaša nove izzive. Ob 
konju se vsak počuti sprejetega, 
enakovrednega in ponosnega. 

Klavdija Krušec, dipl. 
fiziot.,hipoterapevt in Diana 
Batista, dipl. fiziot.

041 557 055

VSI STROJNI ELEMENTI NA ENEM MESTU 

MEŠALNICA BARV ZA KOVINO
Barve niso več problem! 

041 810 755
info@megatehnika.si

- 1K  in 2K epoksi temeljni premazi
- Pokrivne barve, 1K in 2K, po RAL izbiri
- Epoksi smole

in baterijsko
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Septembra in oktobra za vas 
pripravljamo vrsto dogodkov 
– odprtje umetniške razstave, 
potopis, nogometne turnirje, 
delavnice sodobnega cirkusa, 
delavnico grafitov … Vabljeni v 
našo družbo!  

UMETNOST SODOBNEGA 
CIRKUSA - Obrni se na glavo ali 
vrzi kaj v zrak!

V sodelovanju s Cirkokrogom, 
z d r u ž enjem c i rk u š k i h 
pedagogov, oktobra pričenjamo 
z intenzivnim trimesečnim 
programom urjenja veščin, s 
katerimi bomo odkrivali, česa sta 
naš um in telo sposobna narediti, 
če si le drznemo dovolj. Program 
bo sledil vrednotam cirkuške 
pedagogike – medsebojno 
spoštovanje in spodbujanje, varno 
premagovanje strahu in lastnih 
omejitev, učenju iz sebe in od 
drugih, medsebojno sodelovanje, 
pozitiven in sprejemajoč odnos 
do vseh teles in izrazov. 

Program bo vključeval trening 
žongliranja z najrazličnejšimi 
r e k v i z i t i ,  v r v o h o j o , 
formiranje človeških piramid, 
akrobalansiranje ali partnersko 
akrobatiko, hojo po rokah, fizično 
gledališče in še veliko drugih 
zabavnih aktivnosti, s katerimi 
bomo odkrivali svet drugačnega, 

zabavnega, sproščenega. Lahko 
uganete, kaj bomo balansirali na 
svojih nosovih? 

Delavnice bodo v Hiši mladih 
potekale enkrat tedensko pod 
mentorstvom izkušene cirkuške 
pedagoginje Kristine Debenjak. 
Program je namenjen mladim, 
ki v njem prepoznajo možnost 
ustvarjalnega in aktivnega 

preživljanja prostega časa v 
okolju, kjer se lahko popolnoma 
sprostijo. Program priporočamo 
tudi vzgojiteljem, učiteljem, 
mladinskim delavcem in 
animatorjem, ki bi radi krepili 
svoje poklicne kompetence in 
otroke navduševali z novimi 
spretnostmi. 

Prijave že potekajo na naši 
spletni strani!

CALCIOSOCIALE – V 
začetku šolskega leta pričenjamo s 

programom socialnega nogometa, 
ki smo ga lani spoznali kot primer 
dobre prakse in pozitivne izkušnje 
različnih družbenih skupin. 
Koncept socialnega nogometa 
je zavezan idejam socialnega 
vključevanja različnih družbenih 
skupin in posameznikov, 
trajnostnemu razvoju, krepitvi 
življenjskih veščin, pridobivanju 
novih spoznanj in poznanstev 
ter sprejemanju različnosti. 
Socialni nogomet je namenjen 
učencem, dijakom, naključnim 
posameznikom in občanom, ki si 
želijo sodelovanja v nogometnih 
turnirjih in se potegovati za naziv 
zmagovalca.

V projekt je vključenih šest 
vzgojno-izobraževalnih ustanov 
iz lokalnega in regijskega okolja. 
Hiša mladih ima v projektu 
vlogo pridruženega partnerja in 
koordinatorja, zato išče ekipco 
mladih, ki se bo pomerila v 
jesenskih nogometnih turnirjih 
ter nogometna igrišča spremenila 
v poligone za življenje. Kar je 
najlepše pri programu, je to, da 
predhodno znanje nogometa 
sploh ni potrebno, pomembna je 
zgolj želja po dobri družbi, smehu 
in zabavi. Prijave so že odprte na 
naši spletni strani!

POTOPISNO PREDAVANJE 
– Združene države Amerike

26. septembra vabimo na 
potopisno predavanje, tokrat nas 

bo popotnik Anže Samec popeljal 
na potovanje po Združenih 
državah Amerike.  "V ZDA sem 
bil na dveh potovanjih, in sicer 
letos New York-Washington-
Charlotte-Miami, lani pa New 
Orleans-San Antonio-Las 
Cruses-Los Angeles-San Diego. 
Obe potovanji bom združil v 
en potopis z opisom zanimivih 
dogodivščin in popotniškimi 
nasveti."

Vse radovedneže vabimo v 
četrtek, 26. septembra, ob 19. 
uri, da se nam v Baru Hiše 
mladih pridružijo na potopisnem 
predavanju. 

Več informacij in prijave v 
naše programe najdete na spletni 
strani www.mc-hisamladih.si. 
Sledite nam tudi na Instagramu 
in Facebooku.

Pihalni orkester Vrhpolje

Zaključek nadvse uspešne glasbene sezone 
Pihalni orkester Vrhpolje (z gostujočim Pihalnim orkestrom Piran) je 22. junija pričaral čudovit glasbeni večer v objemu Lanthierijevega dvorca. S koncertom so 
domači orkestraši zaključili nadvse uspešno in hkrati tudi naporno glasbeno sezono.

Sobotni večer so odprli člani 
Pihalnega orkestra Piran, ki 
jih že vrsto let vodi dirigent 

Iztok Babnik. Z izbranim 
glasbenim programom, ki je 
izpostavil številne soliste, so med 

poslušalci vzbudili zanimanje 
in pozibavanje v ritmih znanih 
melodij, med njimi angleškega 
glasbenika Stinga in vsem 
znanega ameriškega skladatelja 
Georgea Gershwina.

Po krajšem odmoru so na oder 
stopili domači glasbeniki pod 
vodstvom dirigenta Matjaža 
Medena. Najprej so se predstavili 
z zahtevno Overture to Candide, 
ameriškega skladatelja Leonarda 
Bernsteina.

V nadaljevanju večera so 
orkestraši zaigrali delček 
tekmovalnega programa, s 
katerim so se predstavili na 
letošnjem že 42. tekmovanju 
Zveze slovenskih godb, kjer so na 
I. težavnostni stopnji tekmovanja 

postali absolutni zmagovalci s kar 
99,58 % točk in si s tem prislužili 
napredovanje v koncertno 
(najvišjo) kategorijo slovenskega 
godbeništva. To pa še ni vse, saj 
so prejeli tudi posebno nagrado 
za najboljšo izvedbo obvezne 
skladbe z naslovom Wind Suite 
for concert band,slovenskega 
skladatelja Tilna Slakana, ki jo je 
bilo moč slišati tudi na tokratnem 
poletnem koncertu.

Zadnji del koncerta je sledil 
v nekoliko bolj sproščenem 
vzdušju. Tokrat so na svoj račun 
prišli oboževalci angleške rock 
skupine Coldplay, saj je orkester 
zaigral skladbo Coldplay in 
Simphony, ki jo je aranžiral Bert 
Appermont. Simfonija vključuje 

znane napeve, kot so denimo A 
Sky Full of Stars, Clocks, The 
Scientist in Viva La Vida.

Zadnja skladba večera z 
naslovom Spain je ob nežnem 
zvoku tenor saksofona in 
solistke Lize Skrt zaposlila tudi 
poslušalce, ki so s ploskanjem 
aktivno sodelovali pri izvedbi 
skladbe.

Presenečenje večera pa je 
sledilo nekoliko kasneje, ko so 
se Pihalnemu orkestru Vrhpolje 
na odru pridružili tudi člani 
Pihalnega orkestra Piran. Skupaj 
so odigrali slovensko skladbo 
Tratata, ob kateri so pokazali tudi 
svoj pevski talent.

Lara Premrn, foto Yeremie 
Pierre Noir

V jesen z novimi programi – Hiša mladih vabi!

Bar Hiša mladih 
ponovno odprl vrata!

S ponudbo vrhunske kave in 
izbranih pijač ponuja možnost 
okrepčilnega postanka v Palah 
– pohodnikom, kolesarjem, 
turistom in vsem ostalim. Vsak 
vikend vabi na DJ večere ter na 

ostale dogodke, ki jih pripravljajo 
hišne mladinske organizacije.

Delovni čas: sreda in četrtek 
14.00 - 23.00, petek in sobota 
14.00 - 2.00.

Vabljeni!
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Izšla je slikanica basni 
s Trnovske planote 
avtorice Tanje Polanc

V Lavričevi knjižnici 
Ajdovščina smo se v juliju 
razveselili že druge knjige: po 
knjigi zgodb Biseri iz Mrzle reke 
je iz tiska prišla še knjiga prav 
posebne vrste: slikanica Basni iz 
Trnovskega gozda. 

Avtorica 17 zgodb in ilustracij 
je Tanja Polanc, doma s Predmeje, 
ljubiteljica in skrbnica narave, kot 
članica lovske bratovščine tudi 
odlična poznavalka živalskega 
sveta. Slikanica velikega formata 
prinaša zgodbe, kot jih v preletu 

med Lokvami in Predmejo z 
višine zaznava planinski orel, 
največja in redka ptica, ki še 
živi v nekaterih nedostopnih 
predelih planote. Tanja Polanc je 
zapisovalka zgodb ter opisovalka 
živali in rastlin, ki jih kraljevska 
ptica prepoznava v naravi pod 
sabo; nekatere od teh najdemo le 
še v Trnovskem gozdu. 

Basni iz Trnovskega gozda 
domače avtorice je Lavričeva 
knjižnica izdala v okviru 
projekta, ki ga je podprla Občina 
Ajdovščina. Posebna vrednost 
slikanice je – ob življenjskih 
naukih ter negovanju moralnih 
vrednot – pretanjen prikaz 
naravnih in kulturnih danosti 
Gore in spoštljiv odnos do vsega, 
kar nas obdaja: do narave in 
drugih ljudi, kar v spremni besedi 
izpostavlja tudi Tina Velikonja. 

Basni iz Trnovskega gozda so 
izvirna slikanica z zgodbami iz 
domačega okolja. Javnosti bo 
predstavljena jeseni.

Odprtje razstave 
keramičnih izdelkov 
Tuga Sama Hatfulla

V petek, 26. julija 2024, smo 
v galeriji Ljudske univerze 
Ajdovščina odprli razstavo 
keramičnih izdelkov Tuga Sama 
Hatfulla. Izdelke je zasnoval 
in izdelal v očetovi keramični 
delavnici, idejo pa je črpal 
predvsem iz velikega zanimanja 
za zgodovino, ki jo Tugo Sam 
dojema kot kraljico znanosti, 
učiteljico življenja. Razstavljeni 
primerki vojaških kap so delno ali 
v celoti posnetki ceremonialnih 
pokrival znanih svetovnih 
voditeljev, čelade pa so predvsem 
iz temačnega obdobja obeh 
svetovnih vojn. Med njimi so tudi 
takšne, katerih originali so Tugu 
Samu služili zgolj kot navdih, 
odskočna deska za razvijanje 
lastnega modela, ki ga, kot pravi 
sam, neprestano dopolnjuje in 
izpopolnjuje. Ustvarjanje namreč 
ni resnično pravo in iskreno, če 

ne raste, z njim in ob njem pa se 
razvija in raste tudi ustvarjalec 
sam.

Tugo Sam rad svojo ljubezen 
do keramike in ustvarjalnosti 
deli tudi naprej med udeleženci 
Projektnega učenja za mlajše 
odrasle PUM-O+. 

Njegova umetniška strast pa ne 
sega le na to področje, temveč se 
razteza tudi na glasbo in poezijo 
– tako slovensko kakor tudi 
angleško. Na odprtju razstave 
nam je v škotskem jeziku recitiral 
pesem priznane škotske poetinje 
Kathleen Jamie. 

Ob tej priložnosti izrekamo 
Tugu Samu iskrene čestitke za 
izjemno razstavo ter mu želimo 
še mnogo uspehov in navdiha 
na njegovi ustvarjalni poti. 
mentorice programa PUM-O+ 

Ljudska univerza Ajdovščina

Ga pihnemo pri Urbancevih 
v Podragi

Turistično društvo Podnanos - igralska skupina 'Ga pihnemo' je 30. junija v Podragi pripravilo 
kulturno - družabni večer, ki se je odvijal na dvorišču vinarske domačije Tomas vin https://www.
tomasvin.com/ , poznani pod hišnim imenom 'pri Urbancevih'. Podnanoška igralska skupina je 
uprizorila lastno avtorsko komedijo Sekret, v kateri se je ljubiteljski igralec Ljubo Frelih tokrat 
prvič preizkusil kot avtor dramskega teksta in tudi kot režiser.

Poleg čudovitega ambienta 
vinarske domačije je pod 
zvezdnatim nebom gledališki 
uprizoritvi dodalo poseben čar 
tudi izrazito starinsko narečje 
iz Podnanosa, v katerem so 
ljubiteljski gledališčniki odlično 
odigrali svojo prvo avtorsko 
komedijo. Kot je bilo mogoče 
prebrati na gledališkem listu, je 
komedija postavljena »v čas, ko 
je bil sekret na 'štrbunk' še pravo 
razkošje«. Dogajalni kraj pa bi 
lahko bilo kar sleherno vaško 
dvorišče, kjer so se ob gnojiščne 
jame vsako jutro praznile nočne 

posode, kjer so se zbirali radovedni 
in sumničavi pogledi sosedov, pa 
tudi prve jutranje informacije o 
nočnem dogajanju ter najnovejši 
material za prenapihnjene vaške 
govorice. Na odru so se odlično 
izkazali Silvan Bratož v vlogi 
vaščana Janeza, Ivica Petrič v 
vlogi Janezove žene, Ljubo Frelih 
v vlogi Toneta, Janezovega soseda, 
Lucija Žgur v vlogi Tonetove žene 
Maričke, Romana Marc v vlogi 
Amabille, tete iz Trsta, Zdravko 
Bratož v vlogi lovca in Marjan 
Vovk v vlogi poštarja. 

Za nemoten potek dogajanja 

na odru je v zaodrju skrbela 
šepetalka Ivica Frelih. Vanda 
Vovk je prevzela skrb za odrsko 
razsvetljavo, Matej Fabčič je 
poskrbel za ton in za zvočne 
efekte. Odlične kostume, ki so 
predvsem starejšim gledalcem 
živo pričarali dogajalni čas, je 
izdelala Jožica Nabergoj z Lozic. 
Pod režijo se je, kot rečeno, 
podpisal Ljubo Frelih. Vse igralce 
smo gledalci že med predstavo 
sproti nagrajevali s spontanimi 
aplavzi in z obilico smeha

Po končani gledališki 
uprizoritvi so se obiskovalci 
zadržali na prijetnem klepetu, med 
njimi pa sta nekajkrat zakrožila 
gostitelja Tanja in Tomaž Fabčič. 
Večer je povezal ljubiteljske 
gledališčnike, domačega vinarja 
ter publiko iz okoliških vasi in 
je zelo lepo uspel. Upam, da bo 
ta prijetna izkušnja povezovanja 
(ljubiteljske) umetnosti in 
vinarstva opogumila še koga in 
še kdaj ...

Alenka Skupek

Poletna pevska turneja 
MePZ Primorje

Teden med 29. 6. in 6. 7. 2024 
smo člani in članice MePZ 
Primorje preživeli na križarjenju 
po otokih Jadranskega morja. 
Po uspešno izvedenem prvem 
križarjenju in koncertiranju po 
hrvaških otokih pred dvema 
letoma je v letošnji sezoni zopet 
zaživela ideja, da se pevski zbor 
ponovno predstavi s poletno 
turnejo. Tokrat smo se zaustavili 
na otokih Vis, Korčula, Hvar in 
Brač. 

Prvi koncert na naši turneji 
smo imeli v Komiži, na Visu, 
nakar smo odpluli proti otoku 
Korčula, in sicer proti Veli Luki, 
saj smo imeli dogovorjen večerni 
koncert s Klapo F. D. Kumpanija, 
ki je dogodek odprla s kratkim 
nastopom. 

Naslednji dan smo odpluli proti 
mestu Korčula, kjer smo zvečer 
ponovno zapeli, najprej na trgu 
pred cerkvico sv. Marka, kjer smo 
peli tudi pred dvema letoma, nato 
pa še pod mestnimi arkadami. Na 
obeh koncertih smo imeli kar 
lepo število poslušalcev, ki so nas 
pohvalili za izvedbo koncertov. 

Naslednji dan smo prispeli na 
Hvar, naš cilj je bilo mestece Stari 
Grad, kjer smo zvečer zapeli na 
mestnem trgu. Tudi tu so nas 

turisti z navdušenjem poslušali. 
Zadnji pevski nastop pa smo 
imeli v mestecu Bol na Braču na 
predzadnji večer našega druženja. 

Teden se je hitro obrnil, 
zadnji večer naše turneje pa 
smo preživeli kot poslušalci. V 
Trogirju, ki je bil naša vstopna 
in izstopna luka, se je namreč 
začel poletni festival, tako da smo 
lahko prisluhnili koncertu Klape 
Trogir. Naslednjega dne nas je 
čakalo še izkrcanje, še zadnji 
pozdrav posadki, zadnji sprehodi 
in ogledi mesta in nato pot proti 
domu. 

Čeravno nam jo je malo zagodlo 
vreme in nismo uspeli videti 

vseh otokov po predvidenem 
programu, pa smo se na naši 
drugi poletni pevski turneji 
imeli odlično. Izvedli smo kar 
5 koncertov ter en krajši nastop, 
vmes plavali v čistem morju in 
se dobro imeli v družbi članov 
zbora in pridruženih članov naše 
poletne turneje.

Pevski zbor bo jeseni vstopil že v 
45. sezono delovanja. Trenutno v 
zboru poje 19 pevcev, člani zbora 
pa vabijo v svojo sredo tudi nove 
pevske moči, zato ste novi pevci 
vedno dobrodošli. Kontaktirate 
jih lahko po mailu na naslov 
mepzprimorje@gmail.com.
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Oratorij v Šturjah

V prvem tednu julija je bilo 
okrog šturske cerkve precej 
živahno. Že osmo leto zapored 
smo animatorji pripravili oratorij, 
tema letošnjega pa je bil prerok 
Daniel. Skupaj z otroki smo 
tekom tedna spoznali njegovo 
zgodbo in se ob njegovem zgledu 
učili. 

Prvi dan smo se spoznali, 
drugi dan obiskali dom starejših 
in imeli vodne igre, tretji smo se 
odpravili na krajši pohod, četrti 
dan smo podaljšali v večer za 
najstnike, zadnji dan pa smo se 
poslovili od otrok v upanju, da se 
vidimo tudi prihodnje leto. 

Lahko rečemo, da je bil letošnji 

oratorij dobro izveden, kljub 
vsem vremenskim napovedim, ki 
so nas skrbele. Zahvaljujemo se 
vsem staršem, ki ste nam zaupali 
svoje otroke, vsem gospodinjam, 
ki ste nam kuhale in pomagale po 
hiši tekom tedna, tehnikom, vsem 
animatorjem, štirim voditeljicam, 
katehistinji in našemu župniku 
Zoranu za vso duhovno podporo, 
pa tudi vsem drugim, ki ste 
kakorkoli pomagali. Brez vas nam 
ne bi uspelo izpeljati tako lepega 
oratorija. 

Mi se poslavljamo in se vidimo 
naslednje leto …

Iris Leban, foto Aneta 
Gregorič Zlata maša župnika 

Ivana Furlana

Na Gočah smo v nedeljo, 
16. junija, obhajali zlato mašo 
našega župnika Ivan Furlana. V 
župnijski cerkvi sv. Andreja smo 
se zbrali župljani župnije Goče, 
sorodniki, prijatelji ter znanci 
našega zlatomašnika.

»Z l a t o m a š n i k  b o d ' 
pozdravljen«, so zapeli goški 
pevci na začetku svete maše in 
tako naznanili, zakaj smo se 
zbrali ob Gospodovem oltarju. 

Skupaj smo se Bogu zahvalili 
za dar 50. let zvestega služenja v 
duhovniškem poklicu. Župniku 
Ivanu Furlanu iskreno čestitamo 
in mu želimo obilo vztrajnosti in 
Božjega blagoslova. Po končani 
bogoslužni slovesnosti smo se 
zbrali v župnišču in nazdravili 
zlatomašniku.

Župnik Ivan, Bog vas živi! Še na 
mnoga leta!

Anja Godnič

Zlatomašnik bod' pozdravljen

Na letošnjo zadnjo junijsko 
nedeljo smo se v colski župniji 
Bogu zahvalili za petdeset zelo 
bogatih duhovniških let, ki jih 
praznuje naš rojak Ivan Bajec. 
Že v osnovni šoli je zaslišal 
Gospodovo povabilo za pastirski 
poklic. V sebi je že med študijem 
teologije začutil žgoče potrebe 
po misijonarjih in se je dve 
leti jezikovno izpopolnjeval v 
Franciji. Po dveh letih duhovniške 
službe v Sloveniji se je podal 
na Slonokoščeno obalo in tam 

prinašal Jezusov odrešenjski nauk 
domačinom celih šestinštirideset 
let. 

V pridigi je dekan Franc Likar 
pomenljivo opisal duhovniško 
službo, kajti vsak duhovnik je 
vezni člen med verniki in Bogom. 
Samo močna vez vere slehernega 
človeka bogati v dobrem. Vera 
poraja in vrača življenje. Samo če 
smo verni, smo Bogu dovolj blizu, 
da se ga dotaknemo, še bolj pa se 
On dotika nas. Prav zato moramo 
ob praznovanju tako bogatih 

jubilejev nenehno Boga prositi 
za nove duhovne poklice. Skozi 
zakramente, katerih posrednik je 
duhovnik, prihaja Bog nasproti 
človeku, se ga dotika in mu 
prinaša življenje. Z upadanjem te 
vezi, ko pozabljamo na Jezusov 
dotik, nam življenje uhaja in 
smo se ljudje ob povsem čistih 
življenjskih vprašanjih sposobni 
odločati celo za zlo in smrt. Ko pa 
kaj rabimo, pritiskamo na Boga, 
naj nam željeno reč da, ker imamo 
do nje pravico in če se nam to ne 
uresniči, mu obrnemo hrbet; taka 
drža gre vštric z nevero. Jezus pa je 
vedno z nami, da nas opogumlja 
po svoji besedi in skozi zvestobo 
zlatomašnika Ivana. S svojim 
življenjem namreč spričuje glavni 
pomen duhovniškega poslanstva 
v svetu, da vedno in povsod 
posreduje Božje življenje. 

Praznovanje sta s čudovitim 
petjem dopolnila župnijski 
otroški zbor ter mešani pevski 
zbor ob orgelski spremljavi. 
Tudi ta Božji dotik bomo zvesto 
ohranjali v svojih srcih.

Franc Koren, foto Edo Škvarč

Čestitke Antoniji Stopar 
za njenih 100 let

V veselje in čast nam je bilo 
10. julija 2024 izročiti šopek rož 
Antoniji Stopar, najstarejši članici 
Društva invalidov Ajdovščina 
– Vipava in izraziti voščilo za 
njenih 100 let. 

Želimo ji, da bi ji bil vsak dan 
posut z rožami in da bi še naprej 
ohranjala svoj optimizem in dobro 
voljo do vsakega naslednjega dne. 
Bog te živi, Antonija!

Predsednica DI Manica 
Jerkič z ekipo

Prvi blagoslov koles 
in kolesarjev

Predzadnjo junijsko sončno 
nedeljo je bil pri cerkvici Marije 
Snežne na Obeluncu nad Gočami 
prvi blagoslov koles in kolesarjev. 
Domači župnik Ivan Furlan 
je najprej posvetil bogoslužje 
kolesarjem in nato blagoslovil 
kolesa z namenom zaščite in 
božjega varstva, ob upoštevanju 
cestno-prometnih pravil. Želi 
si, da bi blagoslov koles postala 
tradicija in bi se vsako leto ob tem 
času zbrali v čim večjem številu. 

Pobuda je prišla ob blagoslovu 

traktorjev. Kolesa so pripeljali 
tako vaščani Goč kot tudi župljani 
vasi Manče in Lože ter ljubitelji 
kolesarjenja od drugod. Blagoslov 
daje boljši občutek pri vožnji, čutiš 
zaščito s strani Vsemogočnega, saj 
se nekateri še vedno neprimerno 
vedejo v prometu, drugi niso 
varno oblečeni, mnogi pa nimajo 
niti čelade. Po blagoslovu smo se 
kolesarji še podružili in zaključili 
še eno lepo srečanje.

Anja Godnič
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Umik iz julijske vročine

Nedeljsko popoldne. Sonce je 
žgalo kot za stavo. Termometer se 
je bližal četrti desetici. Kam naj se 
obrnemo? Svetovni splet je bil naš 
vodnik in svetovalec. Sveta jama 
pri Socerbu. O njej smo že slišali, 
vendar … Primorka je bila za silo 
prevozna, tako smo še pravočasno 
pristali v gozdiču, od koder je 
vhod v jamo. Vsako nedeljo, ob 
dveh popoldne, popelje jamski 
vodnik obiskovalce v edino 
podzemno cerkev na Slovenskem.

Po nekaj stopnicah smo prišli v 
podzemlje, kjer je bila primerna 
temperatura. Čudili smo se 
kapnikom, kapniškim zavesam, 
tudi stebrom. Kakšen čudež je 
naredila narava! Jama je dolga 
231 m in globoka 44 m, po tipu 
je ledenica. Je naravna vrednota, 
državnega pomena. 

Od kod izhaja njeno ime? 
Zgodba pravi, da je poimenovana 

po sv. Servulu, Socerbu, ki je bil 
eden najvidnejših krščanskih 
mučencev. V njej naj bi živel 
puščavsko življenje. Po božjem 
ukazu naj bi 12-leten zapustil 
družino in skoraj dve leti preživel 
v Sveti jami. Ko se je vračal v Trst, 
je s križem premagal strupeno 
kačo. Ker je čudežno ozdravil več 
ljudi, so ga po naročilu tržaških 
oblastnikov vojaki najprej polili z 
urinom, nato pa zažgali. Pokopan 
je v stolnici sv. Justa v Trstu.

Kult čaščenja tega svetnika je 
zelo star, njemu je bil namreč 
posvečen prvi samostan, o tem 
se je ohranila listina že iz leta 819.

O Sveti jami zasledimo slikovit 
opis v Valvasorjevem delu. Jamo 
je obiskoval iz dveh vzrokov, 
namreč iz radovednosti in zaradi 
potrditve svojega raziskovanja 
podzemnih voda. V ponvicah 
jame je vedno voda. Ljudje so se 

zatekali ponjo, vendar je vedno 
ostajala. Valvasor jo je imenoval 
sveta voda. Od kod prihaja, saj 
je vendar Kras skoraj brez nje? 
Krasoslovci znajo pojasniti njen 
nastanek. 

Romanje v Sveto jamo je bilo 
zelo pogosto, Tržačani so v jami 
iskali tudi ohladitev. Dandanes 
je romanje 24. maja, to je na 
obletnico smrti mučenika 
Socerba.

Vodič nam je povedal anekdoto 
o graščaku, ki si je napravil klet 
v jami, v njej spravil vino, vendar 
se mu je skisalo. Pijača naj ne 
bi sodila v posvečen prostor. 
Ohranjen je lepo izklesan obok, 
ki je vodil v klet.

Oltarja v jami ni več, o njem 
priča le kup kamenja. Nad 
vhodom v jamo pa stoji spominska 
plošča, ki pripoveduje o življenju 
jame med 2. svetovno vojno. 

V jami nismo opazili rastlin 
in tudi živali ne, le posamezen 
netopir je visel s stropa.

Toploto je tisto nedeljo zamenjal 
hlad, znano se je dopolnilo z 
neznanim in preteklost si je dala 
roko s sedanjostjo. Pod črto, naš 
obisk je bil koristen.

Po nekaj metrih se nam je od 
gradu Socerb odprl prekrasen 
razgled po Istri, njeno gričevje 
in posamezne vasice; naš pogled 
je na drugi strani zaobjel Trst, 
naša obmorska mesta in zaledje, 
kar vzbuja zanimanje mnogih 
turistov.

Irena Šinkovec

V Ajdovščini je zazvenela Nota 
humanitarnosti

Slovensko društvo Hospic se je 
združilo z Glasbenim društvom 
NOVA z namenom povezovanja 
humanitarnih organizacij, ki 
delujejo v Ajdovščini in okolici, 
ob podpori Občine Ajdovščina 
sta 17. avgusta skupaj organizirali 
že tretjo Noto humanitarnosti, 
prireditev ob svetovnem dnevu 
humanitarnih dejavnosti. Na 
dogodku so se predstavile različne 
organizacije, ki pomagajo ljudem 
v stiski: Društvo Abstinent 

Vipavske doline; Društvo 
sladkornih bolnikov Občin 
Ajdovščine in Vipave; Gasilska 
zveza Ajdovščina, PGD Šmarje; 
Humanitarno društvo Kid; 
Medobčinsko društvo prijateljev 
mladine Ajdovščina; Rdeči 
križ Ajdovščina; Slovensko 
društvo Hospic; Društvo GO 
- Spominčica; ZD Ajdovščina, 
enota NMP; Združenje multiple 
skleroze Slovenije. Obiskovalci 
so lahko prisluhnili glasbi dua 

Strunoslav in Godalnega kvarteta 
Prima, za popestritev vzdušja pa 
so na koncu zaplesali še z Usak 
patk swing. Pomembno je, da se 
zavedamo, koliko prostovoljcev in 
zaposlenih na različnih področjih 
vodi želja po pomoči ljudem, ki 
se soočajo s težkimi življenjskimi 
situacijami. Veliko humanitarnih 
društev deluje na področjih, ki so 
stigmatizirana, a ravno zato se 
moramo o njih pogovarjati.

Marija Lisjak - ob 
odhodu v pokoj

Penzionistka le nazdravi ga, 
saj sedaj še luštno bo,
le cajta, pravijo, nič ne bo …
Marija, v tvoje življenje je prišla 

jesen, ko ne boš več uživala v 
službi ampak doma. Vsi, ki so 
imeli priložnost sodelovati s tabo, 
so občutili tvojo prijaznost in 
predanost trgovini in strankam, 
na katerih si pustila neizbrisan 
pečat.

Upokojitev sprejmi kot izziv, saj 
se ti odpirajo vrata novi svobodi 
in novim odkritjem, iz znanega 
v neznano. V trgovini Vita in v 
trgovini v Vrtovinu si ustvarila 
močno vez, polno medsebojnega 
spoštovanja, podpore in 
prijateljstva s sodelavko Klavdijo.

Ob odhodu v pokoj ti želimo 
tako vaščani Vrtovina kot 
sodelavka Klavdija, da ti uspe 
vse, kar si želiš.            Nevenka G.
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Državna prvakinja Asja in 
stopničke na Evropskem 
prvenstvu za plesalki EL1

V Medvodah je konec junija, v 
organizaciji Plesne zveze Slovenije, 
potekalo državno prvenstvo v 
modernih tekmovalnih plesih. 
Asja Laharnar je postala najboljša 
hip hop solo plesalka v Sloveniji 
in si prislužila naslov državne 
prvakinje. Solistka Lara Vrtovec 
je dosegla odlično 11. mesto, Pia 
Suša si je priplesala 19. mesto, 
Kiara Gregorič Smrdel 26. mesto. 
Asja in Lara sta se kot duo uvrstili 
v finale in dosegli 7. mesto v 
državi. Tekmovali sta tudi Sara 
in Tinkara, ki sta osvojili 24. 
mesto. Ponosni smo tudi na malo 
skupino Anyma z osvojenim 9. 
mestom ter malo skupino Astro 
z 16. mestom. Formacija Dior 
si je na državnem priplesala 11. 
mesto. Z odličnimi rezultati 
smo se uvrstili tudi na svetovno 
prvenstvo v Skopju.

Na Poljskem, v mestu Žnin, pa 
je potekalo Evropsko prvenstvo 
mednarodne plesne zveze IDO 
v različnih plesnih zvrsteh. 
Prav vsak posameznik, ki se 
ima možnost uvrstiti na takšno 
tekmovanje, je lahko ponosen, 

saj se na evropskem prvenstvu 
pomerijo najboljši plesalci in 
plesalke Evrope. Slovenija je 
res majhna, ampak v športnih 
panogah smo izjemno močni. 
To so dokazali tudi plesalci, saj 
je Slovenijo zastopalo preko 
600 plesalcev. Neizmerno pa 
smo ponosni, da sta del vseh 
bili tudi naši srčni plesalki Asja 
Laharnar in Lara Vrtovec. Dekleti 
sta že v lanski sezoni dokazali 
profesionalnost, enotnost in 
zagnanost. Izkušnjo evropskega 
prvenstva sta že doživeli, ampak 
zagotovo je vsako tekmovanje 
svoje, drugačno in iz vsakega 
pridemo domov z novimi 
občutki, novimi doživetji novimi 
izkušnjami in tudi novimi cilji. 
Asja in Lara sta tekmovali kot 
duo. Bili sta edini slovenski par 
na stopničkah, priplesali sta si 

fenomenalno 3. mesto, pa ne samo 
njima, ampak Sloveniji in seveda 
našemu klubu EL1 ter celotni 
Vipavski dolini. Asja in Lara 
sta se pomerili tudi kot solistki. 
Asja si je priplesala finale in 
odlično 7. mesto, Lara pa je za las 
zgrešila finale in osvojila 9. mesto. 
Vrhunski rezultati dokazujejo, da 

se s pridnim delom, odrekanjem 
in konstantnostjo doseže veliko. 
Dobrih rezultatov pa brez njunega 
trenerja Martina Sorga ne bi bilo. 
Izrekamo iskrene čestitke Asji in 
Lari ter seveda Martinu, ki ju je 
izjemno pripravil. Polni novih 
izkušenj gremo novim ciljem in 
novemu znanju na proti.

Lep uspeh balinark 
in balinarjev BK 
Podskala

Na turnirju v balinanju 
za ženske, ki ga je 20. julija 
organiziral BŠK Žiri, so 
balinarke BK Podskala med 
12 ekipami osvojile 2. mesto. 
V finalu je bila boljša ekipa 
Rakeka. V prekrasnem vzdušju 
in dobri organizaciji ob 50-letnici 
domačega kluba so balinarke 
ob pokalu dobile še zanimivo 
nagrado – doma pečeni kruh v 
obliki ...

Istega dne pa je tudi moška 
ekipa BK Podskala na Planini 

med 12.ekipami osvojila 2. 
mesto. V finalu je bila boljša ekipa 
domačinov. Tradicionalni turnir 
je organiziran v spomin na Alojza 
Petriča, domačina, balinarja in 
podpornika BK Planina.

Za BK Podskala so nastopili - v 
ženski ekipi Anuška Lavrenčič, 
Sonja Marc in Andreja Kolenc, 
pri moških pa Joško Petrič, 
Janez, Žugečič, Franc Kete in 
Aleksander Marc - Pertini.

Avtor: Tomislav Šumanovac

6. Tinetov memorial 
trojk v Kamnjah

Člani ŠKTD Kamnje-Potoče 
smo 6. in 7. junija organizirali 
že 6. Tinetov memorial trojk na 
igrišču v Kamnjah. Na turnirju 
je sodelovalo 16 ekip, ki so 
prihajale od Posočja do Postojne. 
Z žrebom so bile razdeljene v pet 
skupin. Prvi dan je bila odigrana 
polovica tekem skupinskega dela. 
V nadaljevanje so se uvrstile štiri 
najboljše ekipe. Drugi dan so 

se zvrstile še preostale tekme v 
skupinah, zvečer pa so potekali 
izločilni boji. Spremljali smo 
izenačene in zanimive dvoboje. 
Po kazenskih strelih za tretje 
mesto so bili od ekipe Millennium 
boljši Čwški bwori. Na krilih 
najboljšega igralca turnirja 
Roberta Sluge pa je Porco piede v 
finalu premagal Ttl z rezultatom 
4 : 0. 

70 let ajdovskega rokometa

V letošnjem letu praznuje 
Ajdovski rokomet praznuje letos 
70 let delovanja. Leta 1954 se je 
namreč ustanovilo ekipo 'malega' 
rokometa. Prva tekma se je 
odigrala 15. septembra 1954. Že 
pred tem se je v Ajdovščini igral 
takoimenovani veliki rokomet 
– hazena. 

Priprave članske ekipe na novo 
sezono

Tradicijo kluba nadaljuje 
sedanja generacija, ki igra v 1. B 
državni ligi. Domači rokometaši 
se pod vodstvom trenerja Bojana 
Voglarja že od 30. julija zavzeto 
pripravljajo na novo sezono, v 

kateri so cilji zelo visoki – borba za 
uvrstitev v najvišjo ligo. Članska 
ekipa se je kar precej spremenila; 
klub so zapustili Jakac, Pinterič, 
Gavrilović, Dragar, Špacapan 
in Krauthaker. V klub so prišli 
Kete, Breznikar, Štavar, Perazić, 
Švalj, Stojanovič ter Poles, ki pa 
je že igral zadnji del sezone kot 
posojeni igralec.

Treninge opravljajo v domači 
dvorani na Policah, prejšnji 
podaljšan vikend pa so bili na 
pripravah v Prekmurju, kjer 
so ob treningih odigrali tudi 
dve pripravljalni tekmi (Arcont 
Radgona in Gorišnica) ter ju 

zanesljivo dobili. Prav tako 
so v četrtek doma premagali 
italijansko ekipo iz Belluna.

V prvem kolu novega prvenstva 
čaka 'Sinove burje' 14. septembra 
gostovanje na Ptuju, 21. septembra 
pa v Ajdovščino prihaja Kočevje.

Praznovanje 70 let
V soboto, 31. avgusta pa RK 

Ajdovščina ob jubileju pripravlja 
DAN ROKOMETA, ki se bo 
odvijal v Športnem centru Police. 
Zato vabimo bivše rokometaše, 
privržence rokometne igre, starše 
igralcev, prijatelje ter simpatizerje 
kluba, da se nam pridružijo.

Od 12.00 do 17.00 se bodo 
predstavile vse mlajše selekcije 
kluba, ki bodo odigrale 
prijateljske tekme z okoliškimi 
klubi. Naj omenimo, da se bo 
mlajšim kategorijam posvetilo 
več pozornosti, saj so doma 
vzgojeni igralci pogoj za uspešno 
delovanje kluba. Tako se bosta 
strokovnemu delu z mladimi 
pridružila tudi igralca članske 
ekipe Bor Breznikar in Jure Švalj.

Prav tako sta predvideni tudi 
dve revialni tekmi. Ob 17.00 
se bosta pomerili dve selekciji 
veteranov. Mlajši veterani 
30+ bodo izzvali legendarne 
Nebrušene dragulje 50+.

Ob 19.00 se bosta v prijateljskem 
obračunu pomerili še domača 
članska ekipa in hrvaški 
drugoligaš Rudar iz Labina.

Kot se seveda spodobi, bo 
po športnem delu sledilo tudi 
družabno srečanje z bogatim 
srečelovom v OAZA Sport baru, 
kjer bo poskrbljeno za jedačo in 
pijačo.

RK Ajdovščina
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Priprave na novo sezono so v polnem teku!
Pred dobrim mesecem so se Ajdovke znova zbrale v tradicionalni bazi na Policah in pričele s pripravami na novo sezono 2024/25. Tudi v prihajajoči se bodo 

poskušale obdržati v vrhu slovenske rokometne scene ter napraviti korak naprej v tekmovanju EHF European Cup.

Pravijo, da se zmagovalnega 
konja ne menja in tega smo se v 
večji meri držali tudi v ajdovskem 
klubu. Trenerski kader ostaja 
enak. Glavni trener bo še naprej 
Jan Žbogar, kot pomočnika pa mu 
bosta še naprej asistirala Martin 
Pelicon in Miha Mohorčič. 
Za fizično, preventivno in 

individualno pripravljenost bo še 
naprej skrbel Aleksander Lapajne.

V igralskem kadru je prišlo 
do nekaterih sprememb. Dresa 
pokalnih prvakinj v naslednji 
sezoni ne bodo več nosile: Ana 
Abina, Leila Mujanović, Patricija 
Pikl in Eva Ribič. Na posojo 
odhajata Asja Štrukelj (RK 

Olimpija) in Katarina Makovec 
(Ž.U.R.D. Koper).

Novi članici Mlinark sta 
Ivona Barukčić, ki prihaja iz 
novomeške Krke, in vratarka 
Neja Žejn, ki se seli iz vrst 
Velenja. Po dveletni odsotnosti se 
v tekmovalni ritem vrača desna 
zunanja igralka Mirjeta Bytyqi. 
Trener Jan Žbogar je na priprave 
vpoklical tudi 6 igralk, ki so 
zaključile mladinski staž oz. so 
še del le-tega. To so: Nika Troha, 
Naja Božeglav (letnik 2005), 
Melanija in Karolina Petejan 
(letnik 2006), Natalija Grandič 
(letnik 2006) ter Maruša Raspor 
(letnik 2007). Zadnji dve sta tudi 
aktualni slovenski reprezentantki 
mladinske selekcije.

Ajdovke so prvo pripravljenost 
preizkusile na močnem 
mednarodnem turnirju v Brnu 
na Češkem. Tam so se pomerile 
proti DHC Slavia Praha (Češka), 
MKS PR Gniezno (Poljska) in 
ŽRK Dugo Selo ´55 (Hrvaška). 
Šlo je za uvodni tekmovalni 

test v pripravljalnem delu. Za 
zanimivost naj dodamo, da je 
DHC Slavia Praha tudi tekmec 
Mlinark v pokalu EHF European 
Cup. Žreb na Dunaju v začetku 
julija je namreč določil, da bodo 
prav Čehinje izzvale Mlinarke za 
preboj v tretji krog.

Znana sta tudi že termina 
obeh EHF tekem. Prvo srečanje 
bo v Pragi, 5. 10. 2024 ob 15.00, 
povratno pa na domačih Policah 
12. 10. 2024 ob 19.00. Mlinarke 
bodo sezono odprle z gostovanjem 
v Litiji 14. septembra. 

Znotraj pripravlja lnega 
obdobja so tudi rokometašice 
mladinskih kategorij rokometne 
šole Mlinotest. V letošnji sezoni si 
prizadevamo napredovati v vseh 
segmentih rokometne igre, zato 
smo dodatno okrepili strokovni 
štab. Naš cilj je, da člansko ekipo 
v prihodnosti sestavlja čim več 
igralk iz lokalnega in regijskega 
okolja.

Novost v našem klubu bo tudi 
sodelovanje z gimnastičnimi 

trenerji, saj bo z odprtjem nove 
gimnastične dvorane na Policah 
na voljo tudi vadba gimnastičnih 
prvin. Te vaje se odlično 
dopolnjujejo z rokometno igro in 
bodo našim igralkam pomagale 
pri razvoju gibalnih sposobnosti, 
tako da bo gimnastika tudi 
vključena v trenažni proces v 
mlajših selekcijah.

Pred nami je sezona polna 
izzivov, a hkrati verjamemo 
tudi v številne uspehe. Vabimo 
vse nadobudne rokometašice, ki 
želijo uživati v tej atraktivni in za 
Slovenijo izjemno uspešni športni 
panogi, da se nam pridružijo. 
Naj spomnimo, da je bila prav 
ženska rokometna reprezentanca 
prva v zgodovini Slovenije, ki je 
nastopila na največjem športnem 
dogodku na svetu – Olimpijskih 
igrah. Še posebej pa nas navdaja 
ponos, da so pri tem sodelovale 
tudi igralke, ki so še oz. so bile 
del naše zgodbe. 

Vabljene v naše vrste!

Najuspešnejše državno prvenstvo za ADC doslej - sezona 
izsanjanih sanj

Zaključek letošnje plesne sezone 
je bil resnično turbulenten. Niti 
se še nismo dodobra zavedli 
vseh uspehov na evropskem 
prvenstvu, že smo nastopali na 
državnem prvenstvu. 

Letošnji boji za naslove državnih 
prvakov v modernih tekmovalnih 
plesih so potekali v Medvodah 
in kar nekaj naših plesalcev se je 
tja podalo neposredno s Poljske 
in evropskega prvenstva. Kljub 
skoraj 1.300 km dolgi poti, 
visokim poletnim temperaturam 
in utrujenosti se niso pritoževali, 
pač pa so ponosno, z dušo in 
srcem zastopali barve našega 
plesnega kluba in dali vse od sebe. 

In ravno to je tisto, kar je skupni 
imenovalec vseh naših plesalcev 
– brezpogojna ljubezen do plesa 
in popolna predanost klubu in 
ekipi. Večmesečni trud, trdo 
delo, močna volja in vztrajnost 
so se poplačali. Naši plesalci 
so na krilih ljubezni do plesa, 
ob neverjetni podpori najbolj 
glasnih navijačev v dvorani ter 
z izjemnimi koreografijami 
trenerjev spisali nove zgodbe o 
uspehu. Temelji, ki so že dolga 
leta globoko zakoreninjeni v 
našem plesnem svetu, so z novimi 
uspehi postali še močnejši, še 
trdnejši. Tvorci teh uspehov so 
dobili potrditev, da svojega dela 

ne opravljajo le dobro, vestno 
in predano, ampak odlično, kar 
so opazili tudi starši in drugi 
podporniki naših plesalcev in 
s svojimi pohvalami, iskrenimi 
objemi, močnimi stiski rok, 
solzami sreče v očeh in drugimi 
drobnimi pozornosti nam vsem 
v kluba pokazali, da vse to vidijo 
in čutijo z nami tudi oni in da 
so nam za to tudi neizmerno 
hvaležni.

Mi pa smo hvaležni za vse 
te naše zlate otroke, ki dihajo 
za ples, za našo ADC družino, 
se trudijo, rastejo, razvijajo in 
skrbijo, da je naša vez iz leta v leto 
močnejša. Hvaležni za vse naše 

vrhunske koreografe, učitelje, 
trenerje, ki so hkrati motivatorji 
, prijatelji, vzorniki, Leja Messec, 
Nina Ukmar, Brigita Kuštrin, 
Alice Stojko Saliu in ostale, 
ki nesebično prenašajo svoje 
znanje na vse svoje varovance. 
Hvaležni za vse, ki v ozadju 
plesnega društva skrbijo, da se 
administrativno kolesje vrti in 
pelje dalje – Tina, iskrena hvala. 
Hvaležni za vso lokalno podporo 
in donatorje, ki pomagate našim 
plesalcem uresničevati sanje in 
jih znate pohvaliti, ker si to res 
zaslužijo in v težkih trenutkih 
tudi potrebujejo. Hvaležni za vse 
vas starše, ki podpirate nas in 
vaše otroke na poti do uresničitve 
njihovih plesnih sanj.

Bilo je toliko čustev in emocij, 
toliko solz sreče in neizmernega 
veselja, da bomo prav vsi 
potrebovali kar nekaj časa, da 
bomo vse to predelali, ponotranjili 
občutja, jih zacementirali v večne 
spomine, a vsekakor bomo na 
tem gradili v prihodnje. Oktobra 
nas čaka svetovno prvenstvo 
v Skopju, na katerega so se 
uvrstile formacije v prav vseh 
treh kategorijah (pionirji/otroci, 
mladinci, člani), kar našemu 
plesnemu društvu ni še nikoli 
uspelo. To je le še en dokaz več, 
kako izjemna plesna sezona je za 
nami. Zato na koncu še enkrat več 
en velik in iskren hvala iz SRCA 
vsem, ki skupaj z nami ustvarjate 
te čudovite zgodbe.
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Kino Ajdovščina v septembru
Četrtek, 5. 9., ob 19.00: 

JAZ, KAPITAN (drama) 
Film Mattea Garroneja 

(Gomorra) je homerska 
pravljica o popotovanju dveh 
najstnikov, ki se v iskanju 
boljšega življenja odpravita 
iz Dakarja v Italijo. Toda 
od uresničitve sanj ju ločijo 
labirint kontrolnih točk, 
grozote centrov za pridržanje, 
razgreta Sahara in prostrane 
vode Sredozemskega morja. 
Srebrni lev za najboljšo 
režijo in nagrada za najbolj 
obetavnega mladega igralca 
v Benetkah ter nominacija za 
oskarja v kategoriji najboljših 
mednarodnih celovečercev.

Petek, 6. 9., ob 17.00: 
JAZ BARABA 4 (animirana 
komična pustolovščina)

Po sedmih letih se vrača eden 
najljubših superzlobnežev Gru, 
ki je postal agent Lige proti 
zlobnežem, v razburljivo in 
drzno novo poglavje studia 
Illumination v animirano 
akcijsko komedijo Jaz, baraba 
4.

Petek, 6. 9., ob 19.00: 
IGRIŠČA NE DAMO (slo 
družinski film)

Ko 12 letna Alma izve, da 
bo očetova firma porušila 
igrišče pred blokom, ji ne 
preostane nič drugega, kot da 
združi moči s svojo najhujšo 
nasprotnico Luno in njeno 
skejtarsko družbo. Ekipa ima 
en teden časa, da reši igrišče. 

Nedelja, 22. 9., ob 17.00: 
VELIKI IZUMITELJ (animirana 
komična pustolovščina)

Nenasitno radoveden in 
svojeglav izumitelj Leonardo 
da Vinci zapusti Italijo in 
se pridruži francoskemu 
dvoru, kjer lahko svobodno 
eksperimentira, izumlja leteče 
naprave in neverjetne stroje 
ter proučuje človeško telo. 
Tam bo Leonardo, ki se mu v 
pustolovščini pridruži drzna 
princesa Marguerite, odkril 
odgovor na zadnje vprašanje: 
“Kaj je pomen vsega tega?” 

Nedelja, 22. 9., ob 19.00: 
OSMI POTNIK: ROMUL 
(grozljivka)

Znanstveno fantastični 
triler/grozljivka vrača izjemno 
uspešno franšizo Osmi potnik 
k svojim koreninam. Med 
raziskovanjem skrajnih koncev 
vesolja in zapuščene vesoljske 
postaje se skupina mladih 
vesoljskih kolonizatorjev sooči 
z najbolj zastrašujočo obliko 
življenja v vesolju.

Lokarjeva galerija 

Mini Castra 2024

V soboto, 31. avgusta, bo v 
Dvorani prve slovenske vlade 
ob 18.30 svečana otvoritev 5. 
mednarodnega festivala akvarela 
malega formata Mini Castra 
2024. Na otvoritvi bo najprej 
v živo potekala demonstracija 

slikanja akvarela, temu sledi 
multivizijski sprehod skozi 
sprejete akvarele na sami razstavi 
v Lokarjevi galeriji. Obe točki v 
živo glasbeno spremlja ženski 
godalni trio Laurylin, ki izvaja 
žanrsko težko opredeljivo glasbo, 
saj vsebuje tako elemente klasične 
glasbe kot rock glasbe. Na koncu 
sledi še svečana podelitev nagrad 
in diplom.

Letošnji dobitniki nagrad in 
diplom prihajajo iz Nemčije, 
Srbije, Španije, Poljske, Italije, 
Hrvaške in Slovenije.

Pred uradno prireditvijo v 
Dvorani prve slovenske vlade 
bodo vrata Lokarjeve galerije 
odprta za ogled razstave od 17.00 
do 18.30.

Vladimir Bačič

V juliju je besedna ustvarjalka 
Katjuša Kosovel iz Črnič izdala v 
samozaložbi svojo deveto knjigo 
Draga moja, ki je namenjena 
ženski duši. 

Izdajo knjige je podprla tudi 
Občina Ajdovščina. Platnico je 
narisala slikarka Špela Vodopivec. 

V knjigi so zbrane lepe misli, 
ki so kot objem, saj pomagajo, 
nasmejejo in spomnijo, da je 
življenje lepo, če ga razumemo 
in smo za svojo rast pripravljeni 
tudi nekaj narediti.

Knjiga je lepo darilo, saj v sebi 
nosi zaklad besed, ki nikdar ne 
zbledijo. 

Katjuša z novo knjigo


